
مالیات بر مسکن های لوکس طرحی غیر قابل اجرا

لوکس نشین ها دنبال فرار از مالیات
مونا ربیعیان  طبــق لایحه بودجه ۱۴۰۲ 
واحدهای مســکونی و بــاغ ویلاهای بیش 
از ۲۰ میلیــارد تومــان مشــمول مالیات 
می شــوند در حالی که ســال گذشته رقم 

دریافتی مالیات از این خانه ها محقق نشد.
براســاس طبــق لایحــه بودجــه ۱۴۰۲ 
واحدهای مســکونی و بــاغ ویلاهای بیش 
از ۲۰ میلیــارد تومــان مشــمول مالیات 
می شوند و در بودجه سال جاری، ارزش ۱۰ 
میلیارد تومانی امــلاک معیار لوکس بودن 
آنها به شمار می رفت. به این ترتیب، به نظر 
می رسد، دولت در لایحه بودجه سال آینده 
به طور ضمنی، تورم ۱۰۰ درصدی مسکن 

یا دست کم املاک لوکس را پذیرفته است.
با توجه به اینکه در مسکن در پایتخت طی 
۹ ماه اول ســال حــدود ۳۶ درصد افزایش 
داشته است و طی ســه ماه آتی نیز احتمال 
اینکه این رقم به ۵۰ درصد خواهد رســید و 
با توجه به افزایــش قیمت ها املاک لوکس 

افزایش پیدا خواهد کرد.
با توجه به قیمت های روزانه مســکن که در 
خبرگزاری مهر منتشــر می شود قیمت هر 
متر خانه در پایتخت متوسط از ۱۹ تا ۱۰۰ 
میلیون تومان می باشــد بنابراین میانگین 
خانه ۶۰ متری در جنوب تهــران حدود ۲ 
میلیارد تومان می باشد اگر بر همین اساس 
مناطق شــمال پایتخــت را در نظر بگیریم 
خانه ها حدود ۱۰ الی ۲۰ میلیارد یک خانه 
معمولی در شــمال تهــران ارزش دارد که 

مالیات به آنها تعلق خواهد گرفت.

با توجــه بــه شــرایط تــورم زده اقتصاد 
خانه هــای کلنگی که در هر منطقه شــرق 
وجود دارد ۲۰ میلیارد بیشــتر ارزش دارد 
که این مسکن ها برای زندگی این خانواده ها 
می باشــد و با توجه به شــرایط کنونی این 
اتفاق و مالیات باعث سقوط به جمع فقرا را 

فراهم می سازد.
از نحوه شناسایی خانه های لوکس که عبور 
کنیم، میزان پرداخت مالیات درنظر گرفته 
شــده برای این املاک متناســب با ارزش 
آنها نیســت. در عین حال، این شــیوه اخذ 
مالیات، موجودیت املاک بــزرگ و اندک 
باغ های باقیمانده در تهــران را به مخاطره 
می اندازد و مالکان آنهــا را ناگزیر از تخریب 
و برج سازی می کند. در واقع، زیان این نوع 
مالیات ســتانی، تخریب محیط زیســت، 
هویت معماری اصیل و قدیمــی و پر و بال 
دادن به آپارتمان سازی در شهری است که 

از جمعیت لبریز و اشباع شده است.
طبــق لایحــه بودجــه ۱۴۰۲، واحدهای 
مسکونی و باغ ویلاهای مجاز که ارزش آنها 
با احتساب عرصه و عیان بیش از ۲۰ میلیارد 
تومان باشــد مازاد بر این مبلغ مشــمول 
مالیــات به میــزان دو در هزار می شــوند. 
این مالیات بر عهده شــخصی است که در 
ابتدای هر ســال مالک واحدهای مسکونی 
و باغ ویلاها اســت. واحدهای مســکونی و 
باغ ویلاهای در حال ســاخت مشمول این 

مالیات نمی شوند.
این در حالی اســت کــه در بودجه ۱۴۰۱ 

واحدهــای مســکونی و باغ ویلاهــا مجاز 
بیــش از ۱۰ میلیــارد تومــان مشــمول 
پرداخت مالیات می شــدند. در عین حال، 
واحدهای مســکونی و باغ ویلاهای در حال 
ساخت مشمول مالیات نیستند.همچنین 
وزارتخانه هــای راه و شهرســازی، صمت، 
سازمان ثبت اســناد و املاک و شهرداری 
موظف هســتند کــه دسترســی برخط و 
آنلاین به اطلاعات مالکیــت املاک مورد 
نیاز ســازمان امور مالیاتی کشور در حوزه 

امکان را در اختیار این سازمان قرار دهند.
تمام اشــخاص حقیقــی و حقوقی مکلف 
هســتند که با رعایــت قوانیــن مالیاتی، 
مالیات سالانه مربوط به هریک از واحدهای 
مسکونی و باغ ویلاهای تحت تملک خود و 
افراد تحت تکفــل را حداکثر تا پایان بهمن 

ماه هر سال پرداخت کنند.
همچنین ثبت نقل و انتقــال املاکی که به 
موجب این بند برای آنها مالیات وضع شده 
قبل از پرداخت بدهی مالیاتی مورد انتقال 
شــامل مالیات بــر دارایی و نقــل و انتقال 
قطعی و اجــاره ممنوع اســت. متخلف از 
حکم این جز در پرداخــت مالیات متعلقه 

مسؤولیت تضامنی دارد.
 طبق لایحه بودجــه ۱۴۰۲، میزان مالیات 
پروژه های مســکن بابت هر واحد مســکن 
مهر برای ســال های ۱۳۹۸ تا ۱۴۰۲ با هر 
نوع قــرارداد معادل ۳ میلیــون ریال برای 
هر واحد تعیین شــده و هیچ گونه مالیات 
دیگری بــه غیر از مالیات بــر ارزش افزوده 

بابت خریــد مصالح بــه این پــروژه تعلق 
نمی گیرد.طبــق لایحه بودجــه ۱۴۰۲، 
میزان مالیات پروژه های مســکن بابت هر 
واحد مســکن مهر برای سال های ۱۳۹۸ تا 
۱۴۰۲ در پروژه های تفاهمنامه ســه جانبه 
با سازندگان و تعاونی ها و پیمانکاران فرعی 
طرف قرارداد بــا آنها با هر نوع قــرارداد و با 
معرفــی وزارت راه و شهرســازی معادل ۳ 
میلیون ریال برای هر واحد تعیین شــده و 
هیچ گونه مالیات دیگــری به غیر از مالیات 
بر ارزش افزوده بابت خریــد مصالح به این 

پروژه تعلق نمی گیرد.
همچنین به دستگاه های اجرایی اجازه داده 
شده که برای تسویه مطالبات و بدهی های 
قطعی شده خود به شــهرداری ها و سازمان 
تأمیــن اجتماعــی و نهادهــای عمومی 
غیر دولتــی، یا بابت آورده ســهم دولت در 
طرح های مشــارکت عمومــی خصوصی 
نســبت به مبادله و تهاتر املاک در اختیار 
وفق قوانین و مقــررات و در چارچوب آئین 

نامه ای که ظرف دو ماه پــس از لازم الاجرا 
شدن این قانون توسط وزارت امور اقتصادی 
با همــکاری وزارت کشــور و وزارت تعاون 
تهیه و تصویب هیأت وزیران می رسد، اقدام 
کند.به وزارت راه و شهرســازی اجازه داده 
می شود حسب ضرورت زمین ها و املاک در 
اختیار سازمان ملی زمین و مسکن در حریم 
و محدوده هریک از شهرها را به موضوع باز 
آفرینی بافت فرسوده و حاشیه های شهرها 

اختصاص دهد.
هادی حق شناس، کارشناس اقتصادی در 
خصوص مالیات خانه های لوکس گفت: در 
سال گذشــته ۱۰ میلیارد مشمول مالیات 
بود امســال مالیات خانه های لوکس از ۲۰ 
میلیارد اســت این نشــان از تورم موجود 
و اینکه ارزش خانه ها اســت که روز به روز 
بیشــتر می شــود و قیمت ها بــالا می رود 
امــروزه خانه هــای ۲۰ میلیــاردی همان 
خانه های ۱۰ میلیاردی هســتند در اصل 

فرقی ایجاد نشده است.

شقاقی: بودجه ای نوشتیم که فقط حقوق و دستمزد پرداخت کنیم

پیام خطرناک بودجه برای اقتصاد ایران 
 رئیس کل بانک مرکزی در نشست هم اندیشی

 با اقتصاددانان بیان کرد

 مهار تورم؛ سیاست محوری 
و اصلی بانک مرکزی 
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خانه  هنر   میرا

 ادامه سیاست شکست خورده قیمت گذاری دستوری
 چرا شورای رقابت به قیمت گذاری 

و بازگشت؟ خودر

غربی ها به دنبال سناریوهای جدید علیه ایران پس از اتهام زنی های اخیر؟

وابط ایران و غرب در اوج تیرگی ر

سرما تامین آب و برق را هم به چالش کشید!
قطع آب برخی مناطق به دلیل یخ زدگی لوله ها

در پاسخ به نامه رئیس سازمان بورس
وال  و در بورس طبق ر وزیر اقتصاد: عرضه خودر

گذشته ادامه یابد
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طالبان و پیامدهای شیوه حکمرانی
محمدرضا بهرامی  ملا هیبت الله رهبر فعلی طالبان در مقایســه با دو رهبر 
ســابق این مجموعه یعنی ملا محمد عمر مجاهد و ملا اختــر محمد منصور 

حداقل از چهار ویژگی متفاوت برخوردار می باشد.
اول از نظر تحصیلات دینی از دو رهبر قبل باسوادتر است.

یادداشت

وقت پاسخ گویی است آقای قربانزاده!
صادق رئیسی کیا   واگذاری سهام اســتقلال و پرسپولیس با ابهامات زیادی 

روبروست.آقای قربان زاده:
درباره واگذاری سهام سرخابی ها وقت پاسخگویی شماست.

درباره واگذاری سهام ســرخابی ها به مردم، همه مخالفت ها و نظرات و نقدها و 
طرح ها را قاطعانه رد کردید.

دیدگاه

تجارت

 آنکتاد از افزایش ۱۹۰ هزار تنی ظرفیت ناوگان 
کشتیرانی ایران در سال ۲۰۲۲ خبر داد و اعلام 
کرد ایران توانسته جایگاه خود به عنوان قدرت 

تجاری ۲۲ جهان در این سال را حفظ کند.
 کنفرانــس تجــارت و توســعه ســازمان ملل 
)آنکتاد( در جدیدترین گزارش خود از وضعیت 
صنعــت حمل ونقل دریایی جهــان اعلام کرد: 
تجارت دریایی جهان که در ســال ۲۰۲۱ و پس 
از عبــور از شــرایط کرونایی ۳.۲ درصد رشــد 
کرده بود در ســال ۲۰۲۲ از جنــگ اوکراین با 
روسیه آســیب دیده و به دلیل ایجاد اختلال در 
شــبکه های حمل و نقل و اتخاذ سیاســت های 
ضد تجاری از ســوی برخی کشــورها تنها ۱.۴ 

درصد در این سال رشد داشته است...

این گزارش در عین حال انتظار دارد متوســط 
رشد تجارت دریایی جهان طی سال های ۲۰۲۳ 

تا ۲۰۲۷ بالغ بر ۳.۳ درصد در سال باشد.
آنکتاد کل کشــتی های تجاری جهــان اعم از 
نفتکش ها، کشتی های کانتینری و کشتی های 
فله بر در پایــان ســال ۲۰۲۲ را ۵۵ هزار و ۳۷ 
فروند برآورد کرده که این رقم نســبت به سال 
قبــل از آن ۱۰۶۴ فروند معادل ۲ درصد رشــد 

داشته است.
همچنین ظرفیت حمل بار این کشتی ها بالغ بر 
۲ میلیارد و ۱۸۰ میلیون تن برآورد شــده است 
که این رقم نسبت به سال قبل رشد ۲ درصدی 
داشته است. در ســال پیش از آن ظرفیت حمل 
بار ناوگان کشــتیرانی دنیا ۲ میلیــارد و ۱۳۴ 

میلیون تن بــرآورد شــده بود.آنکتاد در بخش 
دیگری از گزارش خود کل کشــتی های ایران 
را ۲۵۵ فروند اعلام کرده اســت. در سال ۲۰۲۱ 
تعداد ۸ فروند کشــتی جدید به ناوگان تجارت 
دریایی ایران افزوده شــده بود و در سال ۲۰۲۲ 
نیز یک فروند کشــتی به ناوگان کشــتی های 
ایــران اضافه شــده کــه بدین ترتیــب تعداد 

کشتی های ایران به ۲۵۵ فروند رسیده است.
ایران در سال ۲۰۲۲ توانسته است جایگاه خود 
به عنوان بیست و دومین قدرت تجاری دنیا در 
دریا را حفظ کند. مقایسه ایران با سایر کشورها 
نشــان می دهد این کشــور همچون چند سال 
گذشته از نظر ظرفیت حمل بار دریایی در رتبه 

۲۲ جهان قرار داشته است.

 فراخوان مناقصه عمومی حفظ جایگاه ۲۲ ایران در تجارت دریایی جهان
اداره کل راه و شهرسازی شرق استان سمنان )شاهرود( در نظر دارد مناقصه  عمومی ذیل را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار کند.کلیه مراحل برگزاری 

تا ارائه پیشنهاد و بازگشایی پاکتها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( http://www.setadiran.ir/  انجام خواهد شد.

روابط عمومی - اداره کل  راه و شهرسازی شرق استان سمنان- شاهرود

شناسه آگهی:1439711

ف
ردي

 شماره فراخوان عنوان فراخوان
سامانه ستاد

 برآورد
)ريال(

مهلت دريافت 
اسناد 

آخرين مهلت 
ارسال پيشنهاد

تاريخ بازگشايي

1
مناقصه عمومی همزمان با ارزيابی )يکپارچه( 
يک مرحله ای تهيه مصالح و اجرای خط کشی با 

رنگ سرد ترافيکی)تجديد(
200100319900005237,139,701,4401401/10/251401/11/081401/11/09

مناقصه عمومی يک مرحله ای تعمير و بازسازی 2
و اجرای نرده پل های بزرگ

200100319900005319,060,422,8151401/10/251401/11/081401/11/09

مناقصه عمومی همزمان با ارزيابی )يکپارچه( 3
يک مرحله ای تکميل پل کالشور)تجديد(

2001003199000054190,951,121,1631401/10/251401/11/081401/11/09

وزارت را ه و شهرسازی
اداره کل راه و شهرسازی شرق استان سمنان )شاهرود(



سردار جلالی مطرح کرد

جهاد تبیین راهبرد مقابله با جنگ شناختی دشمن

غربی ها به دنبال سناریوهای جدید علیه ایران پس از اتهام زنی های اخیر ؟

وابط ایران و غرب در اوج تیرگی ر

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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طالبان و پیامدهای شیوه حکمرانی
محمدرضا بهرامی  ملا هیبت الله رهبر فعلی طالبان در مقایســه با دو 
رهبر سابق این مجموعه یعنی ملا محمد عمر مجاهد و ملا اختر محمد 

منصور حداقل از چهار ویژگی متفاوت برخوردار می باشد.
اول از نظر تحصیلات دینی از دو رهبر قبل باســوادتر است.دوم قبیله 
نورزهی که ملا هیبت الله به آن تعلق دارد در مقایســه با هوتک ) قبیله 
ملا محمد عمر ( و اســحاق زهــی ) قبیله اختر محمــد منصور( دارای 
گستردگی و جمعیت بیشــتری بوده و این برای اولین بار در افغانستان 

است که فردی از این قبیله در راس هرم قدرت قرار می گیرد.
ســوم وی با اعزام پســرش برای عملیات انتحاری نشــان داد از مبانی 

اعتقادی محکم تری در مقایسه با دو رهبر قبل برخوردار است.
چهارم فصاحت کلام، اســتفاده از آیات و احادیث و نیــز ادبیات مورد 
استفاده در ســخنرانی مجموعا از وی شــخصیت کاریزماتیک تری در 

مقایسه با دو رهبر قبل نزد بدنه طالبان ایجاد کرده است.
شیوه حکمرانی ملا هیبت الله نیز متفاوت به نظر می رسد:

   وی تلاش داشته تا قدرت را در شیوه حکمرانی، متمرکز و نزد خود و 
حلقه هم فکر نزدیک به خود حفظ کند.

   جدیت وی در روند تبدیل قدرت به اقتدار با تمرکز بر اخذ مشروعیت 
الهی مبتنی بر شریعت اسلامی مشهود بوده است.

   ارتقــای موقعیت طیف روحانی در ســاختار حاکمیت تحت کنترل 
آنها و عدم برتری دادن جناح های سیاســی در برابــر روحانیت مورد 

تاکید وی قرار داشته است.
   تاکید رفتاری وی بر عدم برتری دادن هیچ یک از جناح های سیاسی 

این مجموعه در برابر یکدیگر مشهود بوده است.
   وی به ملاحظات طیف های سیاسی طالبان در نحوه اداره کشور که 

در چارچوب قرائت وی از اسلام قرار نداشته، توجهی نشان نداده است.
   علیرغم وجود ســاختار اجرایی که قرار بر اداره کشور را دارد، وی در 
امور اجرایی ورود و تغییرات مورد نظر در ســطوح مختلف را اعمال می 

نماید.
   حفظ نفوذ و اعمال اراده مســتقیم به ویژه بر سیســتم امنیتی را به 

صورت جدی مورد توجه قرار داده است.
   از محدودیــت های اعمال شــده در مورد ادامه تحصیل و اشــتغال 
خانمها به صراحت و بدون توجه به ملاحظات ایجاد شده تا کنون دفاع 

کرده است.
تجربه حدود ۱۷ ماه اداره افغانســتان توســط این مجموعه نشان می 
دهد وی گام به گام در حال استحکام و تثبیت جایگاه خود بوده و عملا 
قندهار را به مرکز اصلی قدرت و اداره کشور تبدیل کرده است. در واقع 
نشان داده بنا ندارد تا صرفا رهبری معنوی باشد. برای وی حفظ پایگاه 
و مناسبات داخل افغانستان از اولویت بیشــتری در مقایسه با تعامل با 
طرف های بیرونی برخوردار است. وی در مسیر تثبیت شیوه حکمرانی 
مطلوب، افزایش اثرگذاری مستقیم بر نیروهای نظامی این گروه را نیز 
مورد توجه بیشــتر قرار داده و اخیرا بدون حضور وزیر دفاع از نیروهای 

نظامی طالبان در دو استان قندهار و هلمند بازدید کرده است.
ملا هیبت الله علیرغم تمایل جناح های سیاســی ایــن مجموعه برای 
عادی سازی مناسبات با کشــورهای خارجی و در واقع قرار گرفتن در 
چارچوب نظم پذیرفته شــده بیــن المللی، با اولویت دهــی به مبانی 
ایدئولوژیک مد نظر خود و حلقه اطرافش، بر ادامه راهی متفاوت تاکید 

داشته و این معنا را در مواضع و اظهارات وی به خوبی می توان دریافت.
ســاختار فعلی طالبان در شــکل دهی به حاکمیت مطلــوب به دلیل 
برخورداری از سه شــکاف ) البته با درجاتی متفاوت (: شکاف امنیتی، 
شــکاف مشــروعیت، شــکاف ظرفیت هنوز موفق به عبور از مرحله 
شکنندگی نشده اســت. علیرغم این نکته این مجموعه برای دوره ای 
قابل پیش بینی به عنوان عمده ترین ســهامدار قدرت در افغانســتان 
باقی خواهند ماند و در هر تحول غیر قابل پیــش بینی آتی نیز با حفظ 
حیات سیاسی و احتمالا تعاریفی متفاوت، در گردونه قدرت می مانند. 
البته ادامه وضعیت فعلی خصوصا تاکید بر حفظ روش های موجود در 
اداره، امکان استقرار نظم فراگیر و مسلط را کماکان بعید و این کشور را 
در دوره گذار باقی نگه می دارد.عدم تغییر در شــیوه حکمرانی طالبان 

احتمالا می تواند دو پیامد را به دنبال داشته باشد:
اول: با توجه به محدودیت منابع، ادامه فشــارها و اثرگذاری طرف های 
بیرونی و استمرار رقابت های داخلی جناح ها بر سر دسترسی به منابع 
محدود و کســب قدرت سیاســی برای اثرگذاری ملی، احتمال شکل 
گیری نوعی منازعه داخلی متصور می باشــد. البتــه ضرورت حفظ بقا 
الویت اول همه طیف هــای مختلف در درون طالبان بــوده و این، مهم 
ترین عامل بازدارنده در ورود عملی به اختلافات داخلی در کوتاه مدت 
باقی خواهد ماند. اما بعید به نظر می رسد با استمرار وضعیت فعلی صف 
بندی های داخلی بدون تغییر بماند. در این مســیر ضمانتی برای دور 

ماندن هیچ سطحی در درون طالبان از این منازعه وجود ندارد.
دوم: با ادامه شــیوه حکمرانی فعلی، ملاحظات مترتب بر نحوه نگرش 
طالبان به گروههای افراطی غیر افغان که در خاک این کشــور مستقر 
می باشند تقویت شده و این موجب خواهد شــد تا این گروهها از فضا و 
فرصت کافی برای تقویت ساختار ســازمانی و بدنه نیروی انسانی و نیز 
جذب منابع مالی از طرق مختلف برخوردار شــوند. این به طور طبیعی 
تولید تهدید، تنــش و ناامنی در دیگر جغرافیاهای سیاســی ) لزوما در 
منطقه محــدود نخواهد ماند ( توســط این گروههــا را اجتناب ناپذیر 
خواهد ساخت. این موضوع می تواند در میان مدت موجب تجدید نظر 
جامعه بین المللی در عدم بازگشت به ساعت صفر ) البته نه لزوما مشابه 

سال ۲۰۰۱ ( در مواجهه با بحران افغانستان گردد.

نخستین کنفرانس مطبوعاتی سفیر ایران در ایتالیا
صبوری: ایران برای توسعه همه جانبه با ایتالیا 

آمادگی دارد
سفیر جمهوری اسلامی ایران در ایتالیا گفت: جمهوری اسلامی ایران 
برای توســعه همه جانبه مناســبات با ایتالیا آمادگی دارد.نخســتین 
کنفرانس مطبوعاتی سفیر ایران در رم با حضور خبرنگاران رسانه های 

معتبر ایتالیایی، در محل سفارت جمهوری اسلامی ایران برگزار شد.
سفیر ایران در این نشست رسالت مهم روزنامه نگاران در زمینه آگاهی 
بخشی و اطلاع رســانی؛ دقت، صحت، جامعیت، توازن، انصاف و پرهیز 
از آتش افــروزی و اختلاف افکنــی را از اصول اخــلاق حرفه ای مهم 
روزنامه نــگاری توصیف کرد و افزود: انتظار ما از رســانه های ایتالیایی 
نیز این است که بر مبنای همین اصول حرفه ای، به انعکاس واقعیتهای 
موجود در جامعه ایــران بپردازند.وی تصریح کرد: متاســفانه برخی از 
رســانه ها در ایام اخیر، با اســتناد به منابع بی اعتبار وابسته به سازمان 
تروریستی منافقین، که اسناد جنایات آنها علیه ملت ایران نزد نهادهای 
اروپایی نیز موجود است و برخی رسانه های معاند ایران و تحت حمایت 

کشورهای خارجی، وقایع ایران را پوشش داده اند.
وی تاکید کرد: منصفانه نیســت که در پوشــش وقایع ایــران، رفتار 
چندصد نفر به ده ها میلیون نفر در داخل ایران تعمیم داده می شــود، 
اما از آن ســو تجمعات صدها هزار نفری مردم در تشییع پیکر شهدای 

حوادث اخیر یا سالگرد سردار سلیمانی پوشش داده نمی شود.
صبوری به سابقه تمدنی هزاران ســاله، اعتقادات دینی، فرهنگ غنی 
و ســازوکارهای سیاســی و قانونی ایران در زمینه کرامت و ارزش های 
انسانی، بر پایبندی عمیق جمهوری اسلامی ایران به حقوق بشر و ذیل 
آن به حقوق زنان تاکید و خاطرنشــان کرد، آنچه ما قبول نداریم اصرار 
مسئولان برخی کشورها برای تحمیل فرهنگ و سبک زندگی مد نظر 

آنها به جوامع و فرهنگ های دیگر است.

یادداشت

تریبون

 نایب رئیس اول مجلس شورای اسلامی گفت: مجلس 
تلاش در تلاش است تا لایحه بودجه را به موقع و قبل از 

اتمام سال ۱۴۰۱ تقدیم دولت کند.
 علی نیکزاد پس از پایان اولین نشســت کمیســیون 
تلفیق لایحه بودجه ســال ۱۴۰۲ برای تعیین اعضای 
هیئت رئیســه ایــن کمیســیون، اظهار کــرد: ملت 
بزرگ ایران مستحضر هســتند که رئیس جمهور روز 
چهارشنبه هفته گذشــته، لایحه بودجه سال ۱۴۰۲ 
را تقدیم مجلس کــرد. پیرو تقدیم لایحــه بودجه به 
مجلس، رییس مجلس شورای اســلامی، اعلام کرد تا 
کمیســیون ها انتخابات خود مبنی بر معرفی اعضای 

خود در کمیسیون تلفیق را برگزار کنند.
نایب رئیس مجلس شورای اســلامی با بیان اینکه ۴۵ 
نماینده عضو کمیســیون تلفیق لایحه بودجه ســال 

۱۴۰۲ هســتند، بیان کرد: علیرغم اینکه در 
هفته جاری نمایندگان مشــغول سرکشی 
به حــوزه انتخابیه خود هســتند، اما امروز و 
در اولین فرصــت انتخابات هیئت رئیســه 
کمیسیون تلفیق بر اساس ماده ۶۰ آیین نامه 
داخلی مجلس برگزار شــد و برادر عزیزمان 
آقای سید شمس الدین حســینی به عنوان 

رییس کمیسیون تلفیق لایحه بودجه ۱۴۰۲ انتخاب 
شد.

وی ادامه داد: همچنین آقایان ســید محسن دهنوی و 
احمد دنیا مالی به ترتیب به عنــوان نواب رییس اول و 
دوم کمیســیون تلفیق انتخاب شدند. همچنین آقای 
رحیــم زارع به عنوان ســخنگوی کمیســیون تلفیق 

لایحه بودجه سال ۱۴۰۲ انتخاب شد.

نائب رئیس اول مجلس شــورای اسلامی 
تاکید کرد: همچنین علــی اصغر باقرزاده 
به عنوان دبیــر اول و مجیــد نصیرایی به 
عنوان دبیر دوم کمیسیون تلفیق انتخاب 

شدند.
نیکزاد با بیــان اینکه کمیســیون تحقیق 
بلافاصلــه بایــد جلســه خــود را برگزار 
کنــد، تاکید کرد: علــی رغم اینکه مــا فرصت لازم 
را برای بررســی بودجه ســال ۱۴۰۲ داریم، درباره 
اینکه بتوانیم این بزرگترین ســند مالی کشــور، که 
همان قانون بودجه ســالیانه اســت را تا آخر اسفند 
تقدیم دولت کنیم - البته بودجه ســال ۱۴۰۲ دی 
ماه تقدیم مجلس شــد- همکاران ما به ریاست سید 
شمس الدین حســینی جلســات را برگزار خواهند 

کرد و ان شــاءالله هفته آینده، یکشــنبه دوم بهمن 
ماه کلیات لایحه بودجه ســال ۱۴۰۲ پیرو نظر این 
کمیســیون، جهت طــرح در صحن علنــی مجلس 
و تایید و یا خــدای ناکرده رد آن، به رای گذاشــته 

خواهد شد.
وی تاکیــد کرد: همه تــلاش مجلس انقلابــی بر این 
اساس اســت که بتوانیم این بودجه را به موقع و قبل از 
اتمام سال ۱۴۰۱ تقدیم دولت کنیم تا دولت به عنوان 

عمل به قانون این لایحه را پیش ببرد.
نیکزاد در ادامه درباره برنامه هفتم توســعه تاکید کرد: 
درباره برنامه هم باید گفت در آن مقطع زمانی که دولت 
باید برنامه را به مجلس دهــد، یا به صورت همزمان و یا 
بعد از بررسی بودجه به موضوع برنامه هفتم توسعه هم 

رسیدگی خواهد شد

مجلس

هادی رضایــی  راهبرد مقابلــه با جنگ 
شناختی دشمن را جهاد تبیین دانست و بر 
ضرورت یادگیری و ارتقای ســواد رسانه ای 

عموم مردم تأکید کرد.
 به مناسبت ســالروز میلاد حضرت فاطمه 
زهرا )س( و گرامیداشــت مقــام والای زن 
»همایــش بصیــرت فاطمی« بــا حضور 
ســردار غلامرضا جلالی رئیس ســازمان 
پدافند غیرعامل کشــور، حجت الاســلام 
عبدالعلی گواهی رئیس عقیدتی سیاســی 
ســتاد کل نیروهای مســلح، مســئولان و 

کارکنان ســازمان و خانواده های ایشان در 
سالن شــهید طهرانی مقدم سازمان پدافند 

غیرعامل برگزار شد.
سردار جلالی در این همایش ضمن تبریک 
فرارسیدن سالروز ولادت حضرت زهرا )س( 
و امام خمینی )ره( به نکاتی درباره حوادث 
اخیر کشور پرداخت و اظهار داشت: شرایط 
کنونی، لــزوم توجــه و آگاهی نســبت به 
شرایط کشور و انقلاب اســلامی و تکالیفی 
که در مواجهه با توطئه دشــمنان برعهده 

داریم را پیش از پیش ضرورت می بخشد.

ولنــگاری مدیریتی دولت قبــل در زمینه 
فضــای مجــازی از زیرســاخت های فتنه 
۱۴۰۱ بــودوی با بیــان اینکه در بررســی 
حــوادث اخیــر نیازمند جریان شناســی 
تحــولات و رخدادهــا هســتیم، گفــت: 
تحلیل های بســیاری در مورد علل بروز این 
حوادث وجود دارد؛ اما مهم این است که این 
تحلیل ها بدون در نظر گرفتن نقش دشمن 
و جنگ پیچیده و شــناختی که علیه ملت 
ایران به راه انداخته اســت، ساده اندیشــی 
است.رئیس سازمان پدافند غیرعامل کشور 
افزود: منکر مشکلات و کاستی ها نیستیم، 
اما اصلاح امور باید در یــک فضای منطقی 
مطرح و انتقــادات در جهت اصــلاح امور 

پیگیری شود.
ســردار جلالی با بیــان اینکه دشــمنان 
بــا بهره گیری از ابزارهای رســانه و ســایر 
ابزارها مانند شــبکه های اجتماعی بر حوزه 
ذهن و فکــر و باور مردم متمرکز شــده و به 
دنبال تغییر باور و ذهنیت هستند، توضیح 
داد: نگاه سهل اندیشــانه برخی مسئولان 
در دولت گذشــته در موضوع شــبکه های 
اجتماعی، فضایی را بــرای اجرای توطئه ها 
در اختیار دشــمنان قــرار داد و وضعیتی 
که امروز در زمینه انتشــار خبرهای دروغ 
و حقیقت شاهد هســتیم، نتیجه همان به 

حال خود رها کردن این فضاست.
رئیس ســازمان پدافند غیرعامل کشــور با 
اشــاره به جنگ مدرن و تغییر فضای نبرد 
خاطرنشان کرد: در چنین شــرایطی باید 

ابزارهای این جنگ مدرن را بشناسیم.
وی با اشــاره به لزوم آگاهی و شــناخت از 
صف آرایی شــکل گرفته از ســوی دشمن 
در این جنگ شــناختی، افزود: باید بدانیم 
که دشــمن کیســت، کجاســت و ما کجا 
ایســتاده ایم. در ایــن صــورت اســت که 
می توانیــم راهبــرد درســتی در مواجه با 

تهدیدات اتخاذ کنیم.
به گفته ســردار جلالی، در جنگ شناختی، 
میدان جنگ، ذهن و باور و فکر مردم است و 

ابزار آن شبکه های اجتماعی است.
رئیس ســازمان پدافند غیرعامل کشــور با 
تاکید بر اینکه در جنگ شــناختی، دشمن 
امید و اعتماد اجتماعی را هــدف قرار داده 
اســت، گفت: عبور از فتنه هــای پیچیده و 

ترکیبی که نیازمند بصیرت فاطمی است.
وی با اشاره به اینکه درصد زیادی از حوادث 
اخیر تمام شده و دشمن تلاش بسیار زیادی 
می کنند کــه ایــن غائله را به شــکل های 
مختلفی ادامه دهد، افزود: اعتراف دشــمن 
به شکســت در غائله اخیر بــه معنای پایان 
اقدامات او علیه ما نیســت و بایــد همواره 

مراقب بود.
سردار جلالی با اشاره به بیانات مقام معظم 
رهبری، راهبرد مقابله با این جنگ شناختی 
را جهــاد تبیین عنــوان کرد و افــزود: اگر 
بخواهیم در این جنگ پیروز شــویم و این 
فتنه را مهار کنیم، باید جهــاد تبیین را در 

دستور کار خود قرار دهیم.
رئیس ســازمان پدافند غیرعامل کشــور 
شناســایی و تبیین راهبردهای دشــمن 
و همچنین بیــان دســتاوردهای انقلاب 
اســلامی را از مؤلفه هــای جهــاد تبیین 
برشــمرد و افزود: باید اهداف و ارزش های 
انقلاب اســلامی را بازتعریف و شناســایی 
کنیم.وی با تأکیــد بر لزوم ارتقای ســواد 
رســانه ای گفت: یادگیری و ارتقای ســواد 
رسانه ای بســیار حائز اهمیت است؛ ضمن 
اینکه دولت هــم باید زیرســاخت هایی را 
فراهم کند که اســتفاده از فضای مجازی با 
حفظ منافع ملی، سلامت و اسلامیت تأمین 
شــود که خوشــبختانه در دولت سیزدهم 

اتفاقات خوبی صورت گرفته است.
سردار جلالی اضافه کرد: تکلیف دیگر دولت 
نیز ارتقای ابزارهای ســواد رسانه ای و نحوه 
استفاده از شــبکه های اجتماعی از طریق 
آموزش به مــردم برای حفاظــت از مردم و 

دارایی هایشان در این جنگ نوین است.

تصویب لایحه بودجه ۱۴۰۲ را تا پایان سال جاری به اتمام می رسانیم

مهســا مژدهی  اعتراضــات در ایران و 
فروش پهپاد به روســیه در کنــار افزایش 
میزان غنی ســازی هسته ای، ســه عاملی 

است که اروپا را علیه تهران شورانده.
 زمســتان ســرد روابط بین ایران و اروپا از 
راه رسیده است. با آغاز اعتراضات در ایران 
در آخرین روزهای تابســتان؛ کشــورهای 
اروپایی شمشــیر خود را برای تهران از رو 
بستند. فرانسه و آلمان در راس کشورهای 
اروپایــی، به طور مداوم هشــدارهایی را به 
تهران ارســال می کنند و تهران هم خشم 
خود را متوجه این دو کشور و بریتانیا کرده 
اســت. اوضاع اختلافات تا جایی بالا گرفته 
که آلمان بــه عنوان جدی ترین شــریک 
تجاری ایران در اروپا ضمانت نامه اقتصادی 
خود با کشــورمان را به حالــت تعلیق در 
آورده اســت و از این پس فقط در شــرایط 
بشردوستانه اقدام به همکاری های تجاری 
با تهران خواهد داشــت. اما چرا کار به اینجا 

کشید؟

چرا کار اروپا و ایران به اینجا رسید؟
تا تابســتان امســال، کشــورهای اروپایی 
هنوز خود را موظف می دانســتند که برای 
احیای برجــام تمام تلاش خــود را بکنند. 
آنهــا در صدد ایــن بودند تا هر طور شــده 
مقامات ایرانی را راضی کننــد که از برخی 
از خواســته های خود کوتاه آمده و توافقی 
را که در مورد آن در وین صحبت شــده بود 
را به امضا برساند. اما شــروع اعتراضات در 
روزهای پایانــی شــهریورماه باعث عقب 

نشینی آنها شد.
اما این تنها دلیل ماجرا نبود. غرب ادعا کرد 
که ایران به روسیه پهپادهایی فروخته که از 
انها در جنگ اوکراین اســتفاده شده است. 
تهران هم البته پس از چند روز این موضوع 
را رد نکرد اما گفت که پهپادها را برای جنگ 
با اوکراین به روس هــا نفروخته. در ایران با 
این موضوع مشــابه با فروش سلاح از سوی 
غرب به کی یف تلقی شــد. اما برای اروپایی 
ها حمایت از پوتین گناهی نابخشــودنی به 

نظر می رسید.
همزمان تهران اعلام کرد که غنی ســازی 
هسته ای خود را به ۶۰ درصد رسانده است 
و این ماجرا هم به اختلافات دو طرف دامن 
زد. ایران بیش از همه کشورهای اروپایی از 
دست فرانسه ناراضی است. امانوئل مکرون 

در ابتــدای اعتراضات دیداری بــا برخی از 
افراد ضدانقلاب خارج از کشــور ترتیب داد 
و در ادامه انتشار کاریکاتور توهین آمیز که 
توسط یک نشــریه اخیرا منتشر شد، اوضاع 

را به شدت میان پاریس و تهران بهم ریخت.

کار برجام تمام است؟
اینبار دیگر این آمریکایی ها نیستند که پای 
خود را از توافق هســته ای کنار کشیده اند. 
البته زنــگ پایان را بایدن خــودش به صدا 
در اورد امــا اروپایی ها هم پشــت حرف او 
مبنی بر مرگ برجام را گرفتنــد و ماجرا را 
کش دادند. کار به آنجا کشــید که اولیانوف 
نماینده روسیه در سازمان های بین المللی 
مســتقر در وین به مانع تراشی کشورهای 
غربی در احیای مذاکــرات رفع تحریم های 

ایران واکنش نشان داد.
اولیانوف در این ارتباط در حســاب کاربری 
خود در توئیتر گفت: »ادعاهــای مرتبط با 
ارسال پهپاد، بهانه ای ناشــیانه برای توقف 
)اگــر نگوییم لغو کامل( مذاکــرات وین در 
مورد برجام اســت. به نظر می رسد ایالات 
متحده و سه کشــور اروپایی وسوسه رفتن 
به طرح B را دارند. این یک اشــتباه بزرگ 
اســت و انتظار اینکه چنین طرحی بتواند 
گزینه معتبری باشد دشــوار است. این کار 

آنها شانسی برای موفقیت نخواهد داشت.«

در حال حاضر به نظر می رســد که در اروپا 
دو نفر مایل به از سرگیری مذاکرات برجام 
هســتند یا حداقل اینطور وانمود می کنند. 
اولــی اولیانوف اســت که ایــن وضعیت را 
فرصــت خوبی بــرای نیــش و کنایه زدن 
به دیگــر کشــورهای اروپایی دانســته و 
نفــر دوم را می توان جوزف بورل دانســت. 
اوایل دی ماه مســئول سیاســت خارجی 
اتحادیه اروپا در گزارشــی بــه محورهای 
گفت وگویش بــا وزیر امــور خارجه ایران 
در کنفرانس بغداد اشــاره کرد که شــامل 
مســئله احیای برجام، امــور داخلی ایران 
و ادعای نقــش ایران جنــگ اوکراین بود. 
او گفت که از ایران خواســته تــا در رفتار با 
معترضان تجدید نظر کنــد و همچنین در 
مورد ارســال پهپاد به روسیه هم نارضایتی 
خود را بــه گوش امیرعبداللهیان رســانده 
اســت. اما بخش مهم حرف های این مقام 
اتحادیه اروپا در مورد برجــام بود. او گفت 
من هنوز بر این باورم که وقتی موضوع منع 
اشــاعه تسلیحات هســته ای مطرح است، 
هیچ جایگزینی برای برجــام وجود ندارد. 
کسانی که جور دیگری فکر می کنند، فقط 
خودشان را فریب می دهند. به همین دلیل 
اســت که من به عنوان هماهنگ گننده، بر 
اســاس نتایج مذاکرات وین بــرای احیای 

برجام تلاش می کنم.

این حرف بــورل در حالی زده شــد که در 
آخرین روزهای پاییــز نمایندگان انگلیس، 
آلمان و فرانســه با چشم  پوشــی از خروج 
یکجانبه  ایالات متحده از برجام تداوم نقض 
قطعنامه ۲۲۳۱ ادعــا کردند: ایران به مدت 
سه ســال و نیم تعهدات خود در چارچوب 
برنامه جامع اقدام مشترک )برجام( را نقض 
کرده است و همچنان به گســترش برنامه 
هســته ای خود ادامه می دهد. آنها تهران 
را عامــل به نتیجه نرســیدن برجام معرفی 

کردند.
بــه نظر می رســد همــان طور کــه بورل 
اعتــراف کرده، غــرب تنهــا راه عبــور از 
ماجرای هسته ای را رســیدن به یک توافق 
با تهران می داند. اما رســیدن به این هدف 
در شــرایطی که فشــار افکار اروپایی علیه 
نشســتن بر ســر میز مذاکره با جمهوری 
اسلامی ایران اســت، نمی تواند کار آسانی 
باشــد. آنها در حال حاضر روابط تنش آمیز 
با تهران را انتخــاب کرده اند و در هفته های 
اخیر ســفرای ایران در برخی از کشــورها 
ماننــد رومانی،نــروژ، بلژیک، آلمــان و.... 
بــه وزارت خارجه ایــن کشــورها احضار 
شــده اند. روابط ایران با کشورهای اروپایی 
از دهه ۷۰ شمســی به این سو هرگز چنین 
پرتنش نبوده اســت. اما مشــخص نیست 
که چه زمانی ترمز این اختلافات کشــیده 

خواهد شــد. به باور کارشناســان و ناظران 
اقدامــات خصمانه اخیر علیه ایــران را می 
توان در راســتای پلــن بی غربــی ها علیه 
دانســت که دربرگیرنــده رویکردی قهری 
شــامل تحریم های اقتصادی، فشــارهای 
دیپلماتیــک و حتی گزینــه نظامی جهت 
حل  و فصل مســئله هســته ای ایران است. 
عدم حل مســائل پادمانی و فعال ســازی 
مکانیسم ماشه از جمله مسائلی است که در 
این زمینه مطرح می شــود. اقدامی که می 
تواند قطعنامه های پیشــین شورای امنیت 
علیه ایران را مجددا به کار بیندازد. این فضا 
در حالی جریان دارد که افراطی ترین دولت 
در رژیم صهیونیســتی روی کار آمده است. 
دولتی که تمرکز و اولویت سیاست خارجی 
خود را تقابل بــا ایران، توقف توان هســته 
ای ایران، شکســت کامل مذاکرات و عدم 

احیای برجام قرار داده است.
تلاش برای تحمیل برجــام جدید با توجه 
ادعاهای غرب علیه ایران در خصوص نقض 
حقوق بشــر و ارســال پهپاد به روسیه می 
تواند از دیگر سناریوها باشد. کاخ سفید در 
این راستا می کوشــد تا با توسل به ادعاهای 
بی اساس مساله شراکت در جنایات جنگی 
را در خصوص جنگ اوکرایــن مطرح کند. 
روزنامــه واشنگتن پســت مهرماه ســال 
گذشــته ادعا کرده بود که تیم بایدن طرح 
جایگزینی بــرای جلوگیری از دســتیابی 
ایران بــرای هسته ای شــدن دارد که این 
موضوع همچنان محرمانه نگه داشته شده 

است.
با این وجود در هفته ای اخیر غرب نشــان 
داده اســت که مسیر تشــدید تحریم ها را 
در پیش گرفته اســت. نشــریه آمریکایی 
پولیتیکو روز جمعه نوشــت که اسامی ۴۰ 
شــخص حقیقی و نهاد حقوقــی ایرانی در 
پیش نویس فهرســت تحریم هــای جدید 
اتحادیه اروپا علیه ایران قرار گرفته اســت. 
مســیری در تناقض با مواضع قبلی که فشار 
حداکثری آمریکا علیه ایران را مورد نقد قرار 
می داد. اما با این اقــدام خصمانه و تلاش ها 
برای تروریستی نامیدن سپاه، اروپا بار دیگر 
در همراهی با مواضع واشــنگتن، رویه ای را 
اتخاذ کرد که تجربه شکست آن در گذشته 
خیلی زود آشکار شــد و ایران نیز بار دیگر 
اعلام کرد که در برابر تهدید و فشار خارجی 

و زور تسلیم نخواهد شد.
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در پاسخ به نامه رییس سازمان بورس
وال  و در بورس طبق ر وزیر اقتصاد: عرضه خودر

گذشته ادامه یابد
 

وزیر اقتصاد بــا تاکید بر اینکه سیاســت ایــن وزارتخانــه حمایت از 
سرمایه گذاران و افزایش شفافیت اســت، دستور داد: با توجه به مصوبه 
شورای عالی بورس و عدم دریافت مصوبه از سایر نهادها، عرضه خودرو 
در بورس کالا طبق روال گذشــته ادامه یابد.»سید احسان خاندوزی« 
وزیر امور اقتصادی و دارایی در پاســخ به نامه »مجید عشــقی« رییس 
سازمان بورس و اوراق بهادار و در خصوص تعیین تکلیف ادامه پذیرش و 
عرضه خودروهای جدید در بورس کالا، اعلام کرد: سیاست وزارت امور 

اقتصادی و دارایی حمایت از سرمایه گذاران و افزایش شفافیت است.
وزیر اقتصاد در این نامه تاکیــد کرد: با توجه به مصوبه شــورای عالی 
بورس و اوراق بهادار و عدم دریافت مصوبه از سایر نهادها، عرضه خودرو 
در بورس کالا بر اساس مصوبه شــورای عالی بورس طبق روال گذشته 
ادامه می یابد و در صورت دریافت هر درخواست از سوی سایر دستگاه ها 

و نهادها موضوع مجددا در شورای عالی بورس مطرح می شود.
 مجید عشقی، رییس سازمان بورس و اوراق بهادار در نامه ای خطاب به 
وزیر اقتصاد و دارایی نسبت به تصمیم اخیر شرکت خودروسازی ایران 
خودرو مبنی بر خروج دنا از بورس کالا خواســتار اقدام مناسب و فوری 

برای از بین بردن ابهامات عرضه و فروش خودرو در بورس کالا شد.
عشــقی افزود: تاکنون تنها ســه هزار و ۶۰۰ دســتگاه انواع خودرو در 
بورس کالا مورد معامله قرار گرفته است و رانتی بیش از ۱۱ همت از بین 
رفته است؛ در حالی که این تعداد خودرو درصد بسیار کمی از کل تولید 
خودرو در کشور اســت که نســبت آن به کل تولید رانت بیش از ۱۰۰ 

همت را در این بازار نشان می دهد.
گفتنی است، در جلســه مورخ ۲۱ تیرماه ۱۴۰۱ شورای عالی بورس با 
موافقت وزیر صنعت، معدن و تجارت مقرر شد عرضه خودرو در بورس 
کالا صورت پذیرد که این فرایند به صورت گام بــه گام در حال تکامل 
است و از ماه گذشته تاکنون با همکاری وزارت صنعت، معدن و تجارت 

و خودروسازان مبنی بر افزایش عرضه، روند رو به رشد آن ادامه دارد.

معاون سازمان ملی استاندارد:
وش لوازم خانگی   استاندارد خدمات پس از فر

از ۱۴۰۲ اجرایی می شود
 معاون تدوین و ترویج استاندارد سازمان ملی اســتاندارد ایران گفت: 
تدوین اســتاندارد خدمات پس از فروش لوازم خانگی در دســتور کار 
است و پیش بینی می شــود از سال آینده این اســتانداردهای اجباری 

اجرایی شود.
 مصوبات یکصد و شــانزدهمین نشست شــورای عالی استاندارد که ۵ 
آذر ۱۴۰۱ با حضور آیت الله »ســید ابراهیم رئیسی« و سایر اعضای این 
شورا برگزار شد، از سوی رئیس جمهوری اســلامی ایران برای اجرا به 

دستگاه های عضو شورای  عالی استاندارد و این سازمان ابلاغ شد.
براســاس این مصوبه، اســتاندارد ملی برای کاهش آلاینده های منابع 

متحرک و خدمات پس از فروش لوازم خانگی اجباری شد.

در این زمینه معاون تدوین و ترویج اســتاندارد سازمان ملی استاندارد 
ایران اظهارداشت: نخستین بار اســتاندارد خدمات پس از فروش لوازم 
خانگی در ســال ۹۲ تدوین شــد، هرچند اجباری نبود.پرویز درویش 
بیان داشــت: آن زمان تعداد محدودی تولیدکنندگان مطرح در حوزه 
پکیج حرارتی، پروانه استاندارد تشویقی و داوطلبانه دریافت کردند که 
با عنوان خدمات پــس از فروش لوازم انرژی بر برقی و گازســوز نامیده 
می شد.وی خاطرنشــان کرد: شــرایط خاص اقتصادی امروز، افزایش 
قیمت لوازم خانگی و به ویــژه هزینه هایی که خانوارهــا در این زمینه 
متقبل می شوند، سبب شد تا سازمان ملی استاندارد ایران خود را مکلف 
به ورود اســتاندارد خدمات پس از فروش و اجباری کــردن آن بداند و 

واحدها نیز مکلف شود که این استاندارد را رعایت کنند.
درویش تاکید کرد: این موضوع مستلزم ورود شورای عالی استاندارد به 
ریاست رییس جمهوری و سایر مسوولان بود که در نهایت به اتفاق آرا به 
تصویب رسید.وی ادامه داد: همچنین مستلزم آن بود که یک بازنگری 
اساسی در استاندارد خدمات پس از فروش داشته باشیم که این مهم از 

سه ماه پیش آغاز شد و انتظار می رود از ابتدای سال آینده اجرایی شود.
معاون تدوین و ترویج اســتاندارد ســازمان ملی اســتاندارد ایران در 
تشــریح برخی ابعاد این اســتاندارد، توضیح داد: بر این اســاس، همه 
تولیدکنندگان لوازم خانگی بدون اســتثنا باید سامانه مدیریت ارتباط 

با مشتری )CRM( را ایجاد و راه اندازی کنند.
وی افزود: همچنین شبکه تامین قطعات باید راه اندازی شود تا قطعات 

استاندارد در این شبکه قرار بگیرد.
درویش همچنین با اشــاره به مطرح بودن موضوع زمــان در دریافت 
خدمات، گفت: در این زمینه رســیدگی به درخواست های مشتریان از 
لحظه ای که مصرف کننده نیازمند خدمات است مورد تاکید قرار دارد 
و حتی در موارد خاص پیش بینی شده که در صورت نیاز به زمان بیشتر 
برای تعمیر، لوازم خانگی به صورت امانــی در اختیار مصرف کنندگان 

قرار بگیرد تا رضایت مشتریان حاصل شود.
وی یادآور شد: بررســی های ما نشــان می دهد عمده شــکایت ها از 
تولیــدات داخلی مربوط بــه خدمات پــس از فروش آنها اســت و در 
بعضی موارد به دلیل خدمات بدی که ارائه شــده، استاندارد آن کالاها 
خدشه دار می شود.این مقام مسوول سازمان ملی استاندارد اضافه کرد: 
گارانتی )تعویض قطعات و ارائه خدمات رایــگان( و وارانتی )به معنای 
ضمانت و ســرویس دهی(، از دیگر مســائلی بوده که در این استاندارد 
مورد تاکید قرار گرفته اســت و البته بســته به نوع لوازم خانگی مدت 
زمان آنها متفاوت خواهد بود.وی خاطرنشــان کرد: جلسات مربوط به 
تدوین این استاندارد به صورت دو جلســه در هفته با حضور مسوولان 
و اعضای انجمن لوازم خانگــی ادامه دارد و این اســتانداردها اکنون از 
۸۰ صفحه نیز عبور کرده است.درویش بیان داشت: برای اجرایی شدن 
این اســتانداردها، باید دو نوبــت در روزنامه ها آگهی شــود تا واحدها 
بتوانند خود را با شرایط جدید تطبیق داده و زمینه لازم را فراهم کنند و 

پیش بینی می شود از ابتدای سال آینده شاهد اجرایی شدن آن باشیم.

بازار

مریم فکری  یک اقتصــاددان می گوید: 
بالا و پایین شــدن اعداد بودجــه، توفیری 
برای کشــور ندارد، چراکه عملا تمام تلاش 
ما این اســت که بودجه ببندیم که حقوق و 
دستمزد پرداخت کنیم و چندین سال هم 
است که برای پروژه های عمرانی تخصیصی 
نداشــتیم.  پس از کش و قوس های فراوان و 
با ۳۶ روز تاخیر، بالاخره لایحه بودجه سال 
۱۴۰۲ به مجلس رفــت؛ بودجه ای که قرار 
بود همراهی برنامه هفتم توســعه را با خود 
داشته باشــد، اما در نهایت دولت از مجلس 
خواست که رنامه ششــم توسعه تا تصویب 

برنامه هفتم تمدید شود.
اعداد و ارقام بودجه نشــان می دهد که در 
بودجه ســال آینده افزایــش ۴۶ درصدی 
هزینه های دولــت، ۴۰ درصــدی بودجه 
شــرکت های دولتی، افزایش ۲۰ درصدی 
حقــوق، افزایش ۵۹ درصــدی درآمدهای 
مالیاتی و افزایــش هزینه یارانه ها و دلار ۲۳ 
هزار تومانی پیش بینی شــده است. اعداد 
و ارقامی که به باور کارشناســان، تغییر آن 

توفیری برای اقتصاد ایران نمی کند.
در همین خصوص وحید شقاقی شــهری، 
اقتصــاددان در گفت وگــو بــا خبرآنلاین 
می گوید: مســاله اصلی تغییر اعداد بودجه 
نیست، مســاله اصلی این است که ساختار 
بودجه ریزی کشور مثل سال گذشته است 
و انباشــت تجربه و دانش در ۵۰ سال اخیر 
به ما نشــان داده که این نحوه برنامه ریزی 
یک ساله و این نحوه بودجه ریزی، دردی را 

از ما دوا نمی کند.
وی می افزایــد: مســاله ایــن اســت که 
ابرچالش ها و بحران های کشــور به سرعت 
بیشتر می شــود و بودجه های سنواتی نیز 
همان مســیر گذشــته روزمره خود را طی 
می کنند و ایــن دو با یکدیگــر برخوردی 
ندارند. یعنــی بحران ها و مســایل اقتصاد 
ایران و مســایل محیط زیســتی ایران هر 
روز تشــدید می شــود، ولــی بودجه ها و 
برنامه ریزی های ســالانه ناظــر بر حل این 

بحران ها و مسایل تنظیم نشده است.
ایــن اقتصــاددان تصریح می کنــد: از این 
نظر، این انتقطاع و از هم جدا شــدن موجب 
می شــود که همان مســیر روزمره خود را 
پیش برویم. شــما بــه مــن می گویید که 
مالیات را کمــی زیاد کردنــد، می خواهند 
اوراق منتشــر کننــد، اموال بفروشــند و 
۹۰ درصــد هزینه های جاری اســت. عملا 
این نوع نظام بودجه ریــزی ناظر بر ارتقای 
بهره وری، شایسته ســالاری، شــفافیت و 
حل بحران تنظیم نشــده اســت. این درد 
اقتصاد ایران و کشور ماست که این نظامات 
بودجه ریــزی صرفا بــرای امــرار معاش 
کارمندان دولــت و بازنشســتگان تنظیم 

می شود و همان مسیر روزمرگی است.
شقاقی شهری عنوان می کند: ما یک زمانی 
مالیــات می گرفتیم که صــرف هزینه های 
جاری و حقــوق و دســتمزد کنیــم. بعد 

هزینه های ما فزاینده شــد و پول کم آمد، 
بنابراین نفــت را هم به آن اضافــه کردیم. 
دوباره پــول کــم آوردیم، اوراق منتشــر 
کردیم و الان دوباره کم آوردیــم و در کنار 
مالیات، نفت و انتشار اوراق، فروش اموال را 
در دستور کار قرار دادیم.وی ادامه می دهد: 
عملا مسیری که در نظام بودجه ریزی طی 
می شــود، هیچ گونه ارتباطی با حل مسایل 
کشور ندارد و هیچ کجای دنیا هم من سراغ 
ندارم که این همه کارمند رســمی داشــته 
باشــیم. ما فقــط الان دنبال این هســتیم 
که حقوق و دســتمزد کارمنــدان دولت را 
پرداخــت کنیم، ولی نکته این جاســت که 

چقدر بهره وری در اقتصاد ایران وجود دارد.

حقوق می دهیم که بهره وری منفی 
داشته باشیم

این کارشــناس اقتصادی با بیان این که من 
سالیان سال در دستگاه های اجرایی بوده ام 
و مشــاهده کرده ام که چه ســاختار اداری 
در کشور شــکل گرفته و چه نهاد اداری ای 
داریم، می گوید: این نــوع نظام اداری فقط 
بلعنده پول اســت و هر چقدر هم ما به این 
نظام اداری پول بدهیــم، خروجی آن حل 

مسایل نخواهد بود.
شقاقی شــهری می افزاید: ۲۰ ســال پیش 
قرار بــود بودجه ریــزی را عملیاتی کنیم و 
بودجه ریزی هدفمند و برنامه محور باشــد 
و در عین حــال، ناظر بر حــل چالش های 
کشور باشد. این شــعاری بود که از ۲۰ سال 
پیش به آن رســیده بودیم و بــه این نتیجه 
رســیده بودیم که نظام بودجه ریزی کشور 
ناظر بر ارتقای بهــره وری و حل بحران ها و 

چالش های کشور نیست.
وی عنــوان می کنــد: در ســال ۱۳۸۰ به 
خاطــر دارم که ســازمان برنامــه و بودجه 
وقت همایشــی برای بودجه ریزی عملیاتی 
گذاشــته بود و مباحث این بود که این نظام 

بودجه ریــزی جز اتــلاف منابــع، عایدی 
دیگری نــدارد. الان ۲۱ ســال گذشــته و 
همان مســیر گذشــته را ادامه می دهیم و 
بودجه ریزی، افزایشی و چانه زنی است. یکی 

از بدترین نظامات بودجه ریزی این است.
ایــن اقتصــاددان متذکر می شــود: حتی 
رهبری ۴، ۵ ســال قبل بــه رییس مجلس 
وقت برای اصــلاح ســاختار بودجه ریزی 
دســتور دادند، ولــی دیدیم که مــا توان 
اصلاح ساختار بودجه را نداریم. آن مجلس 
و مجلس بعدی هم ایــن اصلاحات را انجام 
نداد. آنچه که الان می بینیم، همان ساختار 
سال های قبل اســت؛ با تغییراتی در برخی 

از اعداد.
شقاقی شــهری عنوان می کنــد: حالا بالا 
و پایین شــدن ایــن اعداد، توفیــری برای 
کشــور ندارد. یعنی عملا تمام تلاش ما این 
است که حقوق و دســتمزد پرداخت کنیم 
و چندین ســال اســت که برای پروژه های 
عمرانی نیــز تخصیصی نداشــتیم. یعنی 
عملا پولی نداشــتیم که برای بودجه های 
عمرانی تخصیــص دهیــم و عمدتا تلاش 
دســتگاه های اجرایی این است که حقوق 
و دســتمزد کارمندان را پرداخت کنند؛ آن 
هم کارمندان دستگاه دولتی که وقتی نظام 
اداری را تحلیل می کنیم، رشــد بهره وری 
منفی اســت.وی تصریح می کنــد: عملا به 
نظــام اداری پول می دهیم کــه بهره وری، 
شفافیت و شایسته ســالاری ندارد و ناظر بر 

حل مسایل کشور نیست.

بحران های کشور در حال تشدید 
شدن است

این اقتصــاددان یــادآور می شــود: مدام 
هزینه هــا در بودجه اضافه شــده اســت؛ 
هم هزینه های دســتگاه های دولتی و هم 
صندوق های بازنشستگی. دولت ها مجبور 
شــده اند در کنار مالیات و نفت، شــروع به 

آینده فروشــی کنند، یعنی اوراق منتشــر 
کننــد. الان هم شــروع کردند کــه اموال 
بفروشند. آخر سر کجای دنیا سراغ دارید که 
یک نفر بخواهد رســتوران برود و بعد فرش 
زیر پای خود را بفروشــد. اگر درآمد دارد، با 

مازاد درآمد باید رستوران برود.
شقاقی شــهری می گوید: در دنیا هم وقتی 
اموال یا اوراق منتشر می کنند، برای توسعه 
زیرساخت ها است. ایراد ندارد که خودرو را 
بفروشیم که خانه بخریم، اما ماشین را نباید 
بفروشیم تا یک هفته به شــمال برویم. اگر 
این اتفاق بیفتد، همه نســبت به عقلانیت 

این فرد تعجب می کنند.
وی عنوان می کند: مــا الان گرفتار چنین 
ساختار معیوبی شــدیم. در ۵ سال گذشته 
اوراق منتشــر کردیم تا حقوق و دســتمزد 
بدهیم و الان هم ســقف اوراق زیاد شــده 
و پاســخ گوی هزینه ها نیســتیم. حالا هم 
یک جای دیگــر را می خواهیم خراب کنیم 
و درصدد فروش اموال هســتیم. اسم آن را 
مولدسازی دارایی های دولت گذاشتیم، اما 
مولدسازی با فروش اموال، دو بحث متفاوت 
اســت.این کارشــناس اقتصادی تصریح 
می کند: در مولدســازی، تبدیــل دارایی با 
هدف ارزش افزوده بیشــتر در آینده انجام 
می شود. یعنی تحت عنوان شکیل و زیبای 
مولدســازی دارایی های دولت می خواهیم 
اموال بــرای پرداخت حقوق و دســتمزد 
بفروشــیم تــا در نهایت بهــره وری منفی 
حاصل شود.شقاقی شهری می افزاید: واقعا 
این زنجیره معیوب چه فایده دارد. مســایل 
کشور مدام تشدید می شــود؛ از بحث عدم 
محیط زیســت،  آب،  ســرمایه گذاری ها، 
آلودگی هوا، فرونشســت زمین، فرسودگی 

زیرساخت ها و ...
وی تاکید می کنــد: این بودجه ســنواتی 
که برنامه یک ســاله اســت، عملا با مسایل 
کشــور باید متصل شــود که در برنامه های 

میان مدت مســاله حل شــود. یعنی برای 
مثال، بگوییم مســاله آب را ظرف ۵ ســال 
می خواهیم حل کنیم. این نوع بودجه ریزی 
۵۰ سال اســت که اتفاق می افتد و حاصل 
آن، »هیچ« بوده است. ما که نباید با حاصل 

»هیچ« دوباره این مسیر را ادامه دهیم.

حاصل این بودجه »هیچ« است
این کارشناس اقتصادی می گوید: حالا عدد 
دلار در بودجــه بالا و پایین شــود یا نفت را 
کم و زیاد بفروشــیم، اما در نهایت حاصل، 
هیچ است و بودجه را می بندیم که حقوق و 
دستمزد بدهیم. این چالش های اقتصادی 
ایران سر جای خود است و روز به روز بدتر و 

بدتر می شود.
شقاقی شهری می افزاید: ســوال این است 
که این نوع نظــام بودجه ریزی چه فایده ای 
دارد. چرا این همه وقت و انرژی کشور را تلف 
می کنیم. اگر قرار اســت حقوق و دستمزد 
بدهیم، یعنی روزمرگی. ایــن دیگر بودجه 
نمی خواهــد و دولت خیلــی راحت بگویم 

می خواهم زندگی روزانه کشور را بگذرانم.
وی یادآور می شود: بودجه باید ناظر بر حل 
مسایل کشور باشــد و این نوع بودجه ریزی 
محکوم به شکست است و مسایل کشور هر 
روز بدتر و بدتر خواهد شــد، چون برای حل 
مسایل کشــور برنامه ریزی و بودجه ریزی 

نکردیم.

پیام بودجه برای اقتصاد ایران 
چیست؟

این کارشــناس اقتصادی می گوید: به طور 
طبیعی ایــن بودجه به دلیــل این که ناظر 
بر ارتقای بهره وری و حل مســایل کشــور 
نیست، حاصل آن کسری های بودجه، تورم 
حاصل از کسری های بودجه، عدم کمک به 
رشد اقتصادی ایران و حل مسایل اقتصادی 

ایران خواهد بود.
شقاقی شــهری می افزایــد: لایحــه ای که 
من دیدم، بــه دلیل این که مثل گذشــته 
تنظیم شــده، کســری بودجه عیانی دارد. 
کســری بودجه عملیاتی بالایــی هم دارد، 
چون باید اوراق و اموال بفروشــیم. ما برای 
پرداخت حقوق و دســتمزد داریــم اموال 
می فروشــیم و این یعنی اوج بی خردی در 
نظــام بودجه ریــزی. ما حــق نداریم برای 
حقوق و دســتمزد پایدار، اموال بفروشیم 
یا اوراق منتشــر کنیم.وی عنوان می کند: 
به نظر من نظام اداری مــا نیازمند تغییرات 
اساســی اســت. این نظام اداری در جهت 
راحت طلبی اســت، یعنی حقوق می دهیم 
و بهره وری منفی اســت. این نظام اداری با 
این وضعیت ساختار سازمانی و استخدامی 
بهره وری ندارد. ما باید از دســتگاه ها برنامه 
بخواهیم. ما نباید به کارمند پول دهیم، باید 
برای حل مســاله پول دهیم. ساختار است 
که ایراد دارد و هر ســال هم تکرار می شود و 

این همان روزمرگی است.

 ادامه سیاست شکست خورده قیمت گذاری دستوری

و بازگشت؟ چرا شورای رقابت به قیمت گذاری خودر
خریدار  درگیری بــرای عرضه خودرو در 
بورس کالا بالا گرفته است این سوال وجود 
دارد اکنون که عرضه خودرو در بورس کالا 
موجب کاهش قیمت خودرو شــده چرا این 

سیاست ادامه پیدا نمی کند.
 آذر ماه ســال گذشــته بود که پس از ماه ها 
جدال بین خودروســازان، سازمان بورس، 
وزارت صمت و شــورای رقابت، قیمت های 
جدید خودرو بدون نظرخواهی از شــورای 
رقابت از ســوی وزارت صمت اعلام شد و با 
توجه به اینکه ایــن دومین بــاری بود که 
شــورای رقابــت از فرایند قیمــت گذاری 
خودرو حذف می شد تا مدتی نسبت به این 
اقدام خودروسازان و دولت موضع گرفت اما 
در نهایت چهارم دی ماه سال ۱۴۰۰ حذف 
شــدن از گردونه قیمت گــذاری خودرو را 
پذیرفت.در یک سال غیبت شورای رقابت، 
قیومیت نرخ گذاری خودرو بر عهده وزارت 
صمت، ســازمان حمایت مصرف کنندگان 
و تولیدکننــدگان و ســتاد بازار گذاشــته 
شــد؛ این نهادها نیز در این مدت نسبت به 
تغییر قیمت کارخانــه ای خودرو که در آذر 
ماه پارسال اعلام شــد، هیچ اقدامی نکردند 
و این در حالی بود که شــورای رقابت هر ۶ 
ماه یک بار در مورد قیمــت خودرو تصمیم 

گیری می کرد.

استفاده از بورس کالا برای حذف 
قیمت گذاری دستوری

همین عدم تغییر قیمت کارخانه ای خودرو، 
گمانه زنی ها در مورد آزادســازی قیمت ها 
را قوت بخشــید اما وزارت صمــت زیر بار 
کلیدواژه »آزادســازی قیمت هــا« نرفت 
و با اســتفاده از مســیر بورس کالا، به نوعی 

آزادسازی قیمت ها را کلید زد.

عرضه خودرو در بورس کالا و فروش خودرو 
بــا قیمت هــای رقابتی )بر مبنــای قیمت 
پایه ی کارخانه( که به گفته مجید عشــقی 
رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار بیش از 
۱۱ هزار میلیارد تومان رانت بین کارخانه و 
بازار را از بین برده و مقدمه ای برای واگذاری 
این شرکت ها به بخش خصوصی شده بود، 
متقارن با افزایش نرخ دلار و تورم انتظاری و 
به تبع آن افزایش قیمت خودرو در بازار آزاد 
شــد و همین جریانات نقطه شروعی برای 
آغاز جدال بین مســئولان مختلف دولتی و 
مجلس در مورد عرضه یا عدم عرضه خودرو 

در بورس کالا شد.

جدال بین مسئولین برای عرضه 
خودرو در بورس

اولین اظهارنظر در مــورد مخالفت با عرضه 
خودرو در بورس به ســازمان بازرســی کل 
کشور بر می گردد؛ این سازمان روز ۱۳ دی 
ماه سال جاری با اظهار مدیران شرکت های 
خودروسازی، خواســتار بازگشت شورای 
رقابت به فرایند قیمت گذاری خودرو شده 
بــود.در ادامه نیز اختلاف نظــرات در مورد 
عرضه خودرو در بورس کالا بــه قدری بالا 
گرفت که ۱۴ دی مــاه ۱۱ نماینده مجلس 
در نامه ای به شــورای رقابت، ضمن تاکید 
بر اینکه رویه عرضه خــودرو در بورس کالا 
غیرقانونی و ضدرقابتی اســت، از این شورا 
خواســتند »از اختیارات قانونی خود غفلت 
نکرده و ضمن توقف فوری رویه ضد رقابتی 
کنونی عرضــه خــودرو در بــورس کالا و 
مجازات مدیران متخلف، نســبت به عودت 
سود اضافه درآمد صورت گرفته در معاملات 

اخیر بورس کالا تدبیر لازم را اعمال کند.«
البته این جدال ها در در حالی بود که در این 

مدت تنها ۳۶ هزار دستگاه خودرو در بورس 
کالا عرضه شد و بر اساس آنچه کارشناسان 
تاکید کردند افزایش قیمــت خودرو هیچ 
گونه ارتباطی بــا بورس نداشــته و قیمت 
خودرو متناسب با متغیرهای اقتصاد کلًا به 

ویژه نرخ تورم، افسار پاره کرده است.

ورود سه باره شورای رقابت
 به صنعت خودرو

در ادامه شــورای رقابت که عرصــه را برای 
حضــور در گردونه قیمت گــذاری خودرو 
فراهم می دید ۱۹ دی ماه به صورت رسمی 
اعلام کرد که با اســتناد به بنــد ۵ ماده ۵۸ 
قانــون اجرای سیاســت های کلی اصل ۴۴ 
قانون اساســی و با توجه به منقضی شــدن 
مدت زمان شصت و سومین مصوبه شورای 
عالی هماهنگی اقتصادی مورخ ۲۸ مهرماه 
۱۴۰۰، در خصــوص تنظیم بــازار خودرو، 
دســتورالعمل تشــکیل کارگروه تخصصی 
خودرو را تصویب کرده است که بر اساس آن، 
دســتورالعمل بازار خودرو که شامل تنظیم 
قیمت، مقدار و شــرایط دسترسی آن است، 
توســط کارگروه تخصصی خــودرو تدوین 
می شــود.وزارت صمت هم کــه در ظاهر به 

نظر می رســید روی عرضه خودرو در بورس 
به منظور حذف قیمت گذاری دســتوری و 
کلید زدن فرایند واگذاری خودروســازان، 
حســاب باز کــرده بــود و البتــه اکثریت 
نمایندگان مجلس را نیز پشــتیبان خود در 
این بخــش می دید، در نهایــت ضمن عقب 
نشینی از عرضه خودرو در بورس، اعلام کرد 
که »عرضه خودروهایی که تــا پیش از این 
در بورس انجام می شد تا زمان دست یابی به 
چارچوب مشــترک قیمت گذاری با شورای 
رقابت می تواند ادامه داشــته باشد، اما این 
وزارتخانــه تا پیش از نهایی شــدن موضوع 
قیمت گــذاری نمی تواند مجــوز جدیدی 
برای عرضه در بورس بدهد و به همین دلیل 

عرضه دنا لغو شد.«
در ایــن بین نکتــه قابل توجــه آنکه نحوه 
صحبت در مورد بازگشــت شــورای رقابت 
به فراینــد قیمت گذاری خودرو از ســوی 
متولیان وزارت صمت به شــکلی است که 
به نظر می رســد وزارت صمت که طی یک 
سال گذشته نتوانســته قیمت کارخانه ای 
خودرو را تغییر دهــد و اکثریت محصولات 
خودروســازان نیز بــه دلیل عــدم ورود به 
بورس همچنان بــا قیمــت کارخانه )آذر 
۱۴۰۰( بــه فروش می رســند، خــود نیز 
خواستار بازگشت شــورای رقابت به عرصه 
قیمت گذاری اســتبه نظر می رسد وزارت 
صمت که طی یک سال گذشــته نتوانسته 
قیمت کارخانــه ای خــودرو را تغییر دهد، 
خود نیز خواستار بازگشت شورای رقابت به 

عرصه قیمت گذاری است.
در اینجا باید به این مساله اشاره شود که هر 
بار فاطمی امین وزیــر صمت در مورد تغییر 
قیمت کارخانه ای خــودرو صحبت به میان 
آورد مــورد هجمه قرار گرفت و اســتیضاح 

او تبدیل به یکــی از بحث هــای دائمی در 
مجلس شــد که حتی تا به همین امروز نیز 

ادامه دارد.

تفاوت بازگشت شورای رقابت 
در 1401 با سنوات قبل

به گــزارش مهر، فارغ از بررســی رضایت یا 
عدم رضایــت وزارت صمــت در مورد ورود 
شــورای رقابت به گردونــه قیمت گذاری 
خودرو، نکته اصلی آن است که با تکرار چند 
باره یک سیاست، شــورای رقابت مجدد به 
عرصه قیمت گذاری خودرو بازگشته است؛ 
شورایی که یک بار ســال ۹۷ و یک بار سال 

۱۴۰۰ از این حوزه خارج شده بود.
تفاوتی که بازگشت ســه باره شورای رقابت 
به فرایند قیمــت گذاری خودرو در ســال 
۱۴۰۱ با ســنوات قبل دارد این اســت که 
خودرو در سال جاری وارد بورس کالا شده 
است؛ یعنی این بار با بازگشت شورای رقابت 
نه تنها تعادل بازار ســرمایه برهم می خورد 
بلکه ســهامداران نیــز وارد چرخــه زیان 
خواهند شــد و موضوع پیش بینی پذیری 
اقتصاد بیــش از پیش از ادبیــات اقتصادی 
ایران رخت بر می بندد.مســاله دیگر آنکه، 
شــورای رقابت که مشخص اســت از ماه ها 
پیش به دنبــال فرصتی برای بازگشــت به 
صنعت خودروســازی بود و یک ســال هم 
فرصت تمرکــز بر این حوزه را داشــت اما با 
این وجود هنوز در مورد نحوه عرضه خودرو 
تصمیم گیری نکرده است!محمود دودانگه 
نایب رئیس شــورای رقابت در این ارتباط 
گفته است: این شورا هنوز تصمیمی مبنی 
بر چگونگی عرضــه خودرو اتخــاذ نکرده 
است و اخبار منتشره در این خصوص صرفاً 

گمانه زنی بوده و دقیق نیست.



رئیس مرکز ارزشیابی و تضمین کیفیت نظام آموزش و پرورش:

وع آزمون ها، امکان لو رفتن و دسترسی به سوالات وجود ندارد قبل از شر

رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای اسلامی شهر تهران مطرح کرد

و مخالفت شورای شهر با بودجه تراموا و خط ۱۰ متر

جامعه
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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 کولاک زمستان در سراسر کشور؛ امدادرسانی 
به بیش از ۱۴ هزار حادثه دیده

معاون عملیات سازمان امدادونجات از امدادرسانی به بیش از ۱۴ هزار 
و ۶۹۵ نفر در هفته گذشته و تا ســاعت ۶ صبح امروز، خبر داد و گفت: 
در این مدت زمانی، ۴۵۲ تیم عملیاتی، شامل یک هزار و ۵۹۹ امدادگر 
حضور داشــتند.به گزارش جمعیت هلال احمر؛ مرتضی مرادی پور با 
اشاره به شرایط جوی ناپایدار در هفته گذشــته و تاثر ۳۱ استان کشور 
از آبگرفتگی و کولاک، به ارائه آمار امدادرســانی از ساعت ۱۸ عصر روز 
گذشــته تا ســاعت ۶ صبح امروز ۲۴ دی ماه پرداخت و گفت: در یک 
هفته گذشــته، امدادگران جمعیت هلال احمر به ۲۴ اســتان و ۱۳۲ 
شهرستان، ۲۶۳ منطقه شامل ۱۲۹ محور، ۲۳ شهر، ۱۰۰ روستا و ۲۰ 
مناطق عشایرنشــین خدمات امدادی ارائه دادند.وی با اشاره به این که 
در این مدت زمانی، ۴۵۲ تیم عملیاتی، شامل یک هزار و ۵۹۹ امدادگر 
حضور داشــتند، ادامه داد: به ۱۴ هزار و ۶۹۵ نفر امدادرسانی شد که ۲ 
هزار و ۴۳۳ نفر از آنان اســکان اضطراری پیدا کردند، ۳۱ نفر به مناطق 

امن منتقل شدند و ۳۱ نفر نیز به مراکز درمانی انتقال یافتند.
مرادی پور افزود: عملیات رهاســازی برای ۷۸۳ خودرو از برف و تخلیه 
آب از ۵۹ واحد مســکونی انجام شــد.وی گفت: همچنین۳ شــهروند 
نیز شــامل ۲ نفر در سیل شهرســتان فســا و یک نفر در ریزش آوار در 
شهرستان منوجان جان خود را از دست دادند.وی با اشاره به توزیع ۳۲ 
دســتگاه چادر، عنوان کرد: ۳ هزار و ۲۰۲ تخته پتو، ۴۰۳ تخته موکت، 
۳ هزار و ۱۰۸ کیلوگرم نایلون، ۲۵۰ ســت شستشو، ۵۱۴ شعله والور، 
۷۸۵ بســته غذایی، ۲ هزار و ۵۷۸ قرص نان، ۷۲ کیلوگرم خرما، هزار و 
۶۵۵ قوطی کنسرو، ۶۵۰ کیلوگرم برنج، ۲۴۱ کیلوگرم حبوبات، ۵۶۱ 
بطری آب معدنــی، ۱۸۰ کیلوگرم قندوشــکر، ۱۲۰ کیلوگرم روغن و 

۳۰۹ بسته بیسکوییت در بین افراد در راه مانده توزیع شد.
گفتنی اســت، امدادرســانی در استان های خراســان رضوی و فارس 

همچنان ادامه دارد.

وزه آماده  مراکز اهدای خون پایتخت همه ر
پذیرش داوطلبان است

اداره کل انتقال خون اســتان تهــران اعلام کرد: مراکــز اهدای خون 
پایتخت در تمام روزهای ســال آماده پذیــرش داوطلبان اهدای خون 
است.براساس این گزارش مراکز اهدای خون پایتخت در تمام روزهای 
ســال آماده پذیرش داوطلبان اهدای خون برای نجــات جان بیماران 
اســت.با توجه به تعطیلــی ادارات و نهادها به دلیل ســردی و برودت 
هوا و همچنین ســوالات مکرر مردم مبنی بر چگونگــی فعالیت مراکز 
اهدای خون، روابط عمومی انتقال خون اســتان تهــران به اطلاع می 
رساند که تمام مراکز اهدای خون فعال هســتند و به دلیل نیاز روزانه و 
مستمر بیماران به خون و فرآورده های خونی، از هموطنان نوعدوست 
و خیرخواه درخواســت می شــود بیماران را در این روزهای سرد سال 

فراموش نکنند.
در این این گزارش تاکید شده است، داوطلبان اهدای خون برای آگاهی 
از نشانی و ســاعات فعالیت تمامی مراکز اهدای خون در استان تهران، 

می توانند به درگاه اینترنت tehran.ibto.ir مراجعه کنند.
 پیش ازاین سید منتظر شُــبّر مدیر کل انتقال خون اســتان تهران با 
تاکید بر اهمیت حفــظ ذخایر خون و فرآورده هــای خونی افزود بود: 
مشارکت مســتمر داوطلبان اهدای خون در تمام طول سال و به طور 
خاص در روزهای سرد سال و مشکلات ناشی از آلودگی هوا، می تواند 
یاری رســان ما در تهیه و تامین خون و فرآورده های خونی مورد نیاز 
بیماران باشــد.وی ادامه داد: بیماران تالاســمی، دیالیزی، سرطانی، 
هموفیلی و انجام عمل هــای جراحی، به صورت روزانــه نیاز به تامین 
خون و فرآورده های خونــی دارند و همین امر نشــان دهنده ضرورت 
اهدای خون مستمر از ســوی مردم است.شُــبّر گفت: استان تهران 
به دلایل مختلــف از جمله حضور بیمــاران در پایتخت برای انجام 
مراحل درمان، بیش از ۲۵ درصد مصرف خون و فرآورده های خونی 
کل کشــور را به خود اختصاص داده و این یک مسئله مهم است تا 
بتوانیم شاهد حضور بیشــتر مردم به ویژه جوانان عزیز تهرانی در 
مراکز اهدای خون باشیم و امیدواریم این همراهی و همدلی، زمینه 

ساز امید و زندگی دوباره برای بیماران عزیز باشد.

دیوار

رئیس پلیس آگاهــی تهران بزرگ تاکیــد کرد که به 
منظور جلوگیری از وقوع سرقت و هرنوع سوءاستفاده 
احتمالی معاملات ارز باید تاجایی کــه امکان دارد، از 

طریق حواله انجام شود.
ســرهنگ علی ولیپور گودرزی با هشدار به شهروندان 
درباره خرید و فروش ارز و طلا و نگهداری آن در منازل 
گفت: توصیه ما به عنوان پلیس این اســت که مردم به 
هیچ عنوان طلا و ارز نخرند، چرا که سرمایه گذاری در 
چنین بازارهایی اشتباه اســت، از نظر علم اقتصاد نیز 
بهتر است که سرمایه حتما در چرخه تولید باشد و این 
کار هم برای جامعه و هم برای اقتصاد موثر اســت، چرا 

که منجر به کاهش تورم و ایجاد کار مولد می شود.

وی ادامــه داد:  ازطرف دیگر عمــده افرادی 
که اقدام به خرید طــلا و ارز می کنند، آن را 
به خانه برده و در آنجا نگهداری می کنند، این 
موضوع سبب می شــود تا هم خود این افراد 
همواره نگرانی نگهداری از این اموال و اوراق 
گرانبها را داشته باشند و هم اینکه اگر خدای 
نکرده سرقتی رخ دهد، ســرمایه زیادی را از 

دســت بدهند. پس اگر هم افراد اقــدام به خرید طلا و 
ارز کرده اند، بهتر است آن را در صندوق امانات بانک ها 

نگهداری کنند.
رئیس پلیس آگاهــی تهران بزرگ دربــاره معامله ارز 
نیز هشدار داد و گفت:  متاســفانه در چند ماه گذشته 

پرونده هایی داشتیم که افراد اقدام به خرید 
ارز از دلال ها و مراکز غیرمجاز کرده و مقادیر 
زیادی ارز را تحویــل گرفته و دقایقی بعد نیز 
مورد سرقت واقع شــده اند. در مواردی حتی 
ســارقان از همان ابتدا فــرد خریدار را تحت 
نظر داشتند. به همین دلیل نیز تاکید پلیس 
این است که اولا شــهروندانی که قصد انجام 
معاملات ارز را دارند، حتما به صرافی های مجاز مراجعه 
کرده و تا جای ممکن آن را از طریق حواله انجام دهند. 
حواله امکان ســرقت و هر نوع سوءاســتفاده را سلب 
می کند.ولیپور گودرزی با بیــان اینکه معامله از طریق 
حواله خطری برای مــردم  از بابت ســرقت و... ندارد، 

افزود: همچنین آن دســته از افرادی هم که قصد سفر 
دارند و باید ارز را به شــکل فیزیکی در اختیار داشــته 
باشــند، باید ارز مورد نیاز خود را از صرافی های داخل 

فرودگاه ها دریافت کنند.
وی همچنین از نظارت محسوس و نامحسوس پلیس 
در اطراف صرافی ها و مراکز خرید و فروش ارز خبر داد و 
گفت:  همکاران من در پلیس امنیت اقتصادی در حوزه 
مربوط به برخورد با دلالان و ســوداگران فعال هستند 
و اقدامات زیادی هم انجام دادند، مــا هم در مجموعه 
پلیس آگاهــی به صورت نامحســوس و محســوس 
نظارت هایی را بــرای برخورد با قاپ زن ها، ســارقان، 

کیف قاپ ها و ... داریم.

پلیس

مهشید جعفری معظم  رئیس کمیسیون 
برنامه و بودجه شورای اسلامی شهر تهران 
درباره اصلاحیه بودجه شــهرداری تهران 

توضیحاتی ارائه داد.
سال گذشــته بود که با رأی مثبت اعضای 
شورای شــهر تهران بودجه ۵۰ هزار و ۳۷۰ 
میلیارد تومانی شهرداری تهران برای سال 

۱۴۰۱ به تصویب رسید.
در بستر این بودجه ردیف هایی برای اجرای 
برنامه های شهری پیش بینی شده است اما 
در انتهای ماه آذر بود کــه لایحه اصلاحیه 
بودجه شهرداری تهران در شورای شهر وارد 
شد و پس از بحث بررســی توسط اعضا این 
لایحه با کمی تغییر به تصویب رســید و در 
همین راســتا و در رابطه با میزان اصلایحه 
بودجه با محمد آخوندی رئیس کمیسیون 
برنامه و بودجه شورای اسلامی شهر تهران 

به گفت وگو نشستیم.

اصلاح بودجه شهرداری تهران برای 
افزایش حقوق و دستمزد

محمد آخوندی رئیس کمیســیون برنامه و 
بودجه شورای اسلامی شهر تهران، با اشاره 
به بودجه شــهرداری تهــران گفت: بودجه 
شهرداری تهران در ســال گذشته به مبلغ 
۵۰ هزار و ۳۷۰ میلیارد تومان تصویب شد و 
شهرداری تهران خودش معتقد بود که بیش 
از این می تواند درآمد کسب کند و هم اکنون 
نیز شهرداری های مناطق در حال اقدامات 
متعددی در راستای تحقق بودجه هستند 
و پیش بینی این اســت که بودجه امسال به 

صورت کامل محقق می شود.
وی ادامه داد: برای سال ۱۴۰۱ تصمیماتی 
در خصوص افزایش حقــوق برای نیروهای 
قراردادی و رســمی گرفته شــد که در این 
راســتا نیروهــای قــراردادی ۵۷ درصد و 
نیروهای رســمی در دو مرحله که در محله 
اول ۱۰ درصد و در مرحله دوم افرایش یک 
میلیون تومانــی در فیش حقوقی شــامل 
افزایش حقوق شــدند و ضــرورت همین 
موضــوع منجر بــه اصلاح لایحــه بودجه 
شــد. بر همین اســاس شــهرداری تهران 
لایحه اصلاحیــه ۶ هزار میلیــارد تومانی 
را به شــورای شــهر تهران ارائه کرد که از 
این میزان، بیش از ۵ هــزار میلیارد تومان 

اعتبــارات هزینه ای و حدود هــزار میلیارد 
تومان نیز بحث تملک دارایی ســرمایه ای 

بود.
رئیس کمیســیون برنامه و بودجه شورای 
اســلامی شــهر تهران با بیان اینکه پس از 
بررسی های صورت گرفته در کمیسیون به 
این نتیجه رسیدیم که با افزایش چهار هزار 
و ۸۸۵ میلیارد تومانی موافقت شود، گفت: 
یک هزار و ۱۱۵ میلیــارد تومان از آنچه که 
شــهرداری تهران برای افزایش پیشــنهاد 
کرده بود را کاهــش دادیم و همچنین چند 
تبصره که شــهرداری تهران آنهــا را اعلام 
کرده بود از جمله اجازه بــرای عملکرد ۳۰ 

درصدی در حوزه غیر نقد را نپذیرفتیم.
آخونــدی ادامــه داد: همچنیــن برخی از 
پروژه های جدید ماننــد اختصاص بودجه 
برای ترامــوا و خط ۱۰ مترو معرفی شــده 
بودند که کمیسیون ها با تخصیص بودجه به 
این پروژه ها تا زمان دریافت مجوز از شورای 

عالی ترافیک موافقت نکردند.

گود برج میلاد ردیف بودجه 
مخصوص دارد

رئیس کمیســیون برنامه و بودجه شورای 
اسلامی شهر تهران با اشــاره به اختصاص 

بودجه برای ردیف های خاص از جمله گود 
برج میلاد گفت: البتــه برای گود برج میلاد 
که در لایحه شهرداری تهران هم قرار داشت 
موافقت هایی صــورت گرفت و تنها عدد آن 
کمی کمتر شد و قرار شد برای سال بعد نیز 

گود برج میلاد دارای ردیف بودجه باشد.
آخوندی با بیان اینکه اعضای شــورای شهر 
با افزایش بودجه نمایشــگاه شــهر آفتاب 
موافقت نکردند، اظهار کرد: برخی از اعضای 
شورای شــهر تقاضا داشــتند مبلغی را به 
بودجه شهر آفتاب اضافه شود و میزان آن از 
۴۰ میلیارد به ۱۲۰ میلیارد تومان ارتقا یابد 
تا بتوان زیرســاخت ها و دسترسی هایی را 
برای نمایشگاه کتاب ایجاد کرد؛ اما با توجه 
به بحث هایی که صورت گرفــت و علیرغم 
آنکه تاکید شد این موضوع ضرورت دارد اما 
اعضای شورای شهر به افزایش بودجه شهر 
آفتاب رأی مثبت ندادند. همچنین قرار شد 
برای گود فرهنــگ در اراضی عباس آباد نیز 

در سال آینده بودجه تأمین شود.
وی تصریح کرد: اســتدلال کلی این بود که 
تنها حقوق پرســنل را ترمیــم نمائیم و در 
مجموع آنچه در شــورای شــهر به تصویب 
رســید همان ۵ هزار میلیــارد تومان برای 
حقوق، دســتمزد، مزایا، هزینه ها و به طور 

کلی بخش هزینه ای بود.
رئیس کمیســیون برنامه و بودجه شورای 
اســلامی شــهر تهران بــا بیــان اینکه در 
درآمدها نیــز تغییر ایجــاد کردیم، گفت: 
با توجه بــه گزارش های ماهانــه ای که در 
بحث وصــول درآمدها داشــته ایم، متوجه 
شــدیم بحث درآمد ارزش افــزوده تا پایان 
ســال می تواند درآمد بیشتری داشته باشد 
بنابراین در این قســمت بودجه را از ۷ هزار 
و ۷۰۰ میلیــارد تومان به ۱۲ هــزار و ۷۰۰ 

میلیارد تومان افزایش دادیم.
آخوندی با اشــاره به درآمدهــای ناپایدار 
گفت: در حوزه درآمدهــای ناپایدار نیز در 
بخــش تراکم پایه، ســود ناشــی از فروش 
اموال غیرمنقول، ســود ناشــی از واگذاری 
سهم شهرداری در ســرمایه گذاری و حق 
اســتفاده از میزان بودجه را کاهش دادیم و 
این به معنای آن اســت که درآمد پایدار را 
افزایش داده ایــم و از درآمدهای غیر پایدار 

کاسته ایم.

 اختیار شهرداری برای استفاده
 10 درصدی از بودجه سلب شد

وی بــا بیــان اینکــه تبصره ای بــه لایحه 
اصلاحیه بودجه افزوده شــده است، گفت: 

بر اســاس این تبصره در ابتــدای تصویب 
بودجــه ســال ۱۴۰۱ و در تبصــره ۱۹ به 
شــهرداری اجازه داده بودیم ۱۰ درصد از 
کلیه ردیف هــای اعتباری تملــک دارایی 
و ســرمایه ای خود را کســر کنــد و آنها را 
بابــت ســهمیه شــهرداری در پروژه های 

سرمایه گذاری و مشارکت ها هزینه کند.
رئیس کمیســیون برنامه و بودجه شورای 
اسلامی شهر تهران ادامه داد: اما این اختیار 
که به میــزان ۵ هزار میلیــارد تومان بود از 
شــهرداری تهران به صورت کلی گرفته شد 
و در این راســتا توانســتیم نظارت شورای 
شهر از اقدامات شهرداری تهران را افزایش 

دهیم.
آخوندی با تاکیــد بر اینکه ســقف بودجه 
هیچ تغییری نکرده اســت، اظهار کرد: باید 
تاکید کنم میــزان بودجه همان پنجاه هزار 
و ۳۷۰ میلیارد تومان اســت و فقط نسبت 
به جا بــه جایی ردیف های هزینه نشــده با 
ردیف های افزایش حقوق اقدام شــده است 
و در زمینه ردیف های کاهشــی مقرر شد به 
نســبت افزایش در حوزه های مأموریتی در 

کمیسیون تلفیق مصوبه صورت گیرد.

 تعیین تکلیف بودجه 1402 
شهرداری پس از تصویب برنامه 

چهارم توسعه شهری
این عضو شورای اسلامی شهر تهران درباره 
میزان بودجه سال ۱۴۰۲ شهرداری تهران 
گفت: اعتقاد من این اســت با توجه به اینکه 
بودجه سال ۱۴۰۲ قرار است برشی از سال 
دوم برنامه چهارم توســعه شهر تهران باشد 
باید ابتدا برنامه تصویب شــود و به نظر من 
تصویب بودجه قبل از تصویــب برنامه کار 
درستی نیســت زیرا اگر قرار است برنامه ای 
برای مدیریت شــهر تهران داشــته باشیم 
باید بودجه را نیز با توجه بــه همین برنامه 

تصویب کنیم.
وی گفت: تا زمانی که برنامه تصویب نشــود 
نمی توانیم به صورت کارشناسانه در رابطه 
بــا برنامه های خــود صحبت کنیــم اما به 
صورت کلی حتماً افزایش بودجه را خواهیم 
داشت میزان بودجه سال ۱۴۰۲ به عملکرد 
امسال شــهرداری تهران و همچنین برش 

سال دوم برنامه چهارم بستگی دارد.

علی قدمی  زارعــی گفــت: روز قبل از 
آزمون هــای نهایی پاســخ برگ هــا را به 
مراکــز ارســال می کنیم و به هیــچ عنوان 
قبل از شــروع آزمون ها، امــکان لو رفتن و 
دسترسی به ســوالات وجود ندارد. نشست 
خبری محسن زارعی رئیس مرکز ارزشیابی 
و تضمین کیفیت نظام آموزش و پرورش با 
موضوع امتحانات نهایــی و تغییرات کنکور 
سراســری صبح امروز در یکــی از مدارس 

محل برگزاری آزمون برگزار شد.
زارعی در این نشســت با بیــان اینکه روز 
قبــل از آزمون پاســخ برگ ها را بــه مراکز 
ارســال می کنیم تا کار تکثیر و شــخصی 
سازی پاســخ برگ ها انجام شود، گفت: روز 
آزمون تا ساعت ۷ صبح برای رؤسای مراکز 

سوالات ارسال می شود.
وی با بیــان اینکه اتاق تکثیــر محفظه ای 
ایزوله اســت؛ گفت: نیم ســاعت مسئول 
اتاق تکثیــر در آن اتاق وجــود دارد و اجازه 
داشتن گوشــی موبایل را ندارد. حتی مدیر 
مرکز آزمون هم که تنها کســی اســت که 
برای ارسال فایل رمز مجاز به داشتن گوشی 
موبایل اســت؛ حق ندارد گوشی را به مرکز 
تکثیر ببرد.زارعی با بیــان اینکه برگه های 
تکثیر شده در پلمپ های مخصوص توسط 
مســئول تکثیر قرار داده خواهد شد؛ گفت: 
اگر زمان بسته بندی و تکثیر طولانی شود؛ 
به همــان میزان بــه زمان امتحــان اضافه 
می شــود.وی با بیان اینکه طراحان سوال 
از ســه روز قبل از برگزاری آزمون طراحی 

ســوالات را در یک فضــای قرنطینه انجام 
می دهند؛ گفت: نظام آموزشــی با این فرم 
برگزاری آزمون ثابــت می کند ما در تلاش 
برای مفهومی ســازی آزمون ها و استفاده 
صرف از کتاب درســی هســتیم. این یک 
دســتاورد بزرگ برای نظام آموزشی است 
که تمام تمرکز دانش آمــوز برای موفقیت 
در کنکور به کتاب درسی باشد و دیگر متکی 
به تست زنی نیست.رئیس مرکز ارزشیابی و 
تضمین کیفیت نظام آموزشی با بیان اینکه 
نباید اجازه دهیم تمرکز دانش آموز دوباره 
از کتاب درسی به ســمت کتاب های کمک 
آموزشی و تست زنی برود؛ گفت: در گذشته 
مدیر و معلم ناچار بود به جای کتاب درسی 
کتاب کمک آموزشــی و تســت زنی درس 

دهد و به او مهارت تست زنی یاد بدهد.
وی با بیان اینکه نظام آموزشــی از این پس 
به ریل خود بازمی گردد؛ گفت: در جلسات 
آزمون به صــورت کامــل مراقبت ها انجام 
می شــود؛ خود من را در این جلســه دو بار 
تفتیش کردند. آموزش و پرورش را مظلوم 
دیده و نگه داشتند. در کدام آزمون طراحان 

سوال را در قرنطینه نگه می دارند؟
زارعی با بیان اینکه چهار کارگروه حفاظت، 
نظارت، رصد و ارزیابی و پشــتیبانی را برای 
امتحانــات ایجــاد کردیم؛ گفــت: یکی از 
وظایف کارگــروه حفاظت این اســت که 

مراقبت کند از عدم لو رفتن سوالات.
وی ادامه داد: به هیچ عنوان قبل از شــروع 
آزمون ها، امــکان لو رفتن و دسترســی به 

سوالات برای هیچ کس وجود ندارد.
به گفته رئیس مرکز ارزشــیابی و تضمین 
کیفیت نظــام آموزش و پرورش ســازمان 
نوســازی مدارس موظف به ســاخت مرکز 
آزمون اســتاندارد شده اســت و از وزارت 
دفاع هم کمــک گرفتیم تا چنیــن مراکز 

استانداری را ایجاد کنیم.
وی با بیان اینکه از تخلــف در امتحانات به 
راحتــی نمی گذریم؛ گفــت: تمامی مراکز 
در سراسر کشــور لازم است به ضوابط عمل 
کنند. با متخلفین ناظر بر طبق قانون عمل 
خواهیم کرد؛ فرد اگر گوشــی بــا خود به 
جلسات ببرد اگر اســتفاده نکند نمره همان 
درسش صفر خواهد شد و اگر استفاده کند 
نمرات تمامی درس هایش صفر خواهد شد 
و تا ده سال ممکن است.زارعی بیان داشت: 
قطع اینترنت برای شهروندان ایجاد مشکل 
می کند؛ گفــت: به دنبال این هســتیم که 
مزاحمتی برای دیگران ایجــاد نکنیم و به 
کسی آسیب نرسانیم. پیشــنهاداتی نظیر 
استفاده از جمر مســدود کننده سیگنال، 

یا قطع اینترنت بین الملل ارائه شده است.
وی با بیان اینکه برخــورد با اداره کنندگان 
کانال هــای تلگرامی گفت: مــا متولی این 
موضوع نیســتیم اما من از شما خبرنگاران 
می خواهــم موضوع برخورد با ایــن افراد را 
پیگیــری کنید.رئیس مرکز ارزشــیابی و 
تضمین کیفیت نظام آمــوزش و پرورش با 
اشاره به استفاده از دســتگاه های سیگنال 
یاب گفت: البته نمی توانیم قول بدهیم هیچ 

تخلفی دوباره صورت نگیــرد؛ با این حال با 
دســتگاه های ســیگنال یاب پنجاه درصد 
مراکز آزمون را پوشــش دادیــم. به دلیل 
کمبود دستگاه ســیگنال یاب به تیم های 
رصد گفتیم بعد از کنترل یک مرکز آزمون 

به مرکز دیگر بروند.
زارعــی در خصوص تصحیــح آزمون های 
نهایی و ترمیم گفت: در مرحله اول سربرگ 
پاســخ نامه که حاوی اســم و مشــخصات 
داوطلب است؛ جدا می شود و به همین دلیل 
برای مصحح مشــخصات داوطلب نامعلوم 
است؛ هر برگ توســط دو مصحح تصحیح 
می شود؛ مصحح اول نظر خود را روی برگه 
نمی نویســد و به این جهت نظر مصحح اول 
روی مصحح دوم اثــر نمی گذارد. همچنین 
پاســخ برگ دانش آمــوزان یک اســتان 
بــرای تصحیح بــه معلمان همان اســتان 

داده نمی شــود.رئیس مرکز ارزشــیابی و 
تضمین کیفیت نظام آمــوزش و پرورش با 
بیان اینکه در تلاشــیم در آینده تصحیح به 
کمک سامانه ها انجام شــود؛ گفت: سابقه 
آموزش و پــرورش در برگــزاری امتحانات 
نهایی به ســال ۱۳۲۲ باز می گردد. ما سال 
هاســت امتحانات نهایی را با کیفیت برگزار 
می کنیم. گواهــی پایان تحصیلات مدارس 
آنقدر بــا ارزش بوده که به فکــر امتحانات 
نهایی باشــیم.وی با اذعان به اینکه در فرم 
جدید تأثیر ســوابق تحصیلی حساسیت ها 
بسیار بیش از قبل شده است؛ گفت: در حال 
حاضر ۱۲۶۱ مرکز برگزاری آزمون را داریم. 
بحث تجمیع مراکز آزمون را مطرح کردیم 
که مراکز زیر پنجاه نفر را نداشته باشیم. در 
مراکزی که صعب العبــور بود؛ حتماً گفتیم 

یک ناظر غیربومی حضور داشته باشد.

بایدها و نبایدهای پلیس درباره نگهداری و معامله ارز و طلا

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شماره 140160324001004648مورخ  1401/9/21 هيات موضوع قانون تعيين 
تکليف وضعيت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مستقردر  واحد ثبتی حوزه ثبت 
ملک بندرگناوه تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی اقای رضا گرنه    فرزند گرگعلی  به  شماره 
شناســنامه 3530140856 کد ملی 3530140856 صادره از گناوه را نســبت به ششدانگ 
عرصه واعيان  يک باب خانه به مســاحت 343/86 درقســمتی از پــلاک 917 اصلی  واقع در 
امامزاده  گناوه خريداری مع الواسطه از آقای حسينعلی ولی زاده   و شرکا محرز گرديده است. 
لــذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15روز آگهی می شــود. در صورتی که 
اشخاص نسبت به صدور سند مالکيت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاريخ انتشار 
اولين آگهی به ظرف مدت دو ماه آگهی اعتراض خود را به اين اداره تسليم و پس از اخذ رسيد 
ظرف مدت يک ماه از تاريخ تسليم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضايی تقديم  نمايند. 
بديهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکيت 
صادر خواهد شد.  صدور سند مالکيت مانع مراجعه متضرر به مراجع ذيصلاح قضايی نمی باشد. 

م الف: 556
تاريخ انتشار نوبت اول: 1401/10/10
تاريخ انتشار نوبت دوم: 1401/10/25

محمد چهابدار- رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان گناوه

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شــماره 140160324001004641مــورخ  1401/9/21 هيات موضوع قانون 
تعيين تکليف وضعيت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقردر  واحد ثبتی حوزه 
ثبت ملک بندرگناوه تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی اقای محمد رستمی     فرزند موسی  
به  شماره شناســنامه 685 کد ملی3539721411 صادره از گناوه را نسبت به ششدانگ 
عرصه واعيان  يک باب خانه به مســاحت 251/40 متر مربع  درقسمتی از پلاک 917 اصلی  
واقع در امامزاده  گناوه خريداری مع الواســطه از آقای نظام اميری    و شــرکا محرز گرديده 
اســت. لذا به منظور اطلاع عمــوم مراتب در دو نوبت به فاصله 15روز آگهی می شــود. در 
صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکيت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند 
از تاريخ انتشار اولين آگهی به ظرف مدت دو ماه آگهی اعتراض خود را به اين اداره تسليم و 
پس از اخذ رسيد ظرف مدت يک ماه از تاريخ تسليم اعتراض دادخواست خود را به مراجع 
قضايی تقديم  نمايند. بديهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض 
طبق مقررات ســند مالکيت صادر خواهد شــد.  صدور سند مالکيت مانع مراجعه متضرر به 

مراجع ذيصلاح قضايی نمی باشد. 
م الف: 563

تاريخ انتشار نوبت اول: 1401/10/10 تاريخ انتشار نوبت دوم: 1401/10/25
محمد چهابدار- رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان گناوه

آگهی تحدید حدود اختصاصی
نظــر به اينکه هيات اختلاف مســتقر در ثبت گناوه مالکيــت به تصرفات مفروزی و مالکانه آقای عباس حيدری را نســبت به 
ششــدانگ يک باب خانه به مساحت 664/48 متر مربع پلاک 913/96 واقع در عرش گناوه بخش 6 بوشهر برابر رای شماره 
140160324001004149 مورخ 1401/8/29 تاييد نموده و آگهی موضوع ماده 3 و ماده 13 آيين نامه قانون تعيين تکليف 
وضعيت ثبتی و اراضی ســاختمانهای فاقد سند رســمی و قانون ثبت نيز منتشر گرديده لذا آگهی تحديد حدود اختصاصی آن 
به اســتناد مادتين 14 و 15 قانون ثبت و تبصره ذيل ماده 13قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی اراضی ساختمان فاقد سند 
رســمی جهت قسمت مورد تصرف آقای عباس حيدری منتشر و به اطلاع متصرف نامبرده و مجاورين و صاحبان حقوق ارتفاقی 
می رســاند که عمليات تحديدی در صبح مورخ 1401/11/16 در محل شروع به عمل خواهد آمد. لذا بدينوسيله از متصرف 
نامبرده و مجاورين دعوت می شود در وقت تعيين شده فوق در محل وقوع ملک حضور يابند واخواهی نسبت به حدود ارتفاعی 
برابر ماده 20 قانون ثبت از تاريخ تنظيم صورت جلســه تحديد حدود به مدت 30 روز پذيرفته می شود معترضين نسبت به 
حــدود و حقوق ارتفاقی مکلفن مطابق تبصــره ی ماده ی 86 آيين نامه قانون ثبت و تبصره 2 ماده واحده قانون تعيين تکليف 
پرونده معترضين ثبتی مصوب 73/3/25 ظرف مدت يک ماه از تاريخ تسليم اعتراض کتبی به اداره ثبت دادخواست به مراجع 
قضائی محل وقوع ملک تسليم و تصديق گواهی به جريان دعوی را به جهت ضبط در پرونده از دادگاه مربوط به اخذ و به ثبت 

تسليم نمايند و الا حق آنان ساقط می شود. 
تاريخ انتشار:1401/10/25 

م الف 578 محمد چهابدار – رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان گناوه از طرف عبدالحسین بکتاش 

آگهی تحدید حدود اختصاصی
نظــر به اينکه هيات اختلاف مســتقر در ثبت گناوه مالکيــت به تصرفات مفروزی و مالکانه آقای عباس حيدری را نســبت به 
ششــدانگ يک باب خانه به مساحت 723/80 متر مربع پلاک 913/95 واقع در عرش گناوه بخش 6 بوشهر برابر رای شماره 
140160324001004148 مــورخ 1401/8/29 تاييــد نموده و آگهی موضوع ماده 3 و ماده 13 آيين نامه ی قانون تعيين 
تکليف وضعيت ثبتی و اراضی ساختمانهای فاقد سند رسمی و قانون ثبت نيز منتشر گرديده لذا آگهی تحديد حدود اختصاصی 
آن به استناد مادتين 14 و 15 قانون ثبت و تبصره ذيل ماده 13قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی اراضی ساختمان فاقد سند 
رســمی جهت قسمت مورد تصرف آقای عباس حيدری منتشر و به اطلاع متصرف نامبرده و مجاورين و صاحبان حقوق ارتفاقی 
می رســاند که عمليات تحديدی در صبح مورخ 1401/11/16 در محل شروع به عمل خواهد آمد. لذا بدينوسيله از متصرف 
نامبرده و مجاورين دعوت می شود در وقت تعيين شده فوق در محل وقوع ملک حضور يابند واخواهی نسبت به حدود ارتفاعی 
برابر ماده 20 قانون ثبت از تاريخ تنظيم صورت جلســه تحديد حدود به مدت 30 روز پذيرفته می شود معترضين نسبت به 
حــدود و حقوق ارتفاقی مکلفن مطابق تبصــره ی ماده ی 86 آيين نامه قانون ثبت و تبصره 2 ماده واحده قانون تعيين تکليف 
پرونده معترضين ثبتی مصوب 73/3/25 ظرف مدت يک ماه از تاريخ تسليم اعتراض کتبی به اداره ثبت دادخواست به مراجع 
قضائی محل وقوع ملک تسليم و تصديق گواهی به جريان دعوی را به جهت ضبط در پرونده از دادگاه مربوط به اخذ و به ثبت 

تسليم نمايند و الا حق آنان ساقط می شود. 
تاريخ انتشار:1401/10/25 

م الف577 محمد چهابدار – رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان گناوه از طرف عبدالحسین بکتاش



گفتگوی صریح با محمد حمیدی مقدم

وقتی سینماگر تهدید به بایکوت می شود!

فرهنگ
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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 حرف مان را الان باید بزنیم
»موشمرگی« در راه تئاتر شهرزاد

ســهاب محبعلی قصد دارد از ۴ بهمن نمایش »موشــمرگی« را که بر 
اساس اتفاقی واقعی شکل گرفته اســت، در پردیس تئاتر شهرزاد روی 

صحنه ببرد.
ســهاب محبعلی که قرار است در مقام نویســنده و کارگردان، نمایش 
»موشــمرگی« را از ۴ بهمن در سالن شــماره ۳ پردیس تئاتر شهرزاد 
روی صحنه ببرد، درباره این اثر نمایشــی گفت: نمایش »موشمرگی« 
بر اســاس اتفاقی واقعی و جنایتی خانگی در اتریش که طی آن پدری 
۲۴ ســال دختر خود را در زیرزمین خانه حبس و مورد آزار و اذیت قرار 
داد، شکل گرفته است. داســتان برگرفته از آن اتفاق اســت اما با نگاه 
شخصی اجرا می شود.وی درباره روند تولید این اثر نمایشی، یادآور شد: 
از تابستان سال جاری تمرین های »موشــمرگی« را شروع کردیم و در 
ابتدا قرار بود در ماه آبان نمایش را اجرا کنیم اما به دلیل اصلاحیه هایی 
که برای کار پیش آمده و همچنین شــرایط و وضعیــت تئاتر در فصل 

پاییز، تصمیم گرفتیم اثر را در ماه بهمن روی صحنه ببریم.
محبعلی تأکید کرد: خیلی شــرایط برای اجرا ایده آل نیست اما ترجیح 
دادیم حرف مان را با تئاتر بزنیم زیرا زبان ما اگر در دایره هنرمندان قرار 

داشته باشیم، تئاتر است.
کارگردان نمایش »موشمرگی« در پایان سخنان خود درباره وضعیت 
اجرای تئاتر در شــرایط فعلی کــه تبلیغات و گیشــه تئاتر وضعیتی 
نامطلوب دارد، تصریح کرد: تئاترهای مستقل هیچ حمایتی نمی شوند 
و در بخش خصوصی نیز هزینه ها ســنگین اســت. حرفی که با نمایش 
خود داریم برای الان است و از این رو باید حرف مان را الان بزنیم وگرنه 
مشمول زمان و تاریخ مصرف می شــود. امیدواریم مردم هم به تماشای 
اثر ما بنشینند.در این نمایش محمدرضا حسن زاده، سحر گلشیرازی، 
شقایق عزیزی، نوشــین طیاری، فرانک ظاهری، مه نیا قاسمی، مهدی 

طایفه عباسی و آتنا دولت آبادی بازی کرده اند.
از دیگر عوامل نمایش »موشــمرگی« می توان به لیلی مهدوی مشاور 
کارگردان، مریم امیرپور و فائزه ثنایی دستیاران کارگردان، الهه وکیلی 
منشی صحنه، حامد مصلایی طراح صحنه و مدیر هنری و شبنم علایی 

عکاس اشاره کرد.

نخستین تولید مشترک عربستان و فرانسه با بازی 
»جانی دپ«

درام »ژان دو باری« با بازی جانی دپ که در فرانســه در دست ساخت 
اســت، با حمایت صندوق جشــنواره فیلم »دریای سرخ« به نخستین 

تولید مشترک عربستان و فرانسه تبدیل می شود.
مایوین کارگردان و فیلمســاز فرانســوی علاوه بر کارگردانی فیلم که 
تاکنون نیمی از فیلمبرداری آن نیز انجام شده، در نقش زن اصلی فیلم 
نیز بــازی می کند و جانــی دپ را در نقش لویی پانزدهم پادشــاه قرن 
هجدهم فرانســه به تصویر می کشد.این جشــنواره اعلام کرده از سال 
۲۰۱۹ که شــروع به کار کرده تاکنون به مراحل تولیــد و پس از تولید 
۱۷۰ فیلم از جهان عرب و آفریقا حمایت کرده است. این سرمایه گذاری 
جدید اما نشان دهنده تلاش این بنیاد برای فراتر رفتن از سطح منطقه 
است.ژان دو باری ششمین فیلم مایوین است و خود او با همکاری تدی 
لوسی-مودست و نیکلا لیویچی فیلمنامه آن را نوشت. این فیلم توسط 
نتفلیکس برای فرانســه خریداری شــده و پس از اکران در سینماهای 

فرانسه روی پلتفرم استریم می رود.

روشن نشده که سرمایه گذاری عربســتان در این فیلم چقدر و چگونه 
بوده، اما تاکید عربستان بر این بوده که بین المللی بودن فیلم و حمایت 
از زنان فیلمساز و تقویت روابط ســینمایی عربستان و فرانسه از دلایل 

این همکاری بوده است.

بازی در نقش وزیر امور خارجه
مورگان فریمن به نیکول کیدمن پیوست

مورگان فریمن در ســریال درامی که تیلور شــریدان می سازد در کنار 
نیکول کیدمن جلوی دوربین می رود.

 به نقل از ورایتی، مــورگان فریمن به مجموعه بازیگران ســریال درام 
»شیر ماده« برای پارامونت پلاس ملحق شد.

»شیر ماده« بر مبنای یک برنامه واقعی از عملیات سازمان سیا ساخته 
می شود و طبق آنچه در معرفی رسمی سریال آمده درباره یک تفنگدار 
دریایی جوان خشــن اما پرشور است که به تیم شــیرهای ماده ملحق 

می شود تا یک سازمان تروریستی را از درون متلاشی کنند.
زویی سالدانا، جیل واگنر، دیو آنابل، جیمز جوردن و جونا وارتون دیگر 
بازیگران سریال هستند.پیشتر نیز اعلام شــده بود نیکول کیدمن هم 

تهیه کننده اجرایی و هم از بازیگران سریال خواهد بود.

فریمن در این ســریال در نقش ادوین مولیتز وزیر امور خارجه آمریکا 
بازی می کند. البته این نخســتین بار نیســت که ایــن بازیگر در نقش 
یکی از اعضای بلندپایه دولت ظاهر می شــود و پیشــتر در فیلم »تاثیر 
عمیق« در نقش رییــس جمهوری آمریکا بازی کــرده و در »المپوس 
ســقوط کرده« هم نقش وی رییس مجلس بــود. وی در فیلم بعدی با 
عنوان »لندن سقوط کرده« معاون رییس جمهوری شده بود و در فیلم 
سوم یعنی »فرشته سقوط کرده« رییس جمهوری آمریکا. وی در نقش 
یکی از مدیران ســیا در اقتباســی که از رمان »مجموعه همه ترس ها« 
نوشــته تام کلنســی به عمل آمد نیز ظاهر شده و در ســریال »خانم 
وزیر« هم نقشــی مهمان به عنوان رییس دیوان عالــی آمریکا برعهده 
داشــت و خودش تهیه کننده اجرایی هم بود.فریمــن به عنوان یکی از 
نمادین ترین بازیگران نسل خود شناخته می شــود و ۵ نامزدی اسکار 
و گلدن گلوب برای »مهارت شهرنشــینی«، »رانندگی خانم دیزی«، 
»رســتگاری در شائوشــنگ«، »عزیز میلیون دلاری« و »شکســت 
ناپذیــر« در کارنامه دارد کــه در نهایت برای »عزیــز میلیون دلاری« 
جایزه بهترین بازیگر نقش مکمل را برده و یــک گلدن گلوب هم برای 
»رانندگی خانم دیزی« دریافت کرده است. او همچنین ۳ جایزه امی در 

کارنامه دارد.شریدان خالق و تهیه کننده »شیرماده« است.

قاب

 محمد صابــری   محمــد حمیدی مقدم 
دبیر شــانزدهمین جشــنواره بین المللی 
»ســینماحقیقت« ضمن تشریح بخشی از 
عوامل موثر در جریان تحریم جشنواره های 
ســینمایی بــه گعده هایی اشــاره کرد که 

سینماگران را تهدید به بایکوت می کنند.
یکــی از ویژگی هــای شــرایط ملتهب و 
بحرانی همین اســت که کمتر کسی تن به 
گفتگوی صریح می دهــد و ترجیح می دهد 
با فاصله از جریان اصلــی اتفاقات، نظاره گر 
موضع گیری هــای دیگران باشــد تا مبادا 
خودش بابت موضع گیری هایش هزینه ای 

بپردازد!
واقعیت این اســت که این شــرایطی است 
که در ماه هــای اخیر در فضای ســینمای 
ایران هم شاهدیم و نمونه بارز آن هم اصرار 
عوامل تولید فیلم هــا و مدیران بخش های 
مختلف درباره وضعیت برگزاری جشنواره 
فیلم فجر اســت که کمتر از ۳ هفته دیگر تا 
آغاز آن فاصله داریم! هیچ کس اما حاضر به 
موضع گیری قطعی و حتی اطلاع رسانی در 

این زمینه نیست.
در این شرایط حتماً فرصت گفتگوی صریح 
با یک مدیر بســیار مغتنم است؛ به خصوص 
که ماننــد محمد حمیدی مقــدم علاوه بر 
تکیه بر کرســی مدیریت مرکز گســترش 
سینمای مستند و تجربی، به تازگی تجربه 
دبیری یک جشــنواره ســینمایی با سطح 
اعتبــار ســینماحقیقت را هم پشت ســر 
گذاشته و بی واسطه در ارتباط با بدنه فعالان 

سینما باشد.

 براســاس همان کلیــدواژه ای که 
خودتان اشــاره کردید مبنی بر اینکه 
»ما کار خودمــان را می کنیم« به نظر 
می رسد اســتغنایی نسبت به حضور 
داشته اید.  معترض  مستندســازان 
صراحتاً به این سوال جواب می دهید؛ 
هیچ ادبیات تهدیــدی ای خطاب به 
مستندســازان برای اجبار آن ها به 

حضور در جشنواره نداشتید؟
به هیچ وجه.

 اصرار داشتم این سوال مطرح شود 
چون همین روزهــا گاهی خبرهایی 
درباره جشنواره فجر منتشر می شود 
که برداشــت خانواده ســینما از آن 
می توانــد تهدید به حضــور و عدم 

انصراف باشد.
ما به هیــچ وجه ایــن ادبیات را نداشــته و 
نداریــم. حمیدی مقدم هر چــه می گوید 
براساس سند است. ما وقتی حرف می زنیم، 
سند آن باید مشــخص باشــد. مرز خبر با 
فیک نیوز و باج نیوز باید مشــخص باشــد. 
مدیری که حرف می زند باید ســند داشته 
باشد و من شــخصاً برای تک تک چیزهایی 

که در این گفتگو گفته ام، سند قطعی دارم.

 و هیچ کــس نمی تواند امروز مدعی 
باشد که تحت فشــار تن به حضور در 

جشنواره داده است؟
هیچکس. هــر کس مدعی شــود می تواند 
ســند بیاورد. حتی اجازه دهید یک ســند 
تاریخــی را همینجا مطرح کنــم که ثبت 
شــود؛ ما به عنوان مرکز گســترش امسال 
دو فیلم خیلی خوبی داشــتیم اما به دلیل 
آنکه کارگردانان آن ها علاقه به شــرکت در 

جشنواره نداشتند، کنار گذاشتیم.

 با وجود آنکه به عنوان سرمایه گذار، 
کاملًا قانونی این حق را داشــتید که 

فیلم ها را نمایش دهید.
دقیقــاً. اتفاقــاً دو فیلم مهم تولید امســال 
ما بودند، هــر دو هم کارگردانان شــاخص 
علاقه مند به حضور در جشــنواره نبودند. 
این تصمیــم چالش بســیار بزرگی برای ما 
بود. برخی به ما می گفتند این ها ســرمایه 
خود شماســت اما جواب ما این بود که عدم 
علاقه منــدی فیلمســاز به حضــور و عدم 
احترام به فضای جشــنواره را برنمی تابیم. 
قبل از هر چیز هم تشــخص ایــن رویداد 

برای مان مهم بود.
 این تشــخص مربــوط به یــک »حرکت 
ملی« اســت و مرکز گســترش برای حفظ 
این تشــخص، دســت به یک ایثار زد. اگر 
می خواستیم به فیلمســازان فشار بیاوریم، 
می توانســتیم فیلم را در بخــش خارج از 
رقابت نمایش دهیم و موضع فیلمســاز هم 
به لحــاظ قواعد و حقــوق بین المللی، هیچ 
اهمیتی می توانســت نداشته باشــد، اما ما 
احســاس داریم و نمی خواســتیم به عنوان 
ســرمایه گذار حرف خــود را به فیلمســاز 

تحمیل کنیم.
 با اســتناد به همین واقعیت، تأکید می کنم 
که هیــچ فشــاری بــه هیچ فیلمســازی 
نداشــتیم. جشــنواره »حقیقت« امسال 
یک ســند تاریخــی و یک نقطــه عطف به 
حســاب می آید. ما دیگر از این نقطه به بعد 
نمی توانیم وارد فاز »دروغ گویی« شــویم. 

دیگر نه مــن به عنوان مدیر و نه فیلمســاز، 
حق »محافظه کاری« هم نداریم.

حتی فیلمســازی کــه فیلم نــدارد و وارد 
اکت سیاســی می شــود و یا فیلمسازی که 
نمی تواند اکت سیاســی داشــته باشــد و 
شــجاعت و جربزه ورود به مسائل اجتماعی 
را نــدارد و با قهــوه خــوردن می خواهند 
افه روشــنفکری بگذارد هم دیگــر باید با 
واقعیت های موجــود در جامعــه رو به رو 

شوند.

 این ها را می تــوان از برکات این ایام 
پربحران به حساب آورد!

بله. مــن در اختتامیه ســینماحقیقت هم 
این نکته را تأکید کــردم که همه باید از لایه 
محافظــه کاری خارج شــویم. دیگر دوران 

جدید این محافظه کاری را برنمی تابد.

 منظور از ایــن محافظه کاری، همان 
وسط بازی است، دیگر؟

بله. وســط بازی چه برای مــن و چه برای 
فیلمسازی این طرفی و آن طرفی، دورانش 
گذشــته اســت. ما منتظر نقدهــای تند 
شــما هســتیم و حد نهایتش این است که 
نمی توانیم فیلمت را نمایــش دهیم، اما تو 

فیلمت را بساز.

 و آماده هزینه اش باش!
بالاخره آن فیلم دیده می شــود. نمی شود 
کســی هزینه ایجاد کند و توقــع پرداخت 

هیچ هزینه ای نداشته باشد.

 این موضع شــما شــاید اینگونه 
تعبیر شــود که فیلمسازان معترض و 
مستندسازان تحریم کننده جشنواره 
امســال باید منتظر هزینه ها و تبعات 

تصمیم شان باشند! این طور است؟
نــه، نه. مــن بــا فضــای ژورنالیســتی و 
رســانه ای کاری ندارم. من روبه روی خودم 
مستندســازان را می بینم که با فیلم شــان 
حرف می زننــد. مگر وقتی دربــاره کریس 
مارکــر یــا ژان روش صحبــت می کنیم، 
نظریــات سیاســی آن هــا برایمــان مهم 
اســت ؟ مگر آندره تارکوفسکی را به واسطه 
مقاله های فلســفی اش می شناسیم؟ مگر 
مهم اســت که او چقدر مطلــب علیه نظام 
کمونیستی نوشته اســت؟ نه، من با »ایثار« 
و »آینــه« و »اســتاکر« او را می شناســم. 
هر حرفی زده اســت هم در همین فیلم ها 
زده اســت. فیلمســاز هم باید حرفش را در 

فیلمش بزند.
باید بس کنیم ایــن حرف ها را کــه تا یک 
التهاب اجتماعــی پیش می آیــد، عده ای 
مدعی پیش رو بــودن می کنند! اگر شــما 
پیش رو بودید، تا قبل از ایــن التهابات کجا 
بودید؟ کدام اثر را درباره مفاخر این کشــور 
ساخته اید؟ درباره التهابات و مسائل جامعه 
امروز چه ساخته اید؟ شــما برای بهبود این 
جامعه چه کرده اید؟ کارنامه همه ما معلوم 

است.

 خیلی خوب اســت کــه یک مدیر 
چنین دیدگاهی داشــته باشد اما از 
آنجایی که اصرار داریــم این گفتگو 
تبدیل به یک ســند شــود، صراحتاً 
می خواهم به این پرسش پاسخ بدهید؛ 
افرادی که امســال چه در عمل و چه 
در قلم جشــنواره را تحریم کردند و 
موضعی  »ســینماحقیقت«  علیــه 
گرفتند، آیا در ادامه فعالیت در فضای 
مستندسازی و مشخصاً برای همکاری 
با مرکز گسترش، با محدودیتی مواجه 

خواهند شد؟
نه. ما همواره با قواعد خــود پیش می رویم 
و همواره قائل به تفاهم و گفتگو هســتیم. 
وضعیت امروز برای همه ما خســران است. 
از دست دادن هر ســرمایه ای خسران است 
و نمی توانیم از کنار آن بی تفاوت عبور کنیم. 
ما نیاز بــه گفتگو و جذب داریــم، به همان 

اندازه که نیــاز به نقد داریم. هــر آنچه ما را 
از این فضای ملتهب خارج کنــد و در عین 
حال نقدهای مان را هم صریح تر کند، از آن 
اســتقبال می کنیم. بعضی از دوستان دچار 
التهاب هایــی فراتر از نقد شــده اند. برخی 
گرفتار فشارها و آشفتگی هایی شده اند که 

نمی توانند موضعی هم بگیرند...

 همان مارپیچ سکوت.
دقیقاً. گرفتار این مارپیچ سکوت شده ایم و 
خیلی ها هم در این وضعیت گرفتار هستند. 
من معتقدم که باید در این شــرایط تحمل 
و ســعه صدر ما بسیار بالا باشــد. باید مسیر 

گفتگو را برای یکدیگر هموار کنیم.

 ابتدا اشاره کردید که فضای تحریم 
برای تان قابل پیش بینی بود. به عنوان 
یک سوال کمی شخصی تر می خواهم 
بدانم زمانی که نامه تحریم جشنواره 
و فهرســت امضاکنندگان آن منتشر 

شد.. .
خیلی دلم گرفت.

 آیا نامی در میان شان بود که مواجهه 
با آن برای تان غیرمنتظره باشــد و در 

دل تان بگویید »تو دیگر چرا؟«
بله. خیلــی از آن ها از رفقای مــن بودند اما 
احســاس کردم شــاید خیلی تحت فشار 

بوده اند و به همین دلیل هم از آن گذشتم.

  این »تو دیگه چــرا؟« را در تماس با 
هیچیک از این افراد، مســتقیماً هم 

مطرح کردید؟
خیر.

 ولی از آن طرف خیلی ها به این افراد 
زنگ می زدند که بایــد تحریم کنید، 
شــاید واقعاً آن ها منتظر تماسی از 

طرف شما بودند!
می دانــم منتظر تمــاس هم نبودنــد. ما 
می دانستیم که فشــار روی افراد به حدی 
زیاد بوده است که احســاس می کردند باید 
برای بایکوت نشــدن در فضای روشنفکری 
که خیلی خیلی عامل مهمی اســت، تن به 

این جریانات بدهند. 
این مســئله »بایکــوت نشــدن در فضای 
روشــنفکری« بســیار عامل مهمی برای 
آن ها بــود. ولی شــخصاً با آن ها تماســی 
نگرفتــم، هرچند کــه واقعاً دل گیر شــده 
بودم. درصــد بالایی از آن اســامی، افرادی 
بودند که بــا هم تجربه همکاری داشــتیم. 
در عین حــال می دانیم که دگماتیســم در 
جریان روشــنفکری صــورت فجیع تری 
دارد. فشــارهایی که در ایــن جریان وجود 
دارد، گاهی ما را در یک زندان حصر می کند 
و ناگهــان به خــودت می آیــی و می بینی 
برای چهار ســال در این زندان دور خودت 
چرخیــده ای و هیــچ کاری را هــم پیش 
نبرده ای. خیلی از دوستان ما در حوزه های 
مختلف، گرفتار این شــرایط هستند. آن ها 
تنها زمانی از این دایره خارج می شــوند که 
نیازمند حمایت بــرای کارهای بعدی خود 

باشند...

 و آغوش شما برای بازگشت آن ها باز 
است؟

خیلی ها به ما گفته اند که خواهش می کنیم 
بعد از این جریانات، افراد شاخص آن مجدد 
وارد گعده های داوری و انتخاب شما نشوند، 
این حرف ما نیســت، حرف همان جماعتی 
است که شاید بتوان گفت خاموشان همین 
صنف کارگردانان سینمای مستند هستند. 
از ما ســوال می شــود که چرا این افراد باید 
موضعی بگیرند و حرفی بزنند، اما هزینه اش 
را نپردازند. مستندســازی که بــا هزار آرزو 
دوست داشته امسال فیلمش را در جشنواره 
نمایش دهد اما ناگزیر از کناره گیری شــده 
است، دارد هزینه حرف ها و مواضع دیگری 
را می پردازد. چرا باید »جشنواره« را تحریم 

کنیم؟ آن هم جشــنواره ای کــه تنها محل 
دیده شدن برخی از این آثار است.

 شما در تحلیلی که از ماجرای تحریم 
جشنواره داشــتید، به صورت ضمنی 
هم به ماجرای فشــارها اشاره کردید 
و هم به تأثیر گعده های روشنفکری، 
اما برخــلاف ادبیات مرســوم دیگر 
مدیران، اشاره به دست های خارجی 
و تأثیر نیروهای بیگانه نداشتید؛ واقعاً 
نقشی برای دست های خارجی در این 

جریانات قائل نیستید؟
به نظر من می توان گفت این جریانات اخیر، 
نسبت به جریانات دیگر متفاوت است. اجازه 
دهید مثالی بزنم، در یکــی از این متن های 
مرتبط بــا تحریم، امضای شــخصی بود به 
اســم خانم فلانی »اورولوژیست و مخاطب 
جشــنواره!« )خنده جمع( این هم برای ما 
خنده دار بود و هم جــذاب. منتقد دیگری 
که تا یکسال پیش ما جشــنواره همکاری 
داشت و امســال با تمام لابی ها و پیگیری ها 
نتوانســت در ترکیب انتخاب و داوری قرار 
بگیرد و تبدیل به تحریم کننده جشــنواره 
شــده و نام خواهر و بســتگانش را هم پایه 
بیانیه تحریم گذاشته اســت! تا اینجای کار 
ایرادی نیســت، بالاخره می خواهند تعداد 
امضاهای شــان را بالا ببرند! امــا می بینیم 
همین بیانیه توســط محســن تنابنده که 
تا همین چند مــاه پیش با مرکــز در حال 
مذاکره بود تا تعدادی پلان برای مستندش 
بگیرد، اســتوری می شــود و بی بی سی هم 

همان را خبر می کند!
 این همان جایی است که باید اذعان کنیم، 
بله نگاه بیرون هم به اتفاقات داخل هست و 
نمی توان آن را کتمان کرد. حدود ۲۰ تا ۲۵ 
نفر از اعضای کمپین اصلی تحریم، اساســاً 
خارج از کشــور زندگی می کننــد و ایران 
نیســتند. ما همه این افراد را می شناسیم. 
طرف ۱۵ سال است ایران نیامده و حالا برای 
ایجاد فشار به جشــنواره کمپین تحریم را 

امضا می کند.
بد نیســت بــه این نکتــه هــم همین جا 
اشــاره کنم؛ مــن معتقدم تا زمانــی که ما 
جشــنواره های مان را از سینمای ملی خود 
جدا نکنیــم، در گروگان آن ها قــرار داریم. 
این موضوعی است که هم درباره جشنواره 
فجر مصــداق دارد، هم ســینماحقیقت و 
هم جشــنواره فیلم کوتاه تهران. ما در واقع 
داریم جشــنواره های ملی برگزار می کنیم 
و این در حالی اســت که هیچ کشــوری در 
دنیــا، برخلاف ایران، دیگر جشــنواره ملی 
برگزار نمی کند. همه جشنواره ها به صورت 
بین المللی برگزار می شــوند. وقتی تجمع و 
انرژی فیلم داخلی در جشــنواره شما زیاد 
می شود، تبدیل به یک جشــنواره لوکال و 
بومی شــده ای که هم خیلی ارزش بیرونی 
نــدارد و شــکل دورهمی پیــدا می کند و 
هــم داوری ها و انتخاب هایــش مدام دچار 

تناقض می شود.

 ولی به نظر ما یک مرحله هم عقب تر 
جشــنواره های مان  هستیم!  این  از 
بیشتر دولتی هستند و بیشترین سهم 
را به آثار دولتی می دهند و این مشکلی 
است که درباره تعداد بالای آثار مرکز 
گسترش در جشنواره سینماحقیقت 
هم شــاهد بودیم و جشــنواره فجر 
امســال هم در معرض آن قرار دارد؛ 
یعنی حتی جشــنواره های مان انگار 
صورت ملی هم ندارد، چه برســد به 

بین المللی!
اجازه دهیــد من موضع شــما نقــد کنم. 
به صــورت تحقیقی اعلام می کنم کشــور 
ما یکــی از خاص تریــن کشــورها در ارائه 
سوبســیدها و حمایت هــای فرهنگی در 
حوزه ســینما در دنیا محســوب می شود. 
آیا این بد اســت، یا خوب است؟ شما فرض 
کنید مرکز گسترش را در حوزه تولید فیلم 
مســتند، کنار بگذاریم، فکــر می کنید چه 

اتفاقی می افتد؟ مســتندهای برتر همین 
چند ســال اخیر را رصد کنیــد. محصول 
کجاست؟ یک پژوهشــگر بیاید این مسائل 
را تجزیــه و تحلیل کند. آیا مرکــز باید این 
عملکرد را داشــته باشــد یا نباید؟ اگر این 
کارها را نکند، چه کســی انجام می دهد؟ ما 
گرفتار »ســندروم تنبلی فیلمسازی بخش 
خصوصی« هســتیم! چه زمانی قرار است 
این جریان راه بیفتد؟ ۲۰ ســال است داریم 
این حرف را می زنیم، چه زمانی قرار اســت 
بخش خصوصی کار خود را یاد بگیرد؟ دولت 
در این شــرایط چه کاری باید انجام دهد؟ 
در این شــرایط فیلم های ما کارکرد داخلی 
پیدا می کند و وقتی سراغ بازارهای جهانی 
می رویم، بــه ما می گویند شــما برای روی 
استیج جشنواره ها خوب هستید، جایزه هم 
به شــما می دهیم، اما بازار نه! باقی کشورها 
چگونه بازار را گرفته انــد؟ معتقدم راه برون 
رفت از این فضا، توســعه ســینمای ایران 

است.

 در اختتامیه جشنواره سینماحقیقت، 
یکی از کارگردانان اصطلاحی را به کار 
برد که به نظر رسید چندان موردپسند 
شما نبود و حتی شما را برآشفت! گفت؛ 
»جشنواره امسال شــبیه جشنواره 
عمار شده اســت.« صادقانه بگویید 
ترکیب مخاطبان جشــنواره  چقدر 
امســال واقعی بودند و چقدر تلاش 
کردید ترکیب مخاطبان را هم مدیریت 

کنید؟
مــا یــک رویکــرد را تبدیل بــه گفتمان 
جشــنواره امســال کردیم و آن هم تغییر 
ریل مخاطبان ســینمای مســتند بود. این 
تبدیل به یک شــعار و نشــانه برای ما شده 
اســت که از ابتدای ورودم بــه مرکز آن را تا 
به امــروز دنبال کــرده ام. مــا علاقه مند به 
توده مخاطبان جشــنواره ای نیستیم. البته 
که آن ها هم مخاطبــان و مهمانان اصلی ما 
هستند، اما ما جشنواره برگزار نمی کنیم که 
یک مستندساز اثرش را به دوستانش نشان 
بدهد. من می خواهم مســتند را به دســت 
»مخاطب« برســانم. می خواهم تماشــای 
مســتند را تبدیل به مارکــت و بلیت کنم، 
کمااینکه این کار را از جشــنواره ســال ۹۸ 
کردیم و تا همین امســال در بخش آنلاین 

هم ادامه داشت.
امسال تصمیم گرفتیم گسترش ترکیب در 
مخاطبان را هم آزمایش کنیم. به خصوص 
که ظرفیت میزبانی ما گســترش پیدا کرده 
بود و از ۴ سالن به ۱۲ سالن رسیدیم. حوزه 
گســترش مخاطــب را با همیــن افزایش 
ظرفیــت آغاز کردیــم، آن هم بــا مطالعه. 
مشخصاً ســراغ دانشــجویان علاقه مند به 
ســینمای مســتند رفتیم که سال هاست 
می خواهند در سینماحقیقت حضور داشته 
باشــند، اما کارت به آن هــا اختصاص داده 
نمی شد. هســته های مطالعاتی ما از دو ماه 
قبل از جشنواره، روی این جنس مخاطبان 
بررســی کردنــد و هســته های علاقه مند 
به حضور در جشــنواره، شــروع به ثبت نام 
کردند. به عنوان یک مثال برای یک کارگاه 
که ما فقط ظرفیت ۱۰۰ نفر را داشتیم، ۲۵۰ 
نفر ثبت نام کردند! ایــن بچه ها تا قبل از این 

کجا بودند؟
همه این هــا تبدیل به مخاطب جشــنواره 
شــدند اما بازهم مســتند به سند صحبت 
می کنم، از همه این افراد کارت شناســایی 
و کد ملــی مشــخص خواســتیم و بدون 
اطلاعات شــخصی، هیچکس حق ورود به 

سینماحقیقت را نداشت.
 در این شــرایط ۲۵۰۰ کارت صادر کردیم، 
به رغم آنکــه متقاضیان خیلی بیشــتری 
هم داشــتیم اما تصمیم گرفتیم براســاس 
ظرفیــت صندلی هــا کارت صــادر کنیم. 
حالا ما یک دیتابیــس از هویت، تحصیلات 
و ترکیب مخاطبان جشــنواره داریم که در 
اختیار هر پژوهشگری قرار می دهیم. از این 
منظر تمام مخاطبان ما واقعی و خودجوش 
به جشــنواره آمدند و حتی ما از میان آن ها 
دســت به انتخاب و غربالگری هــم زدیم. 
آنچه از صحبت های آن مستندســاز من را 
ناراحت کرد، پایین آوردن یک رویداد دیگر 
برای نقد جشنواره حقیقت بود. به نظرم این 
نگاه بسیار غلط اســت، به خصوص که نوع 
تفکر افراد را ظاهرشــان معین نمی کند. به 
همان دوســت مان هم این نکته را گفتم و او 
هم عذرخواهی کرد. خیلی از فیلمســازانی 
که حضور در جشنواره را تحریم کرده بودند 
هم اتفاقاً آمدند و فیلم هــای خود را در کنار 
همین مخاطبــان دیدند. واقعــاً می توانند 
درباره ترکیب مخاطبان جشنواره قضاوت 

داشته باشند.
فارغ از این استدلال ها هم یک جواب دیگر 
می توان بــه این شــائبه و حرف وحدیث ها 
داد؛ اساساً در این دوره و زمانه مگر می توان 
کســی را به اجبار آورد و به تماشای مستند 
نشاند!؟ اگر ما توانســته باشیم چنین کاری 

کنیم، که خیلی بی نظیریم! )خنده جمع(
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وقت پاسخ گویی است آقای قربانزاده!
صادق رئیسی کیا   واگذاری سهام اســتقلال و پرسپولیس با ابهامات 

زیادی روبروست.
آقای قربان زاده:

درباره واگذاری سهام سرخابی ها وقت پاسخگویی شماست.
درباره واگذاری سهام ســرخابی ها به مردم، همه مخالفت ها و نظرات و 
نقدها و طرح ها را قاطعانه رد کردید. آنگونه که در تارنمای پرسپولیس 
نیوز آمده اســت در جلسه هم اندیشــی باشگاه پرســپولیس در اوایل 
اســفندماه ۱۴۰۰ با قاطعیت ، فرمودید اگر ۱۵ اســفند سرخابی ها به 
مردم واگذار نشــود، من می روم. یا این اتفاق می افتــد یا من در خانه ام 

می نشینم و به کاری که از قبل داشتم می پردازم.
واگذاری سرخابی ها را از طریق واگذاری سهام آنها به مردم رقم زدید و 

گویا هزاران نفر را صاحب سهم این دو باشگاه بزرگ کردید.
اکنون که نزدیک به یک سال از آن تاریخ می گذرد به جای آنکه به آثار و 
تبعات تصمیم خود برای واگذاری سهام سرخابی ها به مردم بیندیشید 
و بجای آنکه به بررســی و تحلیل علل و عوامل اصلی مرتبط با وضعیت 
کنونی این دو باشــگاه بپردازید هیات مدیره آنها را بابــت قراردادها و 
هزینه ها و عملکرد به نقد و چالش می کشید؛ همان هیات مدیره  و همان 
قراردادها و همان هزینه ها و همان عملکردهایی را نقد می کنید که در 
زمان مدیریت و نظارت جنابعالی بر روند واگذاری ســهام ســرخابی ها 

مستقر شده و بروز پیدا کرده اند.
گویا اکنــون نیز به این نتیجه رســیده اید که مشــکل در هیات مدیره 

سرخابی هاست و می خواهید آنها را تغییر دهید.
جناب آقای قربان زاده:

در این عرصه ، مدتی را با قاطعیت و با پاســخ رد به همه نظرات و طرح ها 
و نقدها پشت سر گذاشتید و پس از ساکت شدن بعضی از کارشناسان و 
صاحبنظران، شــاید تصور کرده اید که به عملکرد و اندیشه شما درباره 

واگذاری سهام سرخابی ها هیچ نقد و نظری وجود ندارد.
برای آنکه در دام چنین اشــتباهی گرفتار نشوید و برای آنکه مسئولان 
ذی ربط در کشور نیز بیشــتر بدانند چند اشکال از اشکالات مهم درباره 
واگذاری ســهام ســرخابی ها را یادآوری می کنم به این امید که مورد 

توجه قرار گیرد:
*روش مناســبی برای خصوصی سازی ســرخابی ها انتخاب نکردید. 
واگذاری سهام ســرخابی ها به مردم و عرضه آن در فرابورس، در حالی 
انجام شــد که زمینه های قانونــی و اجرایی و اقتصــادی و اجتماعی و 

مدیریتی آن فراهم نبود.
*زمان مناسبی را برای واگذاری سهام سرخابی ها در فرابورس انتخاب 
نکردید. در مقطع واگذاری ، بی اعتمادی ناشی از تنش هایی که در اواخر 
دولت گذشــته به بورس وارد شده بود و همچنین شــرایط اقتصادی و 

اجتماعی کشور و مردم را در نظر نگرفتید.
*به اندازه  لازم به شــفافیت صورت های مالی و وضعیــت بدهی ها و از 
جمله بدهی های ارزی سرخابی ها و آثار آن بر روند آتی مدیریت در این 

دو باشگاه، توجه نکردید.
*در حالی که همکاران شما در دولت ، ســاز آزادسازی نرخ ارز را کوک 
کرده بودند و شــما به این مســأله آگاه بودید اما حداقل از باب نظارت 
بر روند خصوصی ســازی هم که شــده توجــه نفرمودید کــه وجود 
بدهی هــای ارزی و انعقاد قــرارداد با مربیان و بازیکنــان خارجی )که 
مبلغ قراردادشان ارزی اســت( چه آثار و تبعات مالی سنگینی را برای 

سرخابی ها در پی خواهد داشت.
*اقتصاد باشگاه داری و اقتصاد ورزشــی را حداقل، به اندازه ای که برای 

خصوصی سازی این دو باشگاه لازم بود مورد توجه قرار ندادید.
آقای قربان زاده: کارکرد اقتصادی لیگ ورزشی ، حق پخش تلویزیونی 
مسابقات ورزشــی، درآمدهای روز مســابقه، کارکرد اقتصادی شرکا 
و حامیان ورزشی، کارکرد اقتصادی شــبکه های اجتماعی در ورزش، 
کارکرد اقتصــادی اینترنــت و فضــای مجــازی در ورزش ، کارکرد 
اقتصادی چهره های ورزشــی، کارکرد اقتصادی و اجتماعی بکارگیری 
شــفافیت مالی و اطلاعاتی در ورزش از جمله مواردی است که امروزه 
در باشــگاه داری حرفه ای جهان به آنها اهمیت زیادی داده می شود. آیا 
جنابعالی در مقطع واگذاری ســهام سرخابی ها و ســپس در مراحل و 
گام های پس از واگذاری سهام به این گونه مسایل و موضوعات به اندازه 

لازم ، توجه و اهتمام داشتید ؟
جناب آقای قربانزاده:

آیا بعنــوان رئیس ســازمان خصوصی ســازی، به انــدازه لازم درباره 
خصوصی ســازی ســرخابی ها شــورای عالی ورزش، وزارت ورزش ، 
فراکسیون ورزش مجلس ، صدا و سیما، فدراسیون فوتبال، کمیته ملی 
المپیک، جامعه پیشکســوتان فوتبال ، جامعــه فرهیختگان و صاحب 
نظران ورزشی را به هم افزایی و همســویی و همکاری فراخواندید؟ آیا 
به هیچ لایحه و قانون و مقرره ای برای هموارســازی مســیر واگذاری 
سرخابی ها نیاز نبود؟ در قبال خصوصی سازی، دو باشگاه بسیار بزرگ 
ایرانی و آســیایی، چرا از فدراســیون فوتبال درباره وضعیت نابسامان 

اقتصادی لیگ فوتبال ایران، توضیح نخواستید؟
*جناب آقای قربان زاده:

آنچه عرض شــد فقط بخشی از مهمترین مســأیلی بود که طرح آنها با 
جنابعالی را لازم دیدم.

درباره  واگذاری بخشی از سهام ســرخابی ها به مردم و درباره وضعیت 
کنونی آنها بلحــاظ مدیریتــی و اقتصــادی و ورزشــی اکنون وقت 
پاسخگویی شما به این مســایل است. پاسخ به این مســایل و مسایل 
مهم دیگری که صاحبنظران مدیریت ورزشی مطرح می کنند می تواند 

راهنمای شما برای ارایه عملکرد بهتر باشد.
امیدوارم جنابعالی و مسئولان ذیربط ورزشی، پیش از هر اقدام دیگری 
درباره خصوصی سازی ســرخابی ها به آنچه عرض شــد عنایت لازم را 

مبذول فرمایند.

 جام باشگاه های کشتی جهان چه زمانی 
برگزار می شود؟

در حالی کــه برخی اخبار از برگزاری جام باشــگاه های کشــتی آزاد و 
فرنگی تا پایان سال خبر می دهند اما تاکنون تصمیم نهایی و قطعی در 

این زمینه اتخاذ نشده است.
با پایان لیگ برتر کشتی فرنگی و آزاد باشگاه های کشور، برگزاری جام 
باشگاه های کشــتی جهان و گمانه زنی درباره زمان برگزاری آن مطرح 
شد. هر چند پس از مدتی به صورت غیر ســمی برگزاری آن را در سال 
۲۰۲۳ منتفی اعلام شــد اما برخی از رســانه ها از برگزاری آن تا پایان 

اسفندماه خبر می دهند.
قرار بود جام باشــگاه های کشتی جهان با حضور ســه تیم داخلی و سه 
تیم خارجی در ۲ رشته آزاد و فرنگی برگزار شــود اما یکی از مهمترین 
موانع این تورنمنت حامی مالی اســت. طبق تقویم جام باشــگاه های 
کشــتی آزاد جهان قرار بود روزهای ۲۸ و ۲۹ بهمن و فرنگی نیز ۴ تا ۵ 

اسفندماه برگزار شود.
بنا به اعلام فدراسیون کشــتی برگزاری این رقابت ها در بخش کشتی 
فرنگی قطعی اما تا کنون تصمیمی در زمینه برگزاری جام باشگاه های 
کشــتی آزاد جهان اتخاذ نشده اســت. قرار بود جلســه قطعی درباره 
برگزاری کشتی جام باشگاه های جهان امروز )شنبه( برگزار شود که به 

دلیل تعطیلات تهران این جلسه به زمان دیگر موکول شد.
فشردگی برنامه ملی پوشان کشتی و اعزام آنان به مسابقات رنگینگ دار 
موجب شــده تا در صورت برگزاری جام باشــگاه های کشــتی حضور 

شماری از ستاره های رشته آزاد در هاله ای از ابهام قرار گیرد.

دیدگاه

میدان

پیشکسوت اســتقلال بازیکنان لیگ نسبت به پولی که 
می گیرند بازدهی ندارند.پرونده نیم فصل اول استقلال 
با کســب ۲۷ امتیاز و حضور در مــکان چهارم جدول 
مسابقات بسته شد؛ پرونده ای که پر بود از انتقادات جور 
واجور و نارضایتی هوادارانی که جلوی باشگاه استقلال 
برای اعتراض به هیــأت مدیره این تیــم تجمع کرده 
بودند. کارشناســان فوتبال بر این عقیده هســتند که 
ساپینتو با وجود پانزده هفته از لیگ برتر نه شاگردانش 
را خوب شناخته و نه به یک ترکیب واحد رسیده است. 
تغییر چند باره خطوط از دفاع تا حمله نشان از این عدم 
شناخت دارد. به همین دلیل هم بعد از بازی استقلال و 
تراکتور شایعه شد ساپینتو به زودی بار و بنه اش را جمع 
می کند و به پرتغال برمی گردد. واقعیت اما این اســت 
که فعلًا حتی به ظاهر هم که شــده مسئولان استقلال 
از ســاپینتو حمایت کرده اند و نیم فصــل دوم هم قرار 
اســت با همین مربی ادامه دهند. نیم فصلی که با پنج 
امتیاز کمتر از پرسپولیس باید به امید لغزشی از جانب 
شاگردان یحیی باشند تا شــاید از رقیب پیشی بگیرند. 
در خصوص اتفاقات نیم فصل اول اســتقلال با مهدی 
فنونی زاده همکلام شــدیم. این پیشکسوت استقلال 

هم مانند ســایر قدیمی های این تیم اصلًا از 
عملکرد استقلال راضی نیست!

 عملکرد استقلال در نیم فصل اول را 
چطور ارزیابی می کنید؟

عملکرد اســتقلال نســبت به فصل گذشته 
ضعیف بود. اســتقلال در نیم فصل امسال به 

اندازه تمام فصل پیش گل خورد و این نشــان می دهد 
استقلال نسبت به فصل گذشته افت کرده و شرایطش 

خوب نبوده است.

 خیلی ها بر این باور هســتند که فصل پیش 
حضور گابریل پین باعث موفقیت استقلال شد.

من هم چنین عقیده ای دارم. پین ایتالیایی بود و خیلی 
خوب توانسته بود به اســتقلال نظم دفاعی دهد. فصل 
پیش سر تمرین اســتقلال که می رفتم؛ می دیدم که 
دفاع ها و هافبک های دفاعی استقلال زیر نظر پین کار 
می کنند. شما ببینید ســیاوش یزدانی فصل پیش به 
یزدانی فصل جاری اصلًا شــباهتی دارد؟ اگر قرار باشد 
در فصل جاری بــرای این بازیکــن از ۱۰۰ نمره ای در 

نظر بگیریم ۲۰ هم نمی گیــرد. دفاع تیمی 
استقلال امسال ضعیف شده است.

 استقلال این روزها شرایط خوبی را 
پشت سر نمی گذارد، نظر شما چیست؟

درست است، تیمی که بخواهد قهرمان شود 
باید بازی هــای رو در رو را مقابل رقبا ببرد یا 
اگر بازی خانگی نبود، مســاوی کند. استقلال در این 
زمینه اصلًا خوب کار نکرده است. استقلال بعد از جام 
جهانی از چهار بازی فقط پنج امتیاز گرفت و این نشان 

می دهد بعد از جام جهانی ضعیف شده است. 
متأسفانه این مســأله واقعیت دارد که استقلال بعد از 
جام جهانی افت کرده. فکر می کنم بازیکنان خسته اند. 
شما نگاه کنید کدام بازیکنان اس تقلال خسته هستند 
و بد بازی می کنند؟ حســینی و چشمی دو ملی پوش 
استقلال در چند بازی اخیر هم خســته هستند و هم 
اصلًا خوب بازی نکردند. حســینی کــه فکر می کند 
دینامیت به طرفش پرتاب می کنند چنان دســتش را 
می کشــد! در حالی که خیلی راحــت می تواند توپ را 

دفع کند.

 افت حسینی به خاطر نداشتن رقیب جدی در 
تیم نیست؟

این هم می تواند درست باشــد. گلر تنها باشد و احساس 
خطر نکند افت خواهد کرد. اما من باز هم می گویم شرایط 
جام جهانی باعث شد تا ملی پوشان دچار خستگی و افت 

شوند و از نظر روحی شرایط خوبی ندارند.

 به نظر می رســد که ریکاردو ساپینتو با وجود 
اینکه 15 هفته از لیگ گذشــته هنوز ترکیب 

مورد نظرش را پیدا نکرده است.
من هم فکر می کنم نرسیده است چون هر بازی ترکیب 
متفاوتی دارد. ضمن اینکه مربی جنجالی است و فقط 
در زمین جنجال به پا می کند. اگر محروم نبود در بازی 

با تراکتور استقلال نمی باخت.

 استقلال با ساپینتو آینده ای دارد؟
بعید می دانم موفق شــود چون خیلی نوســان داشته 
اســت. البته این را هم بگویم بازیکنــان هم بی تقصیر 
نیســتند. بازیکنــان به انــدازه یک جــراح مغز پول 

می گیرند اما در زمین راه می روند!

استقلال

خریدار   ســازمان لیگ فوتبال ایران که 
در سالهای اخیر همواره از شفاف سازی در 
مورد درآمدهای ناشی از تبلیغات محیطی 
طفــره رفته اســت، ایــن بــار درآمدهای 
باشگاه پرســپولیس از لیگ بیست و دوم را 

نامشخص رها کرده است.
 رضا درویش مدیرعامل باشگاه پرسپولیس 
در تازه ترین نشســت خبری خود با اهالی 
رسانه پرده از تخلفی بزرگ از سوی سازمان 
لیگ فوتبال در بحث حق تبلیغات محیطی 

فوتبال برداشت.
طبــق اعلام درویــش تبلیغــات محیطی 
بازی های این تیم که در ورزشــگاه آزادی 
به میزبانی سرخپوشــان انجام می شود در 
اختیار ســازمان لیگ فوتبال قرار گرفته اما 
تغییر و تحــولات مدیریتی توافق طرفین را 

تحت تأثیر خود قرار داد.
مدیرعامل باشگاه پرسپولیس برای شفاف 
ســازی در این امر گفت: بیشتر از ۱۰ جلسه 
با سازمان لیگ داشــتیم که در برخی نقطه 
نظرات اختلاف داشــتیم و هنــوز هم حل 
نشده است. قرار است شنبه یا یکشنبه این 
موضوع را نهایی کنیم. بــرای تبلیغاتی که 
برای خودمان است با آنها توافق می کنیم که 
پولی بدهیم تا اجازه بدهند از هزار ثانیه مان 
استفاده کنیم، بعد باید حساب کتاب کنیم 
تا ببینیم از ۸ بازی که در فصل جاری میزبان 
بودیم، چقدر حق باشــگاه است. باید تفاهم 
کنیم چقدر از این پول برای ما اســت. قبلا 
تفاهم کــرده بودیم هر بــازی ۳ میلیارد به 
ســازمان لیگ بدهیم. امسال مبلغ دیگری 
اعلام کردنــد گفتیم زیاد اســت. مقداری 

از فضای تبلیغاتــی که متعلق بــه ما بود را 
خودشان فروختند. به همین خاطر قرار شد 

قراردادی ببندیم تا ۷۰ درصد ما را بدهند.
او در پاسخ به سوال مهر، مبنی بر اینکه چرا 
توافق قبلی اجرایی نشد تصریح کرد: تغییر 
مدیریت در ســازمان لیگ رخ داد. توافق در 
دوره آقــای درودگر که مســئول بازاریابی 
بود، رخ داد. من هم توافــق را امضا کردم اما 
وقتی قرار شــد درودگر امضا کند تغییراتی 
رقم خورد کــه آقایان بعدی دیگــر زیر بار 

نرفتند.
مدیرعامــل پرســپولیس در حالــی این 

موضوع را بیــان کرد که طبق اساســنامه 
شــرکت های حقوقی و حتی مــردم نهاد 
تمام امضاها حالت حقوقی دارد و با جدایی 
شــخصیت حقیقی هیچ اتفاق دیگری رقم 
نمی خورد و آن ســازمان موظف اســت به 

تعهدات خود عمل کند.
از ســوی دیگر بر اســاس آئیــن نامه های 
مربوط به تبلیغات محیطــی قرار بود صرفا 
۳۰ درصد از حــق پخش ایــن موضوع در 
اختیار ســازمان لیگ قرار دهــد اما آنها در 
اقدام عجب دیگری حقوق بیشتری را برای 

خود در نظر گرفتند.

درویش ادامه داد: هنوز هیچ پولی در فصل 
جاری بابت میزبانی از این مسیر درآمدزایی 
از ســازمان لیگ نگرفتیم. بــا درودگر قرار 
شد تبلیغاتی که ســهم خودمان است را به 
سازمان لیگ بفروشیم. فقط هزار ثانیه اش 
برای ما باشــد و مابقی را پولــش را بگیریم. 
با درودگر توافــق ضمنی کردیم، که ۴۴۰۰ 
ثانیه برای آنها باشــد. تقریبــا توافق نهایی 
شده بود که درودگر بود. افراد جدید سازمان 
لیگ گفتند آن قرارداد عملیاتی نشده چون 
کسی امضا نکرده است، گفتیم حالا بیایید 
پول ما را بابت ثانیه هایی کــه حقمان بوده 

اســت اما فروختید بدهید که چالش داریم. 
آنها دو سه هزار ثانیه اش را فروختند.

مدیرعامــل باشــگاه پرســپولیس اظهار 
داشــت: از ایــن جهت مــا گفتیــم وقتی 
می گویید ۳۰ درصد برای ما است، سازمان 
لیگ باید مبلــغ برای ما تعییــن کند. مثل 
اینکــه برای اســتقلال ۳ میلیــارد و ۷۵۰ 
میلیون تومان برای هــر بازی باید پرداخت 
می شــد، ما هم گفتیم وقتــی ۳۰ درصد را 
به ما فروخته اید مبلغش می شــود ۱۶۲۰ 
میلیارد و مابقی پول اگر بیشــتر فروختید 

سهم پرسپولیس می شود.
ابهامات مالی صــورت گرفته در حق پخش 
تبلیغات محیطی در حالی عیان می شود که 
سازمان لیگ همچون سالیان گذشته هیچ 
گونه شفاف سازی در این زمینه ها نمی کند 

تا عملکرد آنها مورد ارزیابی قرار بگیرد.
بی شک باشــگاه پرســپولیس بابت اجاره 
ورزشــگاه آزادی و همچنین اســتفاده از 
تجهیزات ورزشــگاه مکلف به پرداخت پول 
اســت اما اینکه هیچ یک از عدد و رقم های 
مربوط به تبلیغات محیطی بــه بیرون درز 
نکرده است یکی از مهم ترین سوالاتی است 

که سازمان لیگ باید پاسخگو باشد.
میلیاردهــا تومانی که باید به پرســپولیس 
و احتمالا ســایر تیم ها برســد تا بخشی از 
مشــکلات مالی باشگاه ها حل شــود اما در 
روزگاری که خبری از حق پخش تلویزیونی 
نیســت و تماشــاگران نیــز نمی توانند به 
ورزشــگاه ها بروند آب باریکــه درآمدزایی 
باشگاهی نظیر پرسپولیس اینگونه تضییع 

می شود.

مهدی فنونی زاده:بازیکنان ایرانی به اندازه جراح مغز پول می گیرند!

افشاریان: صحبتی از کی روش و یا مربی خاصی مطرح نشده

 فغانی دیگر داور ما نیست
خریدار  رئیس کمیته داوران فدراسیون 
فوتبال گفت: در هیئت رئیســه فدراسیون 
درباره شخص خاصی هیچ صحبتی نشده؛ 
نه کــی روش و نه هیچ مربــی دیگری فعلا 
مورد بحــث نیســت. همــه صحبت های 

مطرح شده گمانه زنی است.
کارگاه  حاشــیه  در  افشــاریان  خــداد 
دانش افزایــی داوران فوتبال درباره انتخاب 
سرمربی تیم ملی اظهار کرد: هنوز صحبت 
خاصی نکردیم. ان شــاءالله با درایت رئیس 
فدراســیون و اعضای هیئت رییسه بتوانیم 
با یک ســرمربی خوب به جــام ملت های 
آسیا برویم. هنوز درباره کسی فکر نکردیم. 
درباره کی روش یا شخص خاصی هنوز هیچ 

صحبتی نشده است.
افشــاریان در مورد اینکه گفته می شــود 
اعضای هیئت رئیســه فدراســیون موافق 
مانــدن کــی روش در تیم ملی هســتند، 
گفت: درباره شــخص خاصی هیچ صحبتی 
نشــده؛ نه کی روش و نه هیچ مربی دیگری 
فعلا مورد بحث نیســت. همه صحبت های 

مطرح شده گمانه زنی هستند.
وی دربــاره وضعیت تیم ملــی امید گفت: 
برای تیــم امید زمان زیــادی داریم اما باید 
در جلسه بعدی هیئت رییســه سرمربی را 
مشخص کنیم. بحث حضور حبیب کاشانی 
در تیم امید را هم نمی دانم از کجا آورده اید. 
چنیــن صحبت هایی وجود نــدارد. درباره 
همه مســائل تیم ملی امید در جلسه هیئت 

رییسه صحبت خواهیم کرد.

فغانی دیگر داور ما نیست
رئیس کمیته داوران در خصوص وارد شدن 
نام علیرضا فغانی به لیست داوران استرالیا 
تصریح کرد: به عنوان یک ایرانی خوشحالم 

که فغانی به لیســت اســترالیا اضافه شده و 
افتخار می کنم که او آنجاســت. با توجه به 
مهاجرت فغانی به استرالیا و اینکه او در این 
کشــور اقامت دارد، به همین دلیل تصمیم 
گرفتیم که نــام او از لیســت داوران ایران 
خارج شــود و روی تصمیم خود هم مصمم 

هستیم.
وی در پاسخ به این ســوال که اگر فغانی در 
فینال جــام ملت های ۲۰۲۳ ســوت بزند، 
افتخار آن برای استرالیا خواهد بود نه ایران، 
اظهار داشت: او هیچ مســابقه ای را از دست 
نداده و همه مســابقه های مهم را سوت زده 
است، اما طبق قانون کســی که قرار است در 
لیســت داوران باشــد باید حداقل ۱۰ بازی 
ســطح بالای آن کشــور را ســوت بزند و به 
همین خاطر او دیگر داور ما نیست.افشاریان 
درباره قضاوت پسرش در جام حذفی گفت: 
او پسر من نیست و داور این کشور است. ۱۰ 
داور جوان در جام حذفی گذاشــتیم و همه 
عالی بودند. تاج از زمانــی که آمده، با نگاهی 

باز به مجموعه داوری داشته است.

قضاوت ناظمی شاهکار بود
عضو هیئت رئیسه فدراســیون فوتبال در 
خصوص قضاوت دیدار اســتقلال و تراکتور 
نیز توضیــح داد: در بازی قبلی اســتقلال 
مقابل تراکتور با اشــتباه کمــک داور گل 
تراکتور آفســاید گرفته شــد ولــی وحید 
کاظمی آن گل را صحیح اعلام کرد. اشتباه 
داوری همیشه وجود داشته و گاهی به سود 
تراکتــور و گاهی هم به ضرر ایــن تیم بوده 
اســت، اما بدون حب ّ و بغض باید بگویم که 
قضاوت کوپال ناظمی  در این بازی شاهکار 
بود. شاهکار او به اعلام پنالتی اول و پنالتی 
دوم برمی گشت که کاملا درســت بود. در 

قانون جدید داوری و در زمان ضربه پنالتی 
یک پای دروازه بان باید روی خط باشــد، اما 
وقتی دروازه بان ۷۰ ســانتیمتر جلو آمده، 
طبیعی اســت که کمک داور پرچم می زند. 
در این بازی تراکتور هیــچ طلبی از داوری 

ندارد، چراکه تیم داوری خوش درخشید.
رئیس کمیتــه داوران فدراســیون درباره 
ادعای هوشــنگ نصیرزاده مبنی بر اینکه 
داوران یک شــهر نباید بــرای تیمی از آن 
شــهر قضاوت کنند، گفت: مــن حرف او را 
قبول ندارم. نزدیک به ۴۰ ســال اســت که 
داوران استان تهران برای کل کشور قضاوت 
می کنند. شــاید زمانی که خــود او )آقای 
نصیرزاده( قضاوت می کرد نیز اینگونه بود. 
ولی هیچ داوری شــرف و آبروی خودش را 
مقابل هیــچ تیمی نمی فروشــد. باید یک 
شائبه ای ایجاد شود که کسی این را بگوید. 
در این بازی )استقلال و تراکتور( چه اتفاقی 
افتاده کــه این را می گویــد؟ وقتی که هیچ 
اتفاقی رخ نــداده، دلیلی برای مطرح کردن 
این صحبت نیست. ولی شــاید من نیز باید 
در چیدن ارنج داوران دقت کنم و می شــود 

اتفاقات بهتری رخ دهد.

قرارداد VAR منعقد شده است
افشــاریان همچنین در ادامه این گفت وگو 
 VAR در مــورد تجهیــز ورزشــگاه ها به
توضیــح داد: رئیــس فدراســیون فوتبال 
در رابطه بــا تجهیز ورزشــگاه ها به کمک 
داور ویدئویی مصمم اســت و به مسئولان 
فدراسیون فشار می آورد. جلسه دوم با فیفا 
۲ روز پیش تمام شــد و یک جلسه دیگر هم 
داریم. قرارداد وضع شده است و اگر مشکلی 
وجود نداشته باشد و آموزش داوران تکمیل 
 VAR شود، در لیگ آینده شــاهد حضور

خواهیم بود. هر باشگاهی باید ورزشگاهش 
را اعلام کند و نســبت به آوردن کمک داور 
ویدیویی اقدام کند. همه ورزشگاه ها را باید 
تکمیل کنیم و به نظر مشکلی در این رابطه 

وجود نخواهد داشت.

به داوران تلنگر زدیم
رئیس کمیته داوران فدراسیون در ارزیابی 
خود از عملکــرد داوران در نیم فصل عنوان 
کرد: می توانســتیم بهتر باشــیم. مثلا در 
انزلی یا قائمشــهر بازیکن ۳ متر در آفساید 
اســت اما کمک داور آفســاید نمی گیرد. 
معلوم اســت که باید این را بگویم. ما از روز 
گذشته و در کارگاه دانش افزایی اشتباهات 
داوران را مطرح می کنیم و بــه آن ها تلنگر 
زدیم. من هنوزم روی حرفم هستم، کمک 

داورها می توانستند بهتر قضاوت کنند.
وی ادامه داد: با پایان نیم فصل، برای داوران 
لیگ برتری کلاس های آموزشی گذاشتیم 
و اشتباهاتی که در نیم فصل اول داشتند را 
توسط مدرس کلاس، یعنی مسعود مرادی 
مورد بررســی قرار دادیم و تلاش کردیم تا 
رفتارهای نیم فصل اول داوران را بازسازی 
کنیم. بعد از اتمام کلاس و تســت آمادگی 
جســمانی، امیدوارم بتوانیم بــا قدرت نیم 

فصل دوم را آغــاز کنیم.افشــاریان درباره 
انتخــاب داوران در مســابقات جام حذفی 
گفت: اگر بــه انتخــاب داوران توجه کنید، 
می بینید ۷ یا ۸ داور کــه در لیگ یک خوب 
قضاوت کردنــد، در جام حذفــی قضاوت 
کردند کــه اولین بــار بود قضــاوت دیدار 
تیم های لیگ برتــری را می دیدند اما با این 

حال با نمره خوبی بازی را تمام کردند.
وی ادامه داد: ۱۲۵ نفــر از داوران در کلاس 
دانش افزایی حضور دارند و اعتراف می کنم 
این تعداد زیاد اســت و امیدوارم بتوانیم آن 
را به یک اســتاندارد برسانیم. در این کلاس 
لباس زمستانی داوران را هر چند دیر، اما به 
همت فدراسیون به آن ها دادیم. جایی برای 
اشــتباه ما داوران وجود ندارد. در نیم فصل 
اول تیم ها گاهی متضرر شدند و به هر حال 

نیم فصل تمام شد.
رئیس کمیته داوران یادآور شــد: امیدوارم 
در نیم فصل دوم با همــت کمیته انضباطی 
و فدراســیون، بیشــتر به جامعه فوتبال و 
داوری کمک کنم. اشتباهات نیم فصل را نه 
به داوران بلکه به من ببخشند که شاید من 
اشــتباه چینش یا تصمیم داشتم. امیدوارم 
در نیم فصل دوم اشتباهات به حداقل برسد 

و از داوری لذت ببریم.



اهواز -محمد مجــدم مدیرعامل و 
رئیس هیئت مدیره شــرکت ملی حفاری 
ایران تصریح کرد: با توجه بــه برنامه های 
صنعت نفت در زمینه توسعه میادین نفت 
و گاز و نقش محوری این شرکت در تحقق 
این امــر، فعالیت های بزرگترین ســایت 
بازسازی دستگاه های حفاری در کشور به 

روز رسانی و شتاب می گیرد.
به گزارش خبرنگار خریدار به نقل از روابط 
عمومی شــرکت ملی حفاری ایران، دکتر 
حمید رضــا گلپایگانی در بازدیــد از این 
سایت در طرح مرکزیت شــرکت واقع در 
منطقه سدین در حومه کلانشــهر اهواز ، 
افزود: روز آمد سازی و آماده به کار نمودن 
دکل های حفاری و تجهیــزات و متعلقات 
مربوط به آنها و خدمــات فنی در پی تاکید 
و اهتمام وزارت نفت و مدیرعامل شــرکت 
ملی نفت ایران برای پاسخگویی به اجرای 
برنامه هــای حفــاری در موقعیت مناطق 
نفتخیز خشکی و دریایی کشور در دستور 

کار قرار گرفته و با جدیت دنبال می شود.
وی گفت: بازسازی و نوســازی و تعمیرات 
اساسی ) اورهال( تجهیزات از ارکان اصلی 
عملیات حفاری است که می بایست با هم 
افزایی و همیاری مســتمر و بیش از پیش 
مدیریت های بازسازی و ارتقاء دستگاه ها 
و تجهیزات حفاری و نگهداری و تعمیرات 
)نت( و ســایر بخش های مرتبــط به نحو 

مطلوب حاصل گردد. 

گلپایگانی با بیان اینکه همه دســتگاه های 
حفاری ناوگان شرکت نیاز به روز آمد سازی 
دارند، اظهار کرد: در این ارتباط نیاز به برنامه 
ریزی ، جدول زمان بندی و هماهنگی بخش 
های عملیاتی و پشتیبانی و کار جهادی است 
تا پس از بررسی کارشناســی و بازرسی فنی 
و نیاز سنجی دســتگاه حفاری در موقعیت 
اســتقرار و تهیه گزارش مســتدل ، نسبت 
به تــدارک کالا و قطعات و تجهیــزات اقدام 
و به محــض انتقال دکل به ســایت ، مراحل 
بازســازی در کارگاه هــای فنــی آغاز و 
بدون وقفه و در نزدیکتریــن زمان ممکن 
در چارچوب اســتانداردهای تعریف شده 
انجام و دســتگاه برای استقرار در موقعیت 

های عملیاتی آماده شود.
مدیرعامل شــرکت ملی حفاری ایران در 
همین حال اصلاح ســاختار ســازمانی و 
فرآینــد کار مدیریــت بازســازی و ارتقاء 
دســتگاه و تجهیــزات حفــاری در جهت 
چابک سازی و اســتفاده از خدمات برون 
ســپاری را یادآور شــد و افزود: با توجه به 
مســاحت 9 هکتاری ســایت و امکانات و 
تجهیــزات لازم برای بازســازی همزمان 
چهار دســتگاه حفــاری ، لازم اســت از 
ظرفیت کامل آن بهره برداری و بازســازی 
هماننــد ایمنی در همه جــا و همه حال به 

عنوان جزء لاینفک کار تلقی گردد.
گلپایگانــی در ایــن بازدید کــه معاونان 
مدیرعامــل در عملیات حفــاری، فنی و 

مهندســی، مدیریت نت ، معاون مدیریت 
خدمات، روسای حراست و روابط عمومی و 
شماری از کارشناسان بخش های عملیات 
و خدمــات فنی حضور داشــتند ، از بخش 
هــا و کارگاه های مختلــف و دکل های در 
حال بازسازی در ســایت بازدید و در گفت 
و گوی صمیمی با کارکنان از زحمات آنان 

قدردانی کرد.
در جریان این بازدید سردار اسدالهی مدیر 
بازسازی و ارتقاء دســتگاه ها و تجهیزات 
حفاری با این توضیح کــه در این مجموعه 
دو ســوله در ابعــاد 40 در 20 و 50 در 24 
متر مربع بــا ارتفاع 10 و 12 متر ســاخته 

شــده که یکی مربوط به ســند بلاســت و 
رنگ آمیزی و ســوله دوم برای بازســازی 
دکل اختصاص یافته است، گفت: بازسازی 
کامل دستگاه های حفاری شــامل سازه، 
مخــازن ســیال، مخــازن آب، تجهیزات 
مکانیــک شــامل دراورکــس، پمپ های 
ســیال، ژنراتورهــا، سیســتم بالابــری، 
تجهیزات برق شــامل تراکشــن موتورها، 
 )SCR( الکتروموتورها و اتــاق کنترل برق
و تجهیــزات الکترونیک و ابــزار دقیق می 

شود.
وی با بیــان اینکه بــه مــوازات تعمیرات 
اساســی و بازســازی دکل هــای حفاری 

در بخــش خدمات فنــی نیز بازســازی 
ســایر تجهیزات از جمله دســتگاه تراک 
سیمانزنی و اســید زنی و لوله مغزی سیار 
صورت می پذیرد، افــزود: هم اکنون دکل 
های حفــاری 2۸، ۶۷، 20، ۷0، ۸2، 42، 
۳۶ در مراحل تعمیرات اساسی و بازسازی 
قرار دارند که بازســازی ۶1 و 20 به اتمام 
رسیده و آماده به کار اســت و دکل 4۸ در 

مرحله آماده سازی نهایی می باشد .
مدیرعامل و همراهان در ادامه از انبارهای 
پشتیبانی اماکن خدمات اداری در کارگاه 
شماره یک ) شــهید ســالاری( بازدید به 

عمل آورد.

اهواز-محمدمجدم  سرپرســت نیــروگاه رامین 
اهواز از عــزم جدی این نیــروگاه در اجرای تعمیرات 
اساســی و رفع موانــع تولید بــه منظــور پایداری 

واحد های تولید برق در تابستان آینده خبر داد.
محسن حافظی گفت: کاهش دمای هوا و کاهش مصرف 
برق در فصول پاییز و زمستان این فرصت را به ما می دهد 
تا با اجرای تعمیــرات و رفع مشــکلات فنی واحد های 
تولیدی بتوانیم سطح آمادگی خودرا جهت تولید پایدار 

انرژی حیاتی برق درفصل تابستان تقویت کنیم.
او اجــرای تعمیرات اساســی واحــد ۳15 مگاواتی 
شــماره 5 این نیروگاه را مهم تریــن برنامه عملیاتی 
این مجموعه در نیمه دوم ســال عنــوان کرد و ادامه 
داد: این واحد تولیــدی که یکــی از ۶ واحد تولیدی 
این نیروگاه اســت را بــه منظور رفع مشــکلات فنی 
و تعمیرات اساســی از مدار تولید خــارج کردیم تا با 
رفع چالش هــای فنی بتوانیم ســطح آمادگی و توان 
تولیدی ایــن واحد را جهت پشــتیبانی از روند تولید 

این نیروگاه تقویت کنیم.

سرپرســت نیروگاه رامیــن اهواز مهمتریــن برنامه 
عملیاتــی در این واحــد را در بخش هــای توربین و 
ژنراتور و بویلر و تجهیزات جانبــی عنوان کرد و ادامه 
داد: بازســازی اســتارت بویلر واحــد ۳05 مگاواتی 

شــماره یک، تعمیرات میــان دوره ای واحد یک و ۶، 
رفع محدودیت های فنی و تاسیساتی برج های خنک 
کن و رفع مشکلات فنی و محدودیت های تولید سایر 
بخش های نیروگاه از دیگــر برنامه های عملیاتی این 

نیروگاه به شمار می روند.
 حافظی  اجرای تعمیــرات میان دوره ای واحد های ۳ 
و 4 را نیز از دیگر برنامه هــای عملیاتی این نیروگاه در 

روز های پیش رو عنوان کرد.
او می گوید: با برنامه ریزی های صورت گرفته شــده 
قصد داریم واحد ۳05 مگاواتی شــماره 2 را نیز جهت 
اجرای عملیات تعمیرات نیمه سنگین 45 روزه جهت 
رفع مشــکلات فنــی در بخش های توربیــن، بویلر، 
تجهیزات جانبی به ویژه برج هــای خنک کن از مدار 

خارج کنیم تا بتوانیم سطح تولید خود را ارتقا دهیم.
سرپرســت نیروگاه رامین اهواز گفت: امیدواریم با تکیه 
به دانش و تجربــه کارکنان این نیروگاه شــاهد تقویت 
تولید واحد های نیروگاه باشیم تا بتوانیم تابستانی توام 

با آسایش برای مردم به ارمغان بیاوریم.
نیروگاه رامین اهــواز با ۶ واحد تولیــدی بزرگترین 
نیروگاه بخاری کشور اســت و نقش مهمی در تامین 
برق استان خوزستان و پشــتیبانی از شبکه سراسری 

برق کشور ایفا می کند.

تبریز-رحیــم جباردخت  مدیرعامل شــرکت 
مهندسی آب و فاضلاب کشور و هیئت همراه با حضور 
در بخش های مختلــف تصفیه خانــه، از نزدیک در 
جریان عملیات اجرایی این پروژه مهم شــرکت آب و 

فاضلاب آذربایجان شرقی قرار گرفتند.
مدیرعامل شــرکت مهندســی آب و فاضلاب کشور 
در این بازدید گفــت: این پروژه یکــی از مدرن  ترین 
تصفیه خانه هــای درحال ســاخت کشوراســت و از 

آخرین سطح اتوماسیون دنیا بهره می برد.
دکتر جعفــری افزود: این تصفیه خانــه دقیقا مطابق 
با تصفیه خانه های به روز اروپا می باشــد که طراحی 
و مهندســی آن به طور کامل در ایران اجرا شــده و با 
دستگاه های پیشــرفته ای که نصب شده فاز مایع آن 

به زودی به بهره برداری خواهد رسید.
وی احداث تصفیه خانه را فرصتی مناسب برای کمتر 
شدن مشکلات زیست محیطی در سال های آینده با 

توجه به افزایش جمعیت شهر تبریز برشمرد.

مدیرعامل شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشوادامه 
داد: پســاب حاصل از تصفیه خانه فاضلاب می تواند 
به مداراســتفاده برگــردد و به تأمیــن آب صنعت، 
کشــاورزی و مخصوصا احیای دریاچه ارومیه کمک 

شایانی خواهد کرد.
دکتر جعفری با اشــاره به تأمین اعتبــارات لازم این 
پروژه تأکید نمــود: از طریق اعتبارات مصوب ســفر 
ریاست جمهوری و از محل ماده 5۶ پیگیری می شود 
تا با تخصیص به موقع بودجه ســال جاری و سال بعد 

شاهد تکمیل و بهره برداری این پروژه باشیم.
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب آذربایجان شرقی 
نیز دراین بازدید درخصوص میزان پیشرفت فیزیکی 
پروژه و زمان بهره بــرداری از آن توضیحات جامعی 

ارائه نمود.
مهندس خانی خاطرنشــان کــرد: از اهــداف مهم 
طــرح احــداث مــدول دوم تصفیه خانــه فاضلاب 
کلان شهر تبریز، استفاده از پســاب تولیدی به عنوان 

تأمین کننــده عمده آب مــورد نیاز دریاچــه ارومیه 
می باشــد که با تکمیل و بهره برداری فــاز دو بالغ  بر 
۷5 میلیون مترمکعب در ســال پســاب تصفیه شده 
به دریاچه ارومیــه انتقال یابــد. همچنین جمعیت 
تحت پوشــش این طرح یک میلیون نفــر و ظرفیت 
تصفیه خانــه نیز 20۷000 متر مکعب در شــبانه روز 

می باشد.
مهندس خانــی ادامه داد: این تصفیــه خانه فاضلاب 
برای افــق 1420 و تحت پوشــش قــرار دادن یک 

میلیون نفر جمعیت طراحی شده است.

شــایان ذکر اســت؛ اجرای پروژه مدول دوم تصفیه 
خانه فاضلاب تبریــز در دو فاز مایع و لجــن با هزینه 
1۸2 میلیارد تومانی از ســال 95 شروع شده و فرآیند 
تصفیه فاضلاب مدول دوم از نوع STEP FEED بوده 
که این نوع فراینــد از نوع فرآیندهــای لجن فعال با 
قابلیت حذف ازت و فسفر بوده و با توجه به مرحله ای 
بودن سیســتم توزیع فاضلاب در واحــد بیولوژیکی، 
یکی از پیشرفته ترین و کارآمدترین فرایندهای به روز 
تصفیه فاضلاب شهری می باشــد و بخش مایع آن به 

زودی به بهره برداری خواهد رسید.

خوزستان
سرپرست نیروگاه رامین اهواز مطرح کرد؛

وگاه رامین اهواز در جهت ارتقای سطح تولید برق در تابستان ۱۴۰۲ گام های بلند نیر

وند  بازدید مدیرعامل شرکت مهندسی آبفا کشور از ر
اجرایی مدول دوم تصفیه خانه فاضلاب کلانشهر تبریز

مدیرعامل شرکت ملی حفاری ایران:

فعالیت های بزرگترین سایت بازسازی دستگاه های حفاری
وز رسانی و شتاب می گیرد  در کشور به ر

دبیر شورای فرهنگی شرکت گاز استان 
آذربایجان شرقی اعلام کرد؛

افزایش 120 درصدی حضور در مسابقات قرآن 
فرزندان کارکنان

تبریز-رحیم جباردخت   امسال تعداد شــرکت کنندگان در 
مرحلــه مقدماتی چهاردهمین دوره مســابقات قــرآن کارکنان و 
همسران و بیســت و چهارمین دوره مســابقات فرزندان کارکنان، 

120 درصد نسبت به مسابقات دوره قبل افزایش داشته است.
دبیر شــورای فرهنگی شــرکت گاز اســتان آذربایجان شرقی، با 
اعلام این مطلب گفت: امســال 42۸ نفر از کارکنان، همســران و 
فرزندان در مســابقات قرآن حضور خواهند داشــت که این تعداد 

در دوره قبل 19۶ نفر بوده است.
وحید رضازاده افزود: این دور از مســابقات در رشــته های قرائت، 
اذان، حفظ تخصصی، مفاهیــم قرآن، مفاهیم نهــج البلاغه ، قصه 
گویی، حفظ عمومــی و موضوعی و صحیح خوانــی برگزار خواهد 

شد.
وی با اشــاره به اینکه فراگیری قرآن کریم و انس با مفاهیم نورانی 
آن از مهم تریــن ضروریات فرهنگ دینی و اســلامی می باشــد، 
اظهار داشت: مســابقات قرآنی شرکت گاز اســتان با هدف ارتقای 
سطح دانش قرآن کارکنان و تمســک به کلام الهی و بهره گیری از 

رهنمودهای ارزنده آن در زندگی امروز برگزار خواهد شد.
دبیر شــورای فرهنگی شــرکت گاز تصریح کرد: مرحله مقدماتی 
چهاردهمین دوره مســابقات قرآن کارکنان و همســران و بیست 
و چهارمین دوره مســابقات فرزندان کارکنان در روز پنج شــنبه 
و جمعه مورخ 22 و 2۳ دی ماه در محل ســالن آمفــی تئاتر مرکز 
آموزش شــرکت گاز اســتان با حضور ناظر دارالقرآن شرکت ملّی 
گاز ایران و داوری اساتید برجســته قرآن در استان، برگزار خواهد 

شد.

قطع برق ۸۴۳ چاه آب در لرستان

خرم آباد-طولابی  مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای لرستان 
گفت: برق ۸4۳ حلقه چاه آب اســتان امسال به دلیل تخلف، اضافه 

برداشت و رعایت نکردن الگوی کشت قطع شده است.
»داریوش حســن پور« مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای لرستان 
گفت: از ایــن تعــداد ۷54 حلقه در حوضــه آبریز کرخه شــامل 
نورآباد، سلســله، خرم آباد، چگنی، پلدختر، معمولان، کوهدشت 
و رومشــکان و ۸9 حلقه در مابقی شهرســتان های اســتان تحت 
عنوان حوضه کارون بوده اســت. حســن پور با تاکیــد بر ضرورت 
رعایت الگوی کشت و برداشــت از چاه ها بر اســاس مجوز صادره 
اظهار کــرد: همچنین در ایــن مدت فعالیت 21 دســتگاه حفاری 
غیرمجــاز در حوضــه کارون و 10 دســتگاه در حوضــه کرخــه 
شناسایی و متوقف شده اســت. او با بیان اینکه امسال ۶4 دستگاه 
کنتور برای چاه هــای حوضه کارون و 240 دســتگاه برای حوضه 
کرخه نصب شــده اســت تصریح کرد: علاوه بر قطع برق، ۶5 حلقه 

چاه به دلیل تخلف، مسدود و به طور کامل حذف شد.
مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای لرســتان ادامــه داد: همچنین 
برخی چاه ها به دلیل تخلــف مالک به طور موقت پلمپ می شــود 
تا نســبت به تعیین تکلیــف و رفع موارد تخلف آن اقدام شــود که 
امســال در این خصوص 4۸ حلقه چاه غیرمجاز در حوضه کرخه و 

1۶ حلقه در حوزه کارون پلمپ شده است.
به گفته حســن نژاد در مجمــوع تاکنون یکهزار و 1۶2 دســتگاه 
کنتور هوشــمند برای چاه های مجاز حوضه کارون و ۶۶۳ دستگاه 
نیز برای حوضه کرخه نصب شــده اســت. بیــش از ۶ هزار و 200 

حلقه چاه مجاز برداشت آب در لرستان وجود دارد.

رئیس کمیسیون حمل و نقل شورای شهر کرج 
ج نیست   بزرگراه شمالی تنها متعلق به کر

رئیس کمیســیون حمل و نقل شورای شهر کرج با  البرز-مظفری 
بیان اینکه تامین منابع مالی اصلی ترین مشــکل ادامه پروژه بزرگراه 
شمالی کرج است، گفت: بزرگراه شــمالی تنها متعلق به کرج نیست 
و محل تردد مسافران بیش از 14 استان کشــور خواهد بود به همین 

دلیل برای تکمیل آن به نگاه ملی و کلان نیاز است.
علیرضا رحیمی با اشــاره به توقف عملیات تکمیل پروژه بزرگراه شمالی 
اظهار کرد: این پروژه با کارکرد و ابعاد ملی، مدتی است که تعطیل شده و 

شورا در این خصوص به شهردار تذکر رسمی داده است.
وی با بیان اینکه تامیــن منابع مالی اصلی ترین مشــکل ادامه این 
پروژه اســت، گفت:  بزرگراه شــمالی تنها متعلق به کرج نیست و 
محل تردد مسافران بیش از 14 اســتان کشور خواهد بود به همین 

دلیل برای تکمیل آن به نگاه ملی و  کلان  نیاز است.
رحیمی تاکید کرد: اگر از دلایل آغــاز این پروژه بگذریم، نمی توان 
این مســاله را نادیده گرفت؛ حالا که بخش زیادی از آن پیش رفته 

باید دولت پای کار بیاید تا این مسیر به بهره برداری برسد.
رییس کمیسیون حمل و نقل شــورای شهر کرج اضافه کرد: همین 
حالا برای تملک و تکمیل آن حدود شــش هزار میلیارد تومان نیاز 

است که تامین آن به تنهایی از عهده شهرداری برنمی آید.
وی افزود: هرچند تمام مسئولان به ویژه اســتاندار البرز به شدت 
پیگیر تکمیل این پروژه هســتند ولی بــدون تخصیص منابع مالی 

دولت نمی توان کار چندانی از پیش برد.
رحیمی تاکید کرد: قرار بود دولت ســهم ســه درصدی خود از این 
پروژه را 50 درصــد افزایش دهد تا شــاهد اتفاقــات خوبی برای 

تکمیل این مسیر باشیم.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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اصفهان
شهردار اصفهان :

محیط زیست و حمل ونقل عمومی  اولویت های  بودجه سال آینده هستند
شــهردار اصفهــان گفــت: مســائل  اصفهان-مریــم مومنــی 
زیســت محیطی و حمل ونقل عمومــی در اولویت برنامه و بودجه ســال 

آینده قرار گرفته است. 
به گزارش اداره ارتباطات رســانه ای شــهرداری اصفهان، علی قاسم  زاده  با 
اشــاره به بارش برف طی روزهای گذشــته در اصفهان، اظهار کرد: مدیریت 
شــهری از قبل درباره شــرایط ناپایدار جوی اصفهان آگاهی داشت و بر این 
اساس کارکنان حوزه خدمات شــهری با آمادگی کامل و حضور به موقع، به 

نمک پاشی و شن پاشی در معابر و گذرگاه ها اقدام کردند. 
او افــزود: به رغم یخ بنــدان معابر با تــلاش کارکنان خدمات شــهری و 
همچنین رعایت شــهروندان هنگام رانندگی و همت پلیس راهور، شاهد 

اتفاق ناگواری در شهر نبودیم و روزهای خوبی را سپری کردیم. 
شــهردار اصفهان با اشــاره به تعطیلی و دورکاری ادارات و ســازمان ها 
در روزهای اخیر بر اســاس ابلاغیه مدیریت بحران اســتان گفت: در این 
روزها بیشــتر بخش های شــهرداری برحســب وظیفه خود در راستای 
خدمت رســانی بــه شــهروندان تعطیل  نبودنــد که ضمــن قدردانی از 

کارکنان و خانواده ایشان، به آنها خداقوت می گوییم. 
او خاطرنشــان کرد: رانندگان وســایل حمل ونقل عمومــی، پاکبانان و 
کارکنان حــوزه خدمــات شــهری در روزهــای تعطیل هم مشــغول 
خدمت رســانی به مردم هســتند، لــذا من از زبــان مردم از ایــن افراد 

قدردانی می کنم.

شــهردار اصفهان با اعلام اینکه شــهرداری در حال تدوین برنامه بودجه 
1402 اســت، تاکید کرد: در اولویت سنجی های انجام شــده، همچنان 
مســائل زیســت محیطی و حمل ونقل عمومی در اولویت برنامه و بودجه 

سال آینده قرار گرفته است. 
او افزود: شــهروندان نیز ایده های خود را در زمینه ترافیک و حمل ونقل 

عمومی از طریق سامانه 1۳۷ به شهرداری اعلام کنند. 
قاســم زاده ادامــه داد: همچنیــن از تمامــی صاحب نظــران، متفکران 
نخبگان و آحاد شــهروندان درخواســت داریم چنانچه نظر یا ایده هایی 
در زمینه ترافیک، حمل ونقل عمومی و بهبود شــرایط آینده شهر دارند، 

از طریق سامانه 1۳۷ به ما منتقل کنند.

آذربایجان شرقی



بیمه درمان، دروازه جذب بیمه های اموال
  سال 1402 سال به بار نشستن تحول دیجیتال

 در بیمه رازی
مدیر بیمه های اشخاص بیمه رازی با اشاره به رونمایی از سامانه برخط 
بیمه رازی در ســال آینده، گفت: اولویت اصلی بیمه رازی در بیمه های 
درمان ارائه خدمات به روز در جهت افزایش رضایت مشــتریان اســت 
و این در حالی اســت که ۵۰ درصد جذب پرتفوی شــرکت به واسطه 

رضایت بیمه گذاران بیمه های درمان است.
به گزارش روابط عمومی و امــور بین الملل بیمــه رازی، اکبر رواقی- 
مدیر بیمه های اشــخاص بیمه رازی که مهمان پنجاه و سومین رویداد 
سه شنبه های پاسخگویی بود، از بیمه درمان به عنوان رشته ای بیمه ای 
که تمام آحاد مردم با آن درگیر هســتند، یاد کــرد و گفت: هزینه های 
درمان همواره دغدغه افراد جامعه اســت و برای جبــران هزینه های 
درمان نیاز به پناهگاه مناسب است، از این رو شرکت های صنعت بیمه 

با ارائه خدمات در این زمینه خود را به بیمه گذاران معرفی می کنند.
او ادامه داد: از بیمه درمان به عنــوان دروازه ورود به بیمه های اموال نام 
برده می شود و بیمه گذاران زمانی که رضایت خوبی در دریافت خدمات 
بیمه درمان داشته باشــند، اعتماد کرده و پوشش بیمه های اموال را  از 

شرکت بیمه دریافت می کنند.
رواقی خاطرنشان کرد: در سال های گذشــته بیمه های شخص ثالث و 
بدنه از اولویت اول در بین بیمه گذاران برخوردار بوده اما در حال حاضر 
این توجه معطوف به بیمه های درمان اســت و حتی بیمه گذاران بزرگ 
و ســازمان ها برای رفع دغدغه همکاران خود، همکاری بیمه ای خود را 
با شــرکت های صنعت بیمه منوط به دریافت خدمات به روز و باکیفیت 
قرارداده اند.مدیر بیمه های اشــخاص بیمــه رازی با تاکیــد بر اینکه 
ارائه خدمات در بیمه های درمان، ســنگ محکــی در ارزیابی عملکرد 
شرکت های بیمه ای است، خاطرنشــان کرد: در حال حاضر بیش از ۵۰ 
درصد جذب پرتفوی شــرکت بیمه رازی به واسطه عملکرد مناسب در 

ارائه خدمات بیمه های درمان است.
او تصریح کرد: عملکرد مناســب بیمه رازی شــرایط را به گونه ای رقم 
زده که بســیاری از بیمه گذاران خارج از مناقصه و فرآیند انتخاب، بیمه 
رازی را برای دریافت خدمات بیمه ای انتخاب می کنند، که در بسیاری 
موارد ارائه خدمات بیمه های درمان منوط به تجمیع انواع بیمه نامه ها 
در بیمه رازی است.رواقی در ادامه در پاسخ به این سوال مبنی بر اینکه 
در مدیریت بیمه های اشــخاص چه اهدافی پیگیری می شــود، بیان 
کرد: یکی از اهداف مهم بیمه رازی در زمینه بیمه های اشــخاص تاکید 
بر تحول دیجیتال در شــرکت بود که پایه گذاری ســامانه برخط ثبت 
و پیگیری هزینه های درمان یکی از خروجی هــای تحول دیجیتال در 

شرکت بیمه رازی بوده است.
این مدیر صنعت بیمه کشــور ادامه داد: طبق برنامه ریزی های صورت 
گرفته، قرار بر آن اســت تا در سال آینده ســامانه برخط بیمه رازی در 
راســتای ارائه خدمات صدور و پرداخت خســارت در تمام رشته های 
بیمه ای رونمایی شود، که امید اســت در روزهای انتهایی سال ۱۴۰۱ 

بخش درمان سامانه به صورت آزمایشی مورد استفاده قرار گیرد.
رواقی از ارائه طرح های نوین در سال ۱۴۰۲ خبرداد و گفت: طرح های 
نوین و متفاوتی در سال ۱۴۰۲ به بازار بیمه معرفی خواهد شد که نگاه 
اصلی به بیمه گذارانی اســت که ســبد بیمه ای خود را در شرکت بیمه 

رازی تشکیل داده اند.
او ادامه داد: در زمینه رشــد ارائه خدمات از ســوی بیمــه رازی مراکز 
درمانی استاندارد و قابل اتکا بررســی و به بیمه گذاران معرفی شده اند، 
بیمه رازی قصدی بر افزایش تعداد مراکز درمانــی طرف قرارداد خود 
ندارد زیرا این شرکت با بهترین مراکز درمانی طرف قرارداد است، البته 
اگر بیمه گذاران بــزرگ خواهان همکاری بیمــه رازی با مرکز درمانی 

خاصی است، امکان آغاز همکاری با این مراکز وجود دارد.
مدیر بیمه های اشخاص بیمه رازی یادآور شــد: با توجه به درخواست  
بیمه گذاران و ارائه خدمات در راستای افزایش رضایت افراد، به صورت 
ناخــودآگاه تعداد مراکز درمانــی طرف قرارداد با شــرکت بیمه رازی 
افزایش پیدا خواهد کرد.رواقی در پاسخ به ســوالی مبنی بر اینکه چرا 
با وجود ثبت برخط اســناد درمان، نیاز به ارسال فیزیک مدارک است، 
گفت: ســامانه فعلی هزینه های ثبتی را رصد می کند اما به دلیل آنکه 
هوش مصنوعی سامانه کامل نیست برخی از اسناد دوبار ثبت می شود 
که برای جلوگیری از چنین اتفاقاتی فیزیک اسناد جمع آوری می شود 
و امید است در آینده بسیار نزدیک با استفاده از سامانه اختصاصی بیمه 

رازی این دست مشکلات رفع شود.
او خاطرنشان کرد: در سال های اخیر ســقف پوشش بیمه های درمان 
برداشته شده است که نگرانی هایی برای شــرکت های بیمه در رابطه با 
برخی تخلفات یا افزایش فرآیند درمان را ایجاد کرده اســت، با توجه به 
این موارد شرکت بیمه رازی به عنوان یک مشاور در کنار بیمه گذار قرار 
گرفته و فرآیند درمان و داروهای تجویزی را در راســتای حفظ حقوق 

بیمه گذار بررسی می کند.
مدیر بیمه های اشــخاص بیمه رازی خبر از افزایش سقف هزینه های 
درمانی داد و یادآور شــد: با توجــه به افزایش هزینه هــای درمانی در 

کشور، سقف پوشش بیمه های درمان افزایش پیدا خواهد کرد.

 خلاقیت و نگاه دقیق بانوان نقش بسزایی 
در بهبود فرآیندها دارد

آئین تکریم مقام زن همزمان بــا ایام ولادت حضرت زهرا)س( با حضور 
مدیرعامل، قائم مقام مدیرعامل، معاون ســرمایه انسانی و پشتیبانی و 
مدیر روابط عمومی و امور بین الملل در ستاد مرکزی بیمه سینا برگزار 
شــد.به گزارش روابط عمومی و امــور بین الملل بیمه ســینا؛ عبداله 
سلطانی ثانی مدیرعامل شرکت ضمن تبریک میلاد با سعادت حضرت 
فاطمه زهرا)س( و روز زن، از زحمــات و تلاش های بانوان همکار تقدیر 

و تشکر کرد.
مدیرعامل بیمه سینا با اشــاره به اهمیت حضور بانوان در فعالیت های 
اجتماعی گفت: مادر و زن ســتون اصلی و مهم زندگی است که نقشی 

بسیار اساسی در ایجاد یک جامعه سالم ایفا می کند.
وی بیان داشت: نگاه هنرمندانه و تیزبینانه بانوان می تواند موجب ارتقاء 
کمی و کیفی فعالیت های شــرکت شــود، همچنین با استفاده از تفکر 
خلاق در زندگی کاری و فعالیت های روزمره خــود می توانید کارهای 

سخت را آسان کرده و با نتایج شگفت انگیزی روبه رو شوید.
نائب رئیس هیئت مدیره بیمه ســینا افزود: ذات روز زن و تکریم مقام 
مادر، قدردانی است. روزهایی در تقویم به ثبت رسیده که جلوه هایی از 
زیبایی هر جامعه را نمایان می کند که آن را جشن می گیرند و روز مادر 

در تقویم همه جوامع از جایگاهی ویژه برخوردار است.
ســلطانی ثانی با تاکید بر اســتفاده از تجارب، دانش و علوم روز توسط 
کارکنان تصریح کرد: اصــلاح فرآیندها و بهبــود فعالیت های اجرایی 
شرکت مستلزم نگاه کارشناسی و تخصصی کارکنان به وظایف محوله 
اســت که بانوان با ارائه نظــرات دقیق و خلاقانه خــود می توانند نقس 
بسزایی در توسعه شرکت و حرکت به ســمت اهداف عالی ترسیم شده 

داشته باشند.
وی با اشــاره به اینکه کارکنــان از نظر احساســی روی شــغل خود 
ســرمایه گذاری می کننــد و از آن امنیت می گیرنــد، گفت: خلاقیت 
می تواند ترس از شکست را تا حد زیادی کاهش دهد و تمام افراد بدون 
در نظر گرفتن موقعیت شغلی خود می توانند ایده های جدید و خلاقانه 

را برای رسیدن به نتیجه ای بهتر ارائه و آن پیاده سازی کنند.
در پایان این مراســم از بانوان شــاغل در ســتاد مرکزی بیمه سینا و 

همزمان در شعب سراسر کشور با اهداء گل تقدیر به عمل آمد.

تامین گاز چند استان در مرز هشدار
قطع گاز نداریم

سمیرا ربیع  ســخنگوی شــرکت ملی گاز گفت: تا کنون هیچگونه 
قطع گاز در هیچکدام از مناطق کشــور نداشته ایم، افت فشار در برخی 
استان ها ادامه دارد و با توجه به اینکه اولویت تامین بخش خانگی است 
محدودیت هایی را برای نیروگاه ها، صنایع عمده و پتروشیمی ها اعمال 
کرده ایم.عباس اعظمی، با بیان اینکه تا کنــون هیچگونه قطع گاز در 
کشور نداشــتیم، اظهار کرد: در ســال ۱۳۹۶ با قطع گاز ترکمنستان 
شــرایط خیلی بد بود، در مرحله دوم که ترکمنســتان گاز را قطع کرد 
علی رغم اینکه شرایط جوی نرمال بود، گاز بخش زیادی از استان های 
مختلف قطع شد، اما اکنون شــرایط اینگونه نیست و قطع گاز علی رغم 

کاهش شدید دما اتفاق نیفتاده است.
وی با تاکید بر اینکه با توجه به اینکه اســتان گلستان یکی از متاثرترین 
استان ها در مقابل قطع گاز ترکمنستان بود صرفه جویی در این استان 
صورت گرفت، ادامه داد: اما تدبیر مدیریتی بود که موجب شد تا کنون 
قطع گاز در این استان اتفاق نیفتد.سخنگوی شــرکت ملی گاز افزود: 
شــبکه گاز تا کنون پایدار بوده ولی از این به بعد به شدت نیازمند کمک 

مشترکان هستیم تا بتوانیم شرایط پیش رو را پشت سر بگذاریم.
اعظمی با اشاره به وضعیت افت فشــار گاز در کشور گفت: وضعیت افت 
فشار گاز در خراسان رضوی، خراسان جنوبی و خراسان شمالی وشرق 
مازندران در مرز هشدار است و در این بین درخراسان رضوی، خراسان 

جنوبی و گلستان نیازمند همکاری بیشتر مردم هستیم.
وی با اشــاره به وضعیت تامین گاز پتروشــیمی ها و نیروگاه ها، اظهار 
کرد: به نیروگاه ها، صنایع عمده، فولادی ها، ســیمانی ها و پتروشیمی 
ها علی رغم شــرایط موجود گاز تحویل داده می شود و اینگونه نیست 

که گازرسانی به تمام واحد ها قطع شده باشد.
به گفته سخنگوی شــرکت ملی گاز گاز به صورت نسبی به این واحد ها 
می رسد و اینگونه نیست که گاز آن ها به طور کامل قطع شود اما اعمال 

محدودیت صورت گرفته است.

 تهران قطعی گاز ندارد
محدودیت عرضه گاز در جایگاه های سی ان جی

 رییس هیات مدیره انجمن ســی ان جی کشــور با اشاره به محدودیت 
تحویل گاز به جایگاه های سی ان جی در برخی استان های کشور، گفت: 
مدیریت مصرف گاز تاثیری در جایگاه های سی ان جی تهران نداشته و 

همه جایگاه های تهران فعال هستند.
محســن جوهری با بیان اینکه به منظور جلوگیــری از قطع گاز بخش 
خانگی در شــرایط اوج مصرف تحویل گاز به جایگاه های ســی ان جی 
محدود شــده اســت، افزود: اکنــون گاز در جایگاه های ســی ان جی 
استان های مازندران، گلستان، خراسان شــمالی و رضوی قطع است و 

در استان هایی مانند قم و اصفهان با محدودیت همراه شده است.
وی ادامه داد: در تهران قطعی و یا محدودیت گاز در جایگاه های سی ان 

جی نداشته ایم و همه جایگاه ها در تهران فعال هستند.

جوهری با بیان اینکه در اغلب اســتان های کشــور مدیریت مصرف در 
جایگاه های ســی ان جی انجام شده هســت، تاکید کرد: در حد امکان 
مصرف سی ان جی محدود شده اســت.به گفته جوهری، آمار دقیقی 
از کاهش مصرف ســی ان جی با توجه به محدودیت تحویل گاز وجود 

ندارد و هفته آینده می توان این رقم را اعلام کرد.
وی بیشــترین قطعــی گاز در جایگاه های ســی ان جــی را مربوط به 
استان های شمالی دانســت و گفت: مدیریت مصرف برای جلوگیری از 

قطع گاز خانگی ادامه خواهد داشت.

سرما تامین آب و برق را هم به چالش کشید!

قطع آب برخی مناطق به دلیل یخ زدگی لوله ها
مدیرکل دفتر مدیریت بحــران و پدافند غیرعامــل وزارت نیرو گفت: 
در شــرایط فعلی با محدودیت شدید ســوخت برای نیروگاه ها مواجه 
هستیم، در حوزه برق رسانی مشــکل جدی وجود ندارد، در حوزه آب 
نیز در برخی مناطق با یخ زدگی لوله های داخلی واحدهای مســکونی 

مواجه هستیم که در حال برطرف شدن است.
ســید اعتضاد مقیمی، با اشــاره به آخرین وضعیت تامین آب و برق در 
کل کشــور، اظهار کرد: در حوزه برق رسانی با مشــکل مواجه نیستیم 
مگر اینکه به صورت موردی شــبکه با حوادث روبرو باشد، اما در کل در 
شرایط فعلی مشــکل جدی وجود ندارد، مشکل کهگیلویه و بویراحمد 

نیز برطرف شده و اکنون با مشکلی جدی مواجه نیستیم.
وی در خصوص وضعیت آبرســانی نیز گفت: تنها در بخش هایی که هوا 
خیلی سرد شده، آن هم بیشتر شبکه داخلی مشترکان دچار یخ زدگی 
شده و همکاران ما در حال کمک هســتند تا این یخ زدگی برطرف شود  

اما به طور کلی با مشکل جدی در حوزه آبرسانی مواجه نیستیم.
مدیرکل دفتر مدیریــت بحران و پدافند غیرعامــل وزارت نیرو با بیان 
اینکه در خراسان با چنین مشــکلی مواجه هستیم و همکاران ما کمک 
می کنند تــا این یخ زدگی برطرف شــود، اظهار کرد: بخشــی از غرب 
خراسان شمالی که به گلســتان منتهی می شــود نیز به دلیل مشکل 
گاز پیش بینی می کردیم که با مشــکل مواجه شــده باشد اما تا کنون 
گزارشی در این راستا اعلام نشده اســت.مقیمی با بیان اینکه اواخر این 
هفته با ورود جبهه سرد به ســمت ایران مواجه خواهیم بود که بسیاری 
از اســتان ها را درگیر خواهد کرد، گفت: قطعا در نقاط سردسیر شاهد 
بارش برف خواهیم بود، اگر این مســاله اتفاق بیفتد متناســب با حجم 
بارش در برخی مناطق خطوط برق که هوایی هســتند تحت تاثیر قرار 
خواهند گرفت و برخی مناطق دچار قطعی خواهند شــد، اعلام آماده 
باش کرده ایم تــا در صورت وقوع هرگونه اتفاقی در ســریع ترین زمان 
مشکل را برطرف کنیم.وی در خصوص وضعیت نیروگاه ها نیز گفت: در 
نیروگاه ها با محدودیت شدید سوخت مواجه هستیم، به دلیل مشکلی 
که در حوزه تامین گاز ایجاد شــده نیروگاه ها خیلی محدود شــدند و 
بیشتر سوخت مایع تحویل داده می شــود که این سوخت نیز به دلیل 
برودت هوا و بارش برف تردد را سخت کرده است، لذا شدید به سوخت 

نیاز داریم تا نیروگاه ها بتوانند فعالیت کنند.
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رئیس کل بانک مرکزی در نشست هم اندیشی با اقتصاددانان بیان کرد

مهار تورم؛ سیاست محوری و اصلی بانک مرکزی 

خریدار  رئیس کل بانک مرکزی در نشســت 
هم اندیشــی بــا اقتصاددانــان، صاحبنظران و 
کارشناســان اقتصادی، مهار تورم را سیاســت 
اصلی و محــوری بانک مرکــزی در دوره جدید 

اعلام کرد.
 به نقل از بانک مرکــزی، محمدرضا فرزین در 
نخستین نشست هم انیشــی با اقتصاددانان بر 
انضباط بخشــی پولی، تنظیــم رابطه دولت با 
بانک مرکزی، اجرای دقیق سیاســت تثبیت 
نرخ ارز در ســامانه نیمــا و اســتفاده بهینه از 
ابزارهای پولی برای مهار تورم و نقدینگی تاکید 
کرد و گفت: مدیریت انتظارات تورمی و جلب 
اعتماد مردم در جامعه یکی از شــاخص های 
مهم در موفقیت هر برنامه اقتصادی محسوب 
می شــود که در این زمینه همکاری و همیاری 
همه دســتگاه ها و صاحبنظران قطعاً می تواند 
ما را در رســیدن به اهداف پیش بینی شــده 

یاری رساند.
رئیس کل بانک مرکزی با بیان اینکه حفظ ارزش 
پول ملی و کنتــرل تورم از جمله رســالت های 
اصلی تمام بانک هــای مرکزی اســت تصریح 
کرد: ایــن بانک در چارچوب سیاســت تثبیت، 
سیاســتگذاری و اقدام می کند و در این راستا، 
قطعــاً اقتــدار بانــک مرکــزی در حوزه های 
تخصصی پولی و بانکی احیــا و عملیاتی خواهد 

شد.
دکتــر فرزیــن در ادامــه حمایــت از تولیــد و 
اشــتغال آفرینی را مورد تاکید قــرار داد و افزود: 
تأمین مالی ســرمایه در گردش مورد نیاز واحدها 
و بنگاه هــای تولیدی از اولویت هــای مهم بانک 
مرکزی اســت؛ البتــه تأمین مالــی بلندمدت 

واحدهــای تولیــدی و اقتصادی را بایــد به بازار 
ســرمایه و تخصصــی مربوطه محول کــرد تا از 
ابزارهای مالــی دیگر نیز در این زمینه اســتفاده 

شود.
رئیس کل بانک مرکــزی همچنین بــا تاکید بر 
اجرای سیاست اصلاح نظام بانکی و تنظیم برنامه 
پولی متناسب با شــرایط کنونی گفت: تخصصی 
کــردن و تفکیک بانک هــا در قالــب بانک های 
توســعه ای، تخصصی و تجاری بــه همراه تدوین 
مقــررات و ضوابط مجزا بــرای هر گــروه از این 
بانک ها، یکی از ضرورت هــای اصلاح نظام بانکی 

به شمار می رود.
فرزین نظارت دقیــق بر عملکرد شــبکه بانکی، 
کنترل مقــداری ترازنامه و اضافه برداشــت ها، 
تســهیلات دهی هدفمنــد، کنتــرل نقدینگی، 
چگونگی مصــرف اعتبــارات در شــبکه بانکی 
و برخورد بــا بانک هــای ناتــراز و ناســالم را از 
ضرورت های مهم برشــمرد و تصریح کرد: بانک 
مرکزی در این راســتا قطعاً فعالانــه و تخصصی 
ورود خواهد کرد تا علاوه بر دســتیابی به اهداف 
پیش بینی شــده، هدایت هدفمند تســهیلات 
بانکی به سمت تولید و خدمات مولد هم به شکل 

هوشمند، عملیاتی شود.
رئیس شــورای پول و اعتبار در ادامــه با تاکید بر 
اصلاح نرخ سود سپرده ها و تسهیلات بانکی برای 
کنترل تورم گفت: نظارت قوی بر حســن اجرای 
قوانین و بخشــنامه های مربوطــه بانک مرکزی 
به منظــور انسجام بخشــی در شــبکه بانکی و 
جلوگیری از تخلفات احتمالی، مهم ترین اولویت 

بانک مرکزی است.
رئیس کل بانک مرکزی همچنین در این نشست، 

اجرای سیاســت تثبیت نرخ ۲۸۵۰۰ تومانی در 
ســامانه نیما برای واردات کالاهای اساسی، مواد 
اولیه و ماشین آلات و تجهیزات تولید را به منظور 
ثبات بخشی به بازار ارز و کاهش انتظارات تورمی 
مورد تاکید قرار داد و گفت: این سیاست که ابعاد 
گوناگون آن مورد بحث و بررســی قــرار گرفته 
است با جدیت تمام در بخش های مختلف دنبال 

خواهد شد.
دکتر فرزین ادامه داد: با رفــع برخی نواقص بازار 
متشــکل ارزی، آن را در قالب بــازار مبادله ارزی 
تقویــت می کنیم. در تلاشــیم علاوه بــر تأمین 
نیازهای ارزی بخــش کالاهای اساســی و مواد 
اولیه و تجهیزات تولید که از طریق ســامانه نیما 
تأمین می شــود دیگر نیازهای ارزی مردم را که 
مشتمل بر ۴۰ ردیف اســت در بازار مبادله ارزی 

تأمین شود.
رئیس کل بانک مرکزی در پایــان ضمن تاکید بر 
ضرورت تعامل با صاحبنظــران اقتصادی گفت: 
از نظرات خبــرگان و متخصصان بانکی در تدوین 
برنامه هــا و اصلاح نظــام بانکی قطعاً اســتفاده 

خواهد شد.
اقتصاددانان و صاحبنظــران اقتصادی حاضر در 
این جلسه هم اندیشــی نیز دیدگاه های خود در 
حوزه سیاســت های پولی و ارزی را مطرح کردند 
و در زمینــه موضوعاتی اعم از اســتفاده بهینه از 
سیاست های پولی و بانکی، اجرای دقیق سیاست 
تثبیت نرخ ارز برای اســتقرار ثبــات در بازار ارز، 
اصلاح نظــام بانکی، مدیریت انتظــارات تورمی، 
رفع ناترازی بانک هــا، اعمــال حکمرانی پولی، 
تطبیق نقشه ارزی و تجاری به بحث و تبادل نظر 

پرداختند.

خریدار  بانک مرکزی در بخشنامه ای اعلام کرد 
که بانک ها و موسسات اعتباری موظف هستند در 
زمان ایجاد یا تمدید گواهی ثبت آماری به میزان 
تعیین شده نسبت به مسدود سازی معادل ریالی 
مبلغ ارزی در حســاب های متقاضی نزد بانک ها 

به عنوان سپرده تخصیص ارز اقدام کنند.
 در متن این بخشــنامه آمده اســت کــه »پیرو 
مــورخ    ۱۱۷۱۳۲/۰۱ شــماره  بخشــنامه 
۱۴۰۱/۵/۱۰بــه منظــور مدیریت بــازار ارز و 
جلوگیری از ایجاد درخواســت های غیر واقعی 
تخصیــص ارز از محــل منابع این بانــک، نظام 
یکپارچــه معاملات ارزی )نیمــا( و ارز حاصل از 
صادرات دیگــران جهــت واردات کالا و خدمت 
توســط بخش غیردولتی موارد ذیــل با رعایت 
ســایر ضوابط و مقررات ارزی جهت اجراء ابلاغ 

می شود:
۱ - آن بانک موظف اســت در زمان ایجاد/تمدید 
گواهی ثبت آماری )بابت اصل و کارمزد( متناسب 
با زمان ایجاد و نوبت تمدیــد گواهی ثبت آماری 
به میزان مندرج در جدول ذیل نسبت به مسدود 
سازی معادل ریالی مبلغ ارزی مورد درخواست به 
نرخ فروش حواله ارز مندرج در ســامانه معاملات 

الکترونیکی ارز )ETS( در حساب های متقاضی 
نزد آن بانک به عنوان ســپرده تخصیص ارز اقدام 

نماید:
۲ - در صورتی که متقاضی درخواســت نماید ارز 
تخصیص یافته از طریق آن بانک خریداری شود 
رفع مســدودی و برداشــت وجه ریالی ســپرده 
مذکور جهت خرید ارز توســط آن بانک بلامانع 

می باشد.
۳ - در صورتی که متقاضی از طریق سامانه جامع 
تجارت رأســاً اقدام به خرید ارز از ســامانه نظام 
یکپارچه معاملات ارزی )نیمــا( نماید، متعاقب 
تأمین ارز )آماده صدور حواله( و ثبت آن در سامانه 
تأمین ارز این بانک، آزاد ســازی سپرده یادشده 
متناســب با مبلغ ارز تأمین شــده ظرف )۷( روز 

بانکی امکان پذیر می باشد.
۴ - در صورت ابطال، انقضاء گواهی ثبت آماری یا 
عدم تخصیص ارز، لازم اســت آن بانک با دریافت 
درخواست متقاضی مبنی بر انصراف از درخواست 
تخصیص ارز نسبت به آزاد ســازی سپرده مورد 

اشاره ظرف )۷( روز بانکی اقدام نماید.
۵ - در صــورت تخصیص ارز چنانچــه متقاضی 
اقدام به ابطال گواهی ثبت آمــاری ارز تخصیص 

یافته نمــوده و مجدداً درخواســت تخصیص ارز 
نماید؛ این اقدام به منزله یک نوبت تمدید با توجه 
به ترتیبات مندرج در جدول فــوق تلقی خواهد 

شد.
۶ - کالاهای اساســی و نهاده هــای دامی منوط 
به تأیید معاون وزیر وزارتخانــه ذیربط )مبنی بر 
شــمول کالای اساســی و نهاده های دامی( و نیز 
گندم از شمول مفاد بندهای فوق الذکر مستثنی 

می باشد.
۷ - دارو و تجهیزات پزشکی )دارای مجوز صادره 
از ســوی ســازمان غذا و دارو در ثبت ســفارش 
مربوطه( از شــمول مفــاد بندهــای فوق الذکر 

مستثنی می باشد.
۸ - مسدود سازی ســپرده برای ایجاد و یا تمدید 
گواهــی ثبت آماری، نافی اخــذ وثایق و تضامین 
بابت تضمیــن ارائه پروانه گمرکــی موضوع بند 
)۱۴( از قســمت کلیــات بخــش اول مجموعه 

مقررات  ارزی نمی باشد.
۹ -بابت کلیه موارد و ثبت ســفارش های مشمول 
این بخشنامه ضمن تأکید بر الزام به اخذ تعهدنامه 
مندرج در پیوست شماره )۲( بخش اول مجموعه 
مقررات ارزی در زمان مطالبه خدمت از آن بانک 
و قبل از درخواســت تخصیــص ارز از متقاضی 
درخصــوص متن ذیــل نیــز در زمــان مطالبه 
خدمت از آن بانک و قبل درخواســت تخصیص 
ارز تعهدنامه هــای لازم از متقاضــی اخذ گردد. 
تخصیص ارز و مسدود سازی ســپرده هیچ گونه 
حقی برای متقاضی و نیز هیچ گونه تعهد و الزامی 
برای بانک عامل و بانک مرکــزی بابت تأمین ارز 

ایجاد نخواهد کرد.
بدیهی اســت تأیید یــا عدم تأییــد گواهی ثبت 
آمــاری )تخصیــص ارز(، میــزان تخصیص ارز، 
تعیین ارز و نــوع نرخ ارز وفق ضوابــط و مقررات 
بانک مرکزی و منوط به تشــخیص بانک مرکزی 
بــوده و متقاضی حق هرگونه اعتــراض را از خود 

سلب می نماید.   
در خاتمه این بخشنامه تاکید شده است، مراتب 
به کلیه شــعب و واحدهای ارزی ذی ربط ابلاغ و 

برحسن اجرای آن نیز نظارت شود.  «

انرژیشعبه  روزنامه سراسری صبح ایران
 صاحب امتیاز، مدیر مسئول و سردبیر:

 امیر موسی کاظمی
چاپ: کارگر

نشانی: تهران، خیابان جمالزاده جنوبی
 پلاک ۱۴۶، واحد ۶
 تلفن و  نمابر: ۶۶۴۵۹۷۶۲
سازمان شهرستان ها:  ۶۶۴۶۱۷۷۰

اقدام جدید بانک مرکزی برای مدیریت بازار ارز


